
 از محل مصوبات سفر رییس جمهور

اختصاص ۱۵ میلیارد تومان برای آثار تاریخی بم 
دبیر شورای فرهنگ عمومی جنوب کرمان:

شناخت و ساماندهی ظرفیت های
 فرهنگی و هنری جازموریان در اولویت است

کرمان نو-مدیرکل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی استان 
کرمان افزود:در سفر رییس جمهور به 
این استان مبلغ ۳۵۰ میلیارد تومان 
برای مرمت و بازسازی حوزه های 
پیش بینی  استان  میراث  مختلف 
شده که مبلغ ۱۵ میلیارد تومان برای 
 شهرستان بم درنظر گرفته شده است.
فریدون فعالی روز یکشنبه در حاشیه 
بازدید از بناهای تاریخی شهرستان 
بم گفت:اولویت اعتبار مصوبات سفر 
رییس جمهور در حوزه میراث فرهنگی 
برای ساماندهی بناهای تاریخی ، حوزه 
گردشگری زیرساخت های گردشگری و 
در حوزه صنایع دستی نیز ایجاد بازارچه 
 و خانه های خلاق صنایع دستی است.
او ادامه داد: از اعتبارات در نظر گرفته 
شده مبلغ ۳ میلیارد تومان برای خانه 
عامری، ۲ میلیارد تومان مرمت و تجهیز 
موزه باستان شناسی،۳ میلیارد تومان 
مرمت مسجد وکیل، ۲ میلیارد تومان 
ساماندهی قنوات جهانی اکبرآباد و 
قاسم آباد بروات و همچنین مبلغ ۵ 
میلیارد تومان هم برای مرمت و بازسازی 
ارگ تاریخی بم اختصاص یافته است . 
فعالی تاکید کرد: از محل اعتبارات سفر 
اولویت ما پروژه های ثبت جهانی است 
که به همین دلیل ارگ تاریخی بم در 

اولویت قرار دارد.
نگاه میراث در بناهای تاریخی 

انتفاعی نیست
مدیرکل میراث فرهنگی،گردشگری 
کرمان  استان  دستی  صنایع  و 
توضیح داد: نگاه ما در بناهای تاریخی 
انتفاعی نیست و ارایه خدمات است 
تا هر چه سریعتر بناهای تاریخی 
 مرمت شده و به بهره برداری برسند.
به گفته وی اگر سرمایه گذاری در بحث 

بهره برداری بنای تاریخی یا ایجاد یک 
مکان گردشگری ورود کند اداره کل 
میراث فرهنگی استان تسهیلات مورد 
نظر در اختیار سرمایه گذار قرار می 

دهد.
او می گوید سود تسهیلات پروژه های 
گردشگری درمناطق برخوردار ۱۱ 
درصد ، غیر برخوردار ۹ درصد و 
 مناطق روستایی نیز ۶ درصد است

او درباره تسهیلات سرمایه گذاران 
در   : کرد  بیان  گردشگری  بخش 
تسهیلات سقفی برای سرمایه گذار 
در نظر گرفته نمی شود و ۳۰ درصد 
آورده سرمایه گذار است و ۷۰ درصد 
میراث  کل  اداره  توسط  مابقی 
می شود داده  اختصاص   فرهنگی 
فعالی عنوان کرد :برای بناهای تاریخی 
براساس گزارش تصمیم حجم و میزان 
سرمایه گذاری در نظر گرفته میشود 
و به همان میزان تسهیلات نیز ارایه 

می گردد
مسجد وکیل

 ساماندهی می شود
او همچنین با اشاره به مجموعه تاریخی 
وکیل که شامل حمام، مسجد و بازارچه 
است گفت: این مجموعه بعد از زلزله 
سال ۸۲ نیاز به مرمت و بازسازی دارد 
که با مشارکت اداره کل میراث فرهنگی 
استان و مالکین منابعی برای ساماندهی 
 و بهره برداری آن اختصاص خواهیم داد.

مدیرکل میراث فرهنگی،گردشگری و 
صنایع دستی استان کرمان اضافه کرد: 
بنای تاریخ کارخانه حناسایی و خانه 
عامری نیز با مشارکت سرمایه گذاران 
مرمت خواهد شد تا در حوزه گردشگری 
 ازاین بناهای تاریخی استفاده کنیم.
او همچنین درباره بنای امام زاده سید 
عبدالله روستای نارتیچ اظهارداشت: 

این بنا مربوط به دوره صفویه است که 
در زلزله سال ۸۲ کاملا تخریب شده و به 
دلیل اینکه اداره اوقاف متولی آن است 
مقرر شد این اداره طرح مرمتی را به اداره 
میراث فرهنگی استان ارایه دهد تا در 
کمیسیون فنی استان طرح مورد نظر 

بررسی شود.
 میراث فرهنگی 

در استحکام بناهای تاریخی 
تضمین می دهد

او می گوید نگرانی درباره استحکام 
 بخشی بناهای تاریخی است که میراث 
فرهنگی تضمین می دهد شرایط و 
اصول فنی بناها در مرمت رعایت شود .

فعالی بیان کرد:با توجه به اینکه بسیاری 
از بناهای تاریخی مالک دارند و زمانی که 
بنا مرمت شد مالک ورود کرده و ادعای 
مالکیت می کند، باره مقرر شد کمیته 
فنی در فرمانداری بم تشکیل شود و 
مالکین پلاک هایی که اطلاع رسانی 
خواهد شد باید در مرمت این بناها 

مشارکت داشته باشند .
به گفته وی اداره کل میراث روی مبادی 
ورودی ، سالن ها و سقف ها کار مرمت 
را انجام می دهد و داخل حجره ها باید 
توسط مالک مرمت، ترمیم و بهره 

برداری صورت بگیرد.
نورپردازی ارگ قدیم بم 

به مناقصه رفت
مدیرکل میراث فرهنگی،گردشگری 
و صنایع دستی استان کرمان در پایان 
درباره نورپردازی ارگ قدیم بم نیز گفت: 
پروژه نورپردازی ارگ قدیم به مناقصه 
گذاشته شده و پاکت های مناقصه فردا 
بازگشایی خواهد شد و تا پایان سال 
مالی یعنی شهریور ۱۴۰۱ بخشی از 
نورپردازی ارگ قدیم بم انجام می شود .
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نشست شورای فرهنگ عمومی زهکلوت با حضور 
مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی جنوب کرمان 
برگزار شد. بهرام مسلمی مهنی در این نشست 
با اشاره به زیر ساخت های فرهنگی و هنری 
زهکلوت، گفت: شناخت و ساماندهی ظرفیت  
فرهنگی و هنری این منطقه از اولویت مهم این 
اداره کل است.  دبیر شورای فرهنگ عمومی 
جنوب کرمان تصریح کرد: تشکیل و ساماندهی 
انجمن های هفت گانه فرهنگی و هنری که توسط 
هنرمندان صورت می پذیرد نیز در اولویت قرار 
دارد.  او ضمن تشکر از هم افزایی و هم گرایی 
دستگاه های متولی فرهنگ، خاطرنشان کرد: 
همگرایی با نهادهای فرهنگی از جمله ستاد نماز 
جمعه ، سازمان تبلیغات اسلامی و آموزش پرورش 
جهت پیشبرد امور فرهنگی و هنری در دستور 
کار قرار دارد.  مسلمی مهنی با ضروری خواندن 
تاسیس و راه اندازی موسسات فرهنگی و هنری 
برای شکوفایی و شناساندن استعدادها، ابراز کرد: 
قصد داریم کلاس های فرهنگی و هنری و آموزش 
خبر و امور رسانه در شهرستان جازموریان برگزار 
کنیم.  مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی جنوب 
کرمان اظهار کرد: جشنواره فرهنگی و هنری به 
یاد اولین شهید مدافع حرم شهرستان جازموریان 
شهید پرویز بامری هر ساله در قالب های متنوع 
فرهنگی و هنری  برگزار خواهد شد.  او نشست با 
نخبگان این منطقه و استفاده از ظرفیت های آنان 
را از برنامه های خود عنوان کرد و افزود: برگزاری 
جشنواره های فرهنگی روستایی و انتخاب یک 
روستا را به عنوان پایلوت فرهنگی در دستور کار 
قرار داد.  حجت الاسلام کاظم صادقی در نشست 
شورای فرهنگ عمومی که با حضور مدیر کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی جنوب کرمان در دفتر 
امام جمعه برگزار شد، گفت: جازموریان پیشینه 
فرهنگی بسیار خوبی دارد و در تمامی عرصه ها 

بخصوص فرهنگی بسیار فعال است. 
امام جمعه جاموزیان منطقه برجک را مهد شاعران 
رودبار جنوب دانست و افزود: این منطقه در حوزه 

شعر و ادبیات فارسی زبانزد  خاص و عام است.  
او با بیان این مطلب که از ظرفیت های موجود 
زهکلوت استفاده نشده است، خاطرنشان کرد: 
جوانان این منطقه از به عنوان پرند راه انداخته اند 
و در حال فعالیت های فرهنگی می باشند که سایر 
شهرستان های همجوار درخواست عضویت در این 
مهم را دارند چرا که سرآمد کار فرهنگی در این 
منطقه است. مسلمی مهنی بیان کرد: روستاهای 
حرمت آباد مختارآباد در بحث فعالیت های قرآنی 
بسیار فعال و خبره کار می کنند و ۷۰ مربی دوره ای 
داریم که به صورت هفتگی فعال هستند. مدیرکل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی ادامه داد: این منطقه 
ظرفیت قرآنی از جمله حافظین قرآنی فعالی دارند 
و همچنین در منطقه کوهستان حوزه میل فرهاد 
۲۳ روستا وجود دارد که ظرفیت ها و پتانسیل های 
خوبی دارند اما به دلیل نبود امکانات فعال نیستند.

او خاطرنشان کرد: مساجد ما در حوزه کانون های 
فرهنگی و هنری بسیار ظرفیت دارند و اگر کانون 
های مساجد در این مناطق فعال شوند اتفاقات 
بسیار خوبی رقم می خورد. حجت الاسلام صادقی 
خواهان استقرار نمایندگی اداره فرهنگ و ارشاد 
اسلامی زهکلوت شد و گفت: به منظور ساماندهی 
فعالیت های فرهنگی این مهم را لازم و ضروری 
است. او عنوان کرد: با توجه به ظرفیت های که 
داریم اگر موسسات قرآنی فعال شود قطعا این 
منطقه فعالیت های فرهنگی را انجام خواهد داد که 

در منطقه سرآمد می شود.
حجت الاسلام صادقی اظهار کرد: چند نفر از 
مربیان زهکلوت با حضور ۸۰نفر در شهر راین 
دوره حفظ جز ۲۹ و ۳۰ را برگزار کردند. امام جمعه 
جازموریان بیان کرد: اگر موسسات مستقل باشند 

می توانند فعالیت های بالقوه ای انجام دهند.
او در خاتمه با بیان این مطلب که توجه جدی 
به خانواده شهدا از وظایف ما است، تاکید کرد: 
تنها شهید مدافع حرم در جنوب کرمان است 
درخواست داریم سالانه جشنواره این شهید 

بزرگوار برگزار شود.
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روزنامه اقتصادی استان کرمان
1

یک پنجم دخل و خرج کرمانی ها 
 برای اجاره مسکن

وزن گیری اجاره بها در سبد هزینه خانوار

 توسط مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان کرمان کلید خورد؛

شش تغییر معاونتی و مدیریتی 
 در شرکت آبفا استان کرمان

در هفته دولت انجام می شود؛

افتتاح پروژه فولادسازی
 »فولاد بوتیای ایرانیان«

بهره بـرداری از پـروژه فولادسـازی شـرکت فـولاد بوتیای 
ایرانیـان بـا ظرفیـت سـالانه ۱.۵ میلیـون تـن در هفتـه 

دولت توسـط رئیس جمهور آغاز خواهد شـد.مجموعه فولاد بوتیای ایرانیان از سـال ۱۳۹۰ 
بـا سـرمایه گذاری هلدینگ توسـعه معـادن و صنایع معدنـی خاورمیانـه )میدکـو(، با هدف 
تکمیل زنجیره تامین فولاد کشـور و رسـالت جلوگیری از خام فروشـی مواد معدنی با ایجاد 
کارخانه هـای تولید کنسـانتره، گندله، احیا مسـتقیم، فولادسـازی و ریخته گـری و همچنین 
نیروگاه سـیکل ترکیبـی ۴۵۰ مگاواتی آغاز بـه کار کرده اسـت. این مجتمع با احتسـاب ۱۰۳ 
هکتـار اراضی فضاهای جنبـی و غیرصنعتـی مجموعا در زمینـی به مسـاحت ۶۶۳ هکتار در 

اسـتان کرمـان و در ۲۷ کیلومتری غرب شـهر کرمان احداث شـده اسـت.

شـرکت ملـی صنایـع مـس ایـران در آییـن نشـان ایمنی 
در منطقـه جنـوب شـرق کشـور، موفق به کسـب نشـان 

درجه یـک ایمنـی در سـال ۱۴۰۰ شـد.
در راستای توسـعه و ترویج فرهنگ ایمنی و کوشـش همه جانبه، شرکت ملی مس از سوی 
کمیتـه اعطای نشـان ایمنی در منطقه جنوب شـرق کشـور، بـه عنـوان واحد برگزیـده ایمنی 

موفق به کسـب نشـان درجه ۱ ایمنی در سـال ۱۴۰۰ شـد. 

علیرضا عبدیان مدیرعامل شـرکت آبفا اسـتان کرمان طـی ابلاغ های 
جداگانـه شـش تغییـر در سـطح معاونـت و مدیریـت شـرکت اعلام 

نمـود.

اعطای نشان درجه یک ایمنی 
به شرکت ملی مس
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گردهمایی پژوهشگران و 
علاقمندان به نجوم 

در رفسنجان

گردهمایی نجومی 
رفسنجان به همت 

معاونت فرهنگی اجتماعی شهرداری و جمعی 
از پژوهشگران رفسـنجانی برگزار شد. 

بـه گـزارش پایـگاه اطـلاع رسـانی شـهرداری 
رفسـنجان، در ایـن برنامـه که در سـالن شـهدای 
دانـش آمـوز اداره آموزش و پرورش رفسـنجان 
برگـزار شـد، دکتر دوسـت محمدی اسـتاد اختر 
فیزیک و نجوم دانشـگاه شـهید باهنر کرمان به 
معرفی و بررسـی جدیدترین یافته های نجومی 

جهـان پرداختنـد.

مدیرعامل خانه مطبوعات
  استان کرمان خبر داد

پیگیری راه اندازی مجدد 
موزه مطبوعات کرمان

مدیرعامـل خانـه مطبوعـات اسـتان کرمـان 
گفت: اساسنامه خانه مطبوعات در حال تغییر 
اسـت و در پیش نویس قرار اسـت کسانی عضو 
خانـه مطبوعـات شـوند کـه در آزمـون شـرکت 

کننـد و اعضـای قبلـی نیـز بـه مـرور در 
 ایـن آزمـون شـرکت خواهند داشـت.

دبیر شورای فرهنگ عمومی
  جنوب کرمان:

شناخت و ساماندهی 
ظرفیت های فرهنگی 

و هنری جازموریان در 
 اولویت است

صفحه 8
را بخوانید 

صفحه 8 را 
بخوانید
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ادامه مطلب را در
 صفحه 8   بخوانید 

ادامه مطلب را در
 افزایش ۳۸ درصدی حقوق راه حل کوتاه مدت برای بهبود وضعیت بازنشستگان تامین اجتماعی صفحه 8  بخوانید 

بهبود موقت معیشت بازنشستگانبهبود موقت معیشت بازنشستگان

کرمان نو-مدیـرکل میـراث فرهنگی،گردشـگری و صنایـع دسـتی 
استان کرمان افزود:در سـفر رییس جمهور به این استان مبلغ ۳۵۰ 
میلیارد تومـان بـرای مرمـت و بازسـازی حوزه های مختلـف میراث 
اسـتان پیش بینی شـده که مبلغ ۱۵ میلیـارد تومان برای شهرسـتان 

بـم در نظر گرفته شـده اسـت.

فریـدون فعالـی روز یکشـنبه در حاشـیه بازدیـد از بناهـای تاریخـی 
شهرسـتان بـم گفت:اولویت اعتبـار مصوبات سـفر رییـس جمهور 
در حـوزه میـراث فرهنگـی بـرای سـاماندهی بناهـای تاریخـی ، 
حـوزه گردشـگری زیرسـاخت های گردشـگری و در حـوزه صنایـع 
 دسـتی نیـز ایجـاد بازارچـه و خانه های خـلاق صنایع دسـتی اسـت.

تومــان  ۵۰۰ قیمــت  صفحــه            ۸            ۱۴۰۱ مــاه  مــرداد   ۳۱ دوشــنبه        ۱۳۰۱ پیاپــی  شــماره  پنجــم          ســال 

 از محل مصوبات سفر رییس جمهور

 اختصاص ۱۵ میلیارد تومان برای آثار تاریخی بم 

اجاره   بها در سـبد هزینه   هـای خانوار افزایـش یک درصدی 
داشته.

بـه طـور میانگیـن سـهم اجاره بهـا از سـبد هزینـه در کل 

کشـور ۳۰.۲درصـد اسـت و در کرمـان ۲۲درصـد. 
مـا نسـبت بـه میانگیـن کشـور اجـاره کمتـری پرداخـت 
کردیـم امـا نسـبت بـه همسـایگانمان خیـر. یزدی هـا بـه 

طـور متوسـط  ۱۲درصـد سـبد هزینـه مصرفی شـان را 
اجـراه بهـا می گیـرد و اصفهـان۲۰.۳ درصـد ، سیسـتان و 

بلوچسـتان ۱۳ و فـارس ۱۸ درصـد. 

شرایط عمومی جدید 
 نامزدهای انتخابات مجلس مشخص شد

سخنگوی کمیسیون شوراها از تعیین شرایط عمومی 
جدید نامزدهای انتخابات مجلس شورای اسلامی در 

جلسه امروز این کمیسیون خبر داد.
علی حدادی در تشریح جلسه کمیسیون امور داخلی کشور 
و شوراها، اظهار داشت: در این جلسه بررسی جزئیات طرح 
اصلاح قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی در دستور 

کار قرار داشت.
وی بیان کرد: طبق مصوبه امروز کمیسیون، وزارت آموزش 
و پرورش و سازمان صدا و سیما جمهوری اسلامی مکلف 
شدند برای تبیین جایگاه مجلس، وظایف نمایندگان، قواعد 
و ضوابط حاکم بر روند انتخابات، تبلیغات، جرایم و تخلفات 

انتخاباتی به نحوه مناسب برنامه آموزشی در نظر بگیرند.
نماینده مردم ساوجبلاغ در مجلس شورای اسلامی ادامه 
داد: همچنین مقرر شد قوه قضائیه رسیدگی به تخلفات و 
جرایم انتخابات را در شعب هر حوزه قضائیه، فوری و خارج 

از نوبت انجام دهد.
حدادی متذکر شد: همچنین در تبصره ای تاکید شد که 
از زمان ثبت نام تا پایان تأیید نهایی انتخابات مجلس، 
جلب و بازداشت داوطلبان نمایندگی مجلس در خصوص 
اتهامات قبل از داوطلبی یا جرایم انتخابات ممنوع باشد، 
مگر در مواردی که با استدلال مکتوب دادستان مرکز 
استان، تعویق تعقیب موجب تضییع حقوق افراد یا حقوق 

عمومی شود.
سخنگوی کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در 
مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: رسیدگی به جرایم 
و تخلفات خاص انتخابات اعضای هیأت های اجرایی یا 
نظارت در بخش یا هر شهرستان، در صلاحیت مراجع 
صالحه حوزه قضائیه شهرستان و مرکز استان قرار گرفت و 
جرم های خاص اعضای هیأت های اجرایی و نظارت استان 
یا مرکزی در دادگاه های کیفری تهران رسیدگی می شود. 
به بیان دقیق تر، اگر فرمانداران تخلف و جرایم ی داشته 

باشند، در دادگاه کیفری تهران رسیدگی می شود.
حدادی با اشاره به برخی از شرایط عمومی داوطلبان 
نمایندگی مجلس که امروز در کمیسیون شوراها به 
تصویب کمیسیون رسید، گفت: داوطلب باید در هنگام 
ثبت نام حداقل ۳۰ سال تمام و حداکثر ۷۵ سال هجری 
شمسی داشته باشد، داشتن حداقل مدرک تحصیلی 
معتبر در مقطع ارشد یا سطح سه حوزه یا معادل آنکه در 
کلیه نهادهای و سازمان های جمهوری اسلامی ارزش 
استخدامی داشته باشد، گواهی معتبر و مورد تأیید 
بالاترین مقام مربوطه مبنی بر داشتن حداقل ۵ سال 
سابقه اجرایی، آموزشی و پژوهشی در بخش عمومی، 
خصوصی- دولتی یا غیر دولتی در هنگام ثبت نام از جمله 

شرایط عمومی است.
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هشدار پلیس فتا در مورد 
آگهی های ملکی در فضای مجازی

پلیس فتای استان کرمان نسبت به وقوع کلاهبرداری ها در حوزه 
اجاره منزل و ویلا در فضای مجازی از طریق سایت هشدار داد.

رئیس پلیس فتای استان کرمان با اشاره به وقوع کلاهبرداری هایی 
در حوزه اجاره منزل و ویلا در فضای مجازی از طریق سایت های 
واسط گفت: لازم اســت قبل از اطمینان از هویت افراد و صحت 
اموال مورد معامله در فضای مجــازی از پرداخت هرگونه وجهی 

تحت عنوان بیعانه خودداری کنیم. 
سرهنگ محمدرضا رضایی گفت: با توجه به تشکیل پرونده های 
زیاد مبنی بر کلاهبرداری از طریــق درج آگهی های جعلی اجاره 
ویلا در سایت های واســط و از جمله در سایت دیوار مشخص شد 
کلاهبرداران ویلا و منازلی که اصلا وجود فیزیکی ندارند را با قیمت 
پایین تر از عرف بازار در این سایت ها با شرط پرداخت بیعانه اجاره 

می دهند. 
او تصریح کرد: متقاضیان ویلا و منزل مسکونی نیز پس از مشاهده 
این آگهی های جعلی و وسوسه انگیز قیمت پایین، بلافاصله اقدام به 
واریز وجه بیعانه به حساب فروشنده یا همان کلاهبردار می کردند، 
اما پــس از مراجعه به نشــانی اعلامی متوجه می شــدند که این 

آگهی ها جعلی بوده و مورد کلاهبرداری قرار گرفته اند.
ســرهنگ رضایی با اشاره به دســتگیری چند متهم در ارتباط با 
اینگونه کلاهبرداری ها تاکید کرد: شهروندان مراقب باشند برای 
انجام هر نوع معامله از طریق ســایت های واسط و یا در خرید هر 
نوع کالا از طریق فروشــگاه های اینترنتی، حتما پس از دریافت و 
مشاهده کالا و بررسی کیفیت آن، اقدام به واریز وجه کرده و از واریز 

هرگونه وجه تحت عنوان بیعانه خودداری کنند.

رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس: قوانین بانک مرکزی 

نیازمند بازنگری اساسی است
رئیس کمیسیون اقتصادی گفت: اصلاح مهمترین قانون اقتصادی کشور 
در دستور کار امروز مجلس است تا اقتدار بانک مرکزی افزایش یافته و 

بتواند سیاست های مجزایی را دنبال کند.
محمدرضا پورابراهیمی با اشاره به اینکه طرح بانکداری جمهوری اسلامی 
امروز در دستورکار نمایندگان مجلس شورای اسلامی قرار دارد، اظهار 
داشت: جلسه علنی مجلس امروز برگزار و گزارش شور دوم کمیسیون 
اقتصادی مجلس در ارتباط با طرح بانکداری جمهوری اسلامی ایران در 
دستور کار است.  او با اشاره به اهداف بررسی طرح بانکداری بیان کرد: 
قوانین ما در ارتباط با حوزه بانک مرکزی نیازمند بازنگری اساسی است 
و از سوی دیگر به دلیل شرایطی که ما در وضعیت ناترازی نظام بانکی 
داریم، لازم است اقتدار بانک مرکزی در ارتباط با مدیریت نظام بانکی 
افزایش پیدا کند. رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکه وضعیت کنونی قانون و قوانین موجود این اجازه را به آنها 
نمی دهد، گفت: به این جهت بازنگری اساسی در قانون بانک مرکزی 
آغاز شد.  او خاطرنشان کرد: سال قبل کلیات طرح اصلاح قانون بانک 
مرکزی جمهوری اسلامی در صحن علنی مجلس تصویب شد و برای 
بررسی به کمیسیون اقتصادی مجلس رفت. پورابراهیمی با اشاره به 
استقرار دولت سیزدهم بیان کرد: برای اینکه با دولت هماهنگی لازم 
انجام شود، نشست های مشترکی بین کمیسیون اقتصادی، رئیس کل 
بانک مرکزی، وزیر اقتصاد و دارایی و تیم مجموعه اقتصادی دولت انجام 
شد و جمع بندی نهایی توافق مجلس و دولت برای اصلاح مهمترین قانون 
اقتصادی کشور که همان قانون اصلاح بانک مرکزی است امروز مواد آن 

بعد از تصویب کلیات در صحن علنی مورد بررسی قرار خواهد گرفت.
او با بیان اینکه یکی از اهداف بازنگری قانون بانکداری این است که اقتدار 
بانک مرکزی بیشتر شود، گفت: در قوانین فعلی،بانک مرکزی با شرایط 
خاصی تحت حوزه تصمیمات دولت قرار دارد و تلاش کردیم تا جایی که 
امکان دارد بخشی از این اصلاحات را به نحوی در قانون مدنظر قرار دهیم 
که ساختاری که در آن بانک مرکزی عمل می کند یک ساختار تخصصی 

باشد و تحت سیاست های دولت به آن معنا نباشد.

سخنگوی کمیسـیون کشـاورزی مجلس، گفت: 
پـس از حـذف اختصـاص ارز ترجیحـی بـرای 
واردات نهاده هـای دامـی در انبارهـای بنـدر امام 
خمینـی)ره( خبـری از محموله های دپو شـده و 

کپـک زده نبـود.
ذبیح الله اعظمی سـاردوئی سخنگوی کمیسیون 
کشـاورزی، آب، منابـع طبیعی و محیط زیسـت 
مجلس شورای اسلامی در تشریح نظارت میدانی 
تعـدادی از اعضـای ایـن کمیسـیون از اسـتان 
خوزسـتان، گفــت: نظـارت میدانـی در اسـتان 
خوزسـتان با بازدیـد از مزرعـه دو هـزار هکتاری 
که در حال حاضر ۵۰۰ هکتـار آن به زراعت چوب 
در شهرسـتان شـوش دانیال اختصاص یافته بود، 
آغاز شـد که در آن نهـال رایـگان در اختیـار بهره 
برداران محلـی قـرار می گرفت و محصـول چوب 

آنهـا به قیمـت روز خریـداری خواهد شـد.
وی ادامـه داد:در این مجموعه زنجیره تولید کامل 
و دارای آزمایشـگاه های شـیمی، خاک شناسـی-

حاصلخیـزی و گیـاه پزشـکی برای پایـش علمی 
روند تولیـد از مزرعـه تا تولید اسـت.

نماینـده مـردم جیرفـت و عنبرآبـاد در مجلـس 
شـورای اسـلامی بـا اشـاره بـه اینکـه در مزرعـه 
زراعـت چـوب شهرسـتان شـوش دانیـال در هر 
هکتار یک هـزار و پانصد نهال اکالیپتوس کشـت 
می شـد، ادامـه داد: بـا توجه به رشـد سـریع نهال 
اکالیپتوس پـس از ۴ الی ۵ سـال به بهـره برداری 
می رسـد و از چوب آن بـرای تولید چوب فشـرده، 
نئوپـان و ام دی اف و از بـرگ آن نیز برای اسـانس 

گیری اسـتفاده می گـردد. وی بـا تاکید بـر اینکه 
مزرعه زراعت چوب بـه مهار ریزگردها در اسـتان 
کمک کرده و زمینه بـرای پرورش زنبور عسـل را 
نیز فراهم می کنـد، عنوان کـرد: در شـرکت پاک 
چوب شـوش، زنجیره تولیـد از زراعـت تا صنعت 
فراهم شـده و ایـن موضوع یعنـی فراهـم نمودن 
زیرساخت و تکمیل زنجیره در واحدهای تولیدی 
کشـاورزی که برای مجلس نیز از اهمیـت زیادی 
برخوردار اسـت. یک هـزار ۷۰۰ کارگـر به صورت 
مسـتقیم و ۸ هزار نفـر به صورت غیرمسـتقیم در 
ایـن مجموعه مشـغول کار هسـتند کـه در بحث 
اشـتغالزایی از اهمیـت بسـیار زیـادی برخـوردار 
می باشـد. این نماینده مـردم در مجلس شـورای 
اسـلامی با بیان اینکه اقدام نظارتـی دیگر اعضای 
کمیسیون کشـاورزی بازدید از بندر امام خمینی 
)ره( به منظور بررسـی روند تخلیه، ذخیره سازی 
و حمـل و نقـل گندم هـای وارداتـی بـود، گفـت: 
خوشبختانه برخلاف سـال های قبل دستگاه های 
مکش و تخلیه گندم از کشـتی ها فعال و کامیون 
کافـی بـرای حمـل گنـدم و توزیـع محموله های 
وارداتی وجـود داشـت و بـه خوبی ایـن محصول 
در انبارهـا برای گذرانـدن تشـریفات اداری و طی 
کـردن مراحـل قرنطینه ذخیره سـازی می شـد.

وی با اشـاره بـه اینکـه بخـش قرنطینه سـازمان 
جهاد کشـاورزی اسـتان خوزسـتان در بندر امام 
خمینـی )ره( حضـور داشـت و اقدامـات لازم و 
بموقـع را انجـام می دهـد، افـزود: از رونـد تخلیه 
کشـتی های حامـل نهاده هـای دامـی ماننـد 

ذرت نیـز بازدیـد شـد کـه مشـکلات موجـود 
مثـل سـال های گذشـته اصـلا مشـاهده نشـد و 
نهاده هـای وارداتـی پـس از انجام مراحـل قانونی 

بـه اسـتان های مختلـف ارسـال می شـد.
ایـن نماینده مـردم در مجلس شـورای اسـلامی، 
تصریح کرد: پس از حذف اختصاص ارز ترجیحی 
بـرای واردات نهاده هـای دامـی در انبارهـای بندر 
امـام خمینـی)ره( خبـری از محموله هـای دپـو 
شـده و کپـک زده نبـود و واردکننـدگان بـرای 
محموله هـای خـود کـه بـا دلار نیمایـی وارد 

می شـوند ارزش قائـل هسـتند.
اعظمی با بیان اینکه از باغات و کارگاه های بسـته 
بنـدی خرمـای شهرسـتان شـادگان نیـز بازدید 
کردیـم، گفـت: در کنـار باغـات نامناسـب و غیر 
مدیریت شـده شـاهد نخلدارانی نیز بودیـم که به 
خوبی و به نحو مطلوب اقدامات باغـداری و بهبود 
عملکـرد را انجـام داده بودند. متاسـفانه همچنان 
ضعف در بخش آموزش و ترویج کشـاورزی وجود 
دارد و خـلاء حضور مروجـان به صـورت چهره به 

چهره محسـوس بود.
سخنگوی کمیسیون کشـاورزی مجلس با اشاره 
به اینکه از کارگاه درجه بندی و بسـته بندی خرما 
مربوط به بخش خصوصـی نیز بازدیـد کردیم که 
اغلـب محصـول بـاغ داران را از آنهـا خریـداری 
می کننـد امـا متاسـفانه از امکانـات زیرسـاختی 
مناسـب برای این منظـور برخـوردار نبـود، ادامه 
داد: ضروری اسـت که سـازمان جهاد کشـاورزی 
اسـتان خوزسـتان بـه موضـوع زیرسـاخت مورد 

نیاز واحدهای بسـته بندی خرما در شادگان ورود 
کـرده و بر آنهـا نظـارت کند. بـر اسـاس آمارهای 
دریافتی حدود ۳۴ مجموعه درجه بندی و بسـته 
بندی خرما در شـهر شـادگان بـه عنـوان یکی از 
قطـب هـای تولیـد خرمـا وجـود دارد اما بـه آنها 

توجه کافی نشـده اسـت.
ایـن نماینـده مـردم در مجلـس یازدهـم، اضافه 
کرد: در سـال گذشـته دولت مجبور شـد خرمای 
باقی مانده روی دسـت باغـداران را خریداری کند 
که بخـش عمـده ای از آن در انبارهـا از بین رفت و 
بخـش دیگـر آن نیز بـر اسـاس مزایده بـه فروش 
رفـت کـه وزارت جهاد کشـاورزی در جریـان این 
برنامـه حمایتی از باغـداران، حـدود ۱۴۰میلیارد 
تومـان متضـرر شـد در حالـی کـه اگـر اقدامـات 
ترویجی و آموزشـی برای برداشت مناسب، درجه 
بنـدی و نگهداری محصـول را در دسـتور کار قرار 
دهند شـاهد زیـان جهـاد کشـاورزی و باغـداران 

. نیستیم
نماینـده مـردم جیرفـت و عنبرآبـاد در مجلـس 
شـورای اسـلامی خاطرنشـان کـرد: خرمـای 
شـادگان تقریبا یک محصول نیمه خشـک است 
و به سـردخانه نیاز ندارد هرچند کـه اگر انبارهای 
سرد و خنک دراین شهرستان توسـعه داده شوند 
می توانیـم میـزان از هـدر رفـت این محصـول به 
واسـطه آفت های انباری را کاهـش دهیم. از دیگر 
نواقـص در مبحـث خرمـا نبـود صنایـع جانبی و 
فراوری خرما در شـادگان بـود که باید در دسـتور 
کار بخش خصوصی با حمایت دولت قـرار بگیرد.

اعظمی نماینده جیرفت و عنبرآباد:

خبری از نهاده های دپو شده در بنادر پس از حذف ارز ترجیحی نیست

رییس کل دادگستری استان کرمان:
20 درصد زندانیان استان کرمان را 

سارقان تشکیل می دهند
رییس کل دادگستری استان کرمان گفت: ریشه بسیاری از مشکلات و 

سرقت ها ناشی از مشکلات اقتصادی و معیشتی است.
حجت الاسلام و المســلمین ابراهیم حمیدی در در دومین جلسه 
شورای پیشگیری از وقوع جرم دادگستری کل استان کرمان بر پرهیز 
از بخشی نگری در مبارزه با سرقت تاکید کرد و گفت: در این رابطه باید 
به موضوعات فرهنگی، اجرایی، برخوردی، معیشتی و مسائل زمینه ای 

از جمله فقر توجه شود.
او با اشاره به این مطلب که اقدامات کارگروه ها در حوزه های مختلف باید 
عملیاتی بوده و منجر به کاهش ناهنجاری ها در جامعه شود، تاکید کرد: 
آمار جرایم نشان دهنده ان است که وضعیت موجود باید ساماندهی شود 
و این اقدام باید بر مبنای تعاریف مشترک و تدوین و اجرای برنامه های 

پیشگیرانه صورت گیرد.
نماینده عالی قوه قضاییه در اســتان کرمان با اشاره به اینکه آمار های 
مربوط به جرایم باید براساس تعاریف مشترک و هماهنگی دستگاه ها 
جمع بندی شود، تاکید کرد:امروز یکی از مهمترین جرایم به لحاظ 
فراوانی، سرقت است و آمار ها بیانگر آن است که بیشترین جرم در استان 

مربوط به سرقت است.
حجت الاسلام و المسلمین حمیدی یادآور شد: باید مردم را به موضوع 
ایمن سازی به منظور پیشگیری از سرقت توصیه کرد و بدانند که استفاده 

از تجهیزات روز برای پیشگیری از سرقت ضروری است.
او توسعه پایش تصویری و افزایش روشنایی معابر را مورد تاکید قرار داد و 
اظهارداشت: توسعه پایش تصویری در مدیریت مسائل اجتماعی، مسائل 
امنیتی و پیشگیری از سرقت کمک بزرگی به نهاد های مربوطه می کند و 

از این رو باید این موضوع مورد توجه ویژه قرار گیرد. 
رییس کل دادگستری استان کرمان بر برخورد با مالخران اموال مسروقه 
نیز تاکید و عنوان کرد: ســاماندهی کارگاه های ضایعاتی نیز موضوع 
مهمی است و این واحد ها باید از سوی صنف مربوطه و پلیس اماکن 

مورد نظارت قرار گیرند.
حجت الاسلام و المسلمین حمیدی، ساماندهی معتادان متجاهر را 
نیز مورد تاکید قرار داد و اظهارداشت: کمک به ترک اعتیاد معتادان 
در کاهش اسیب های اجتماعی، کاهش مشکلات خانوادگی و کاهش 

سرقت ها و جرایم را به دنبال خواهد داشت. 
او تصریح کرد: دستگاه هایی که محوریت کار ها در زمینه پیشگیری از 
وقوع بزه را بر عهده دارند باید اقدامات قانونی پیش بینی شده را پیگیری 

کرده و سایر نهاد های مربوطه نیز همکاری لازم را داشته باشند.

مدیرعامل خانه مطبوعات استان کرمان گفت: 
اساسنامه خانه مطبوعات در حال تغییر است و در 
پیش نویس قرار است کسانی عضو خانه مطبوعات 
شوند که در آزمون شرکت کنند و اعضای قبلی نیز به مرور در 
این آزمون شرکت خواهند داشت. حمیدرضا نژادحیدری در 
مراسم بزرگداشت روز خبرنگار در کرمان اظهار کرد: با اذعان به 
وجود ضعف ها و کاستی ها، در این دوره فعالیت هیئت مدیره خانه 
مطبوعات، تلاش کردیم تمرکز را بر حل مسائل و چالش های خانواده 

بزرگ مطبوعات و رسانه های استان بگذاریم.
او افزود: علاوه بر پیگیری موردی مشکلات اصحاب رسانه، در تعامل 
با دستگاه های اجرایی جلساتی به منظور رفع مشکلات عمومی 
رسانه ها برگزار شد که از جمله آن می توان به نشست با وزیر ارشاد، 
مدیرکل مطبوعات وزارتخانه، مدیرکل تامین اجتماعی و نمایندگان 
مجلس اشاره کرد. مدیرعامل خانه مطبوعات استان کرمان با بیان 
اینکه این مذاکرات در پاره ای موارد منتج به نتیجه شده و بخشی 
بی نتیجه مانده و برخی در دست پیگیری است گفت: در این دوره 
از فعالیت خانه آموزش مهم ترین دغدغه و ماموریت ما بوده و از این 
رو اساتید کشوری در قالب دوره های آموزشی مسئولیت خطیر 
آموزش خبرنگاران را به خوبی ایفا نموده اند هر چند عدم استقبال 
مورد انتظار جامعه خبری استان از این دوره ها شوقی در دوام چنین 

کوشش هایی بر نمی انگیزد اما ما وظیفه خود را انجام می دهیم.
او افزود: پیگیری راه اندازی مجدد موزه مطبوعات در محل خانه 
دینیار یکی دیگر از مهم ترین اقدامات خانه مطبوعات استان کرمان 
است چرا که این موزه ضمن نمایش تاریخ و تحولات رسانه ای در یک 
سده گذشته، محلی برای نزدیک شدن خبرنگاران و اهالی رسانه 
استان خواهد بود. نژادحیدری در بخش دیگری از سخنانش با اشاره 
به مطالب مطرح شده توسط خبرنگاران گفت: مسئله ما در مسکن 
خبرنگاران، تامین زمین است.  او افزود: تمام امکانات خبرنگاری در 
اختیار کسانی قرار می گیرد که عضو سامانه جامع رسانه ای کشور 

باشند و اینترنت خبرنگاری در همین حوزه می گنجد.
مدیرعامل خانه مطبوعات استان کرمان درباره خبرنگاران فصلی بیان 
کرد: اتفاق نسبتا خوبی افتاده و دولت قبل پیش نویس لایحه تاسیس 
سازمان نظام رسانه کشور را تهیه کرده بود که از دستور کار خارج شد 

و اکنون وزیر ارشاد اعلام کرده در دولت مطرح می شود.

 استاندار کرمان با اشاره به اینکه دولت ماهیانه حدود ۱۵ هزار 
میلیارد تومان سررسید اوراق دولت قبل را می پردازد، گفت: 
لازم است این موارد را به مردم بگوییم که دولت با این وجود 
از بانک مرکزی قرض نمی کند و پول چاپ نمی کندتا تورم 

کنترل شود.
محمدمهدی فداکار بیان کرد: حذف ارز ترجیحی اثر خود را در 
بازار تخلیه کرد و بازار دارد به ثبات می رسد و باید برای مردم 
تبیین کنیم؛ برخی مسائل را مردم نمی دانند و اگر بدانند، 

همراهی می کنند.
او اظهار کرد: در سه ماه گذشته در کشور تحولات اقتصادی 
اتفاق افتاد و حذف ارز ترجیحی اتفاق مهمی در کشور بود و 

شاید هیچ دولتی در سال اول این اقدام را انجام نمی داد.
او افزود: دولت تصمیمی که به صلاح مملکت و همه مردم بود 
را گرفت. کسی مخالف اجرای این کار نبود و رسانه ها کمک 
زیادی کردند و در همراهی و اقناع سازی مردم کمک زیادی 
داشتند و با اقناع افکار عمومی و اطلاع رسانی که صورت 

گرفت، مردم همراهی کردند.
فداکار تصریح کرد: در مصرف برخی اقلام مثل روغن ۳۰ 
درصد کاهش قیمت را داریم که نشان می دهد قبل از اصلاح 
نظام یارانه ها، بخش زیادی از کشور خارج می شد و این کار 
بزرگی بود و نقش اول را مردم و نقش دوم را رسانه ها داشتند.

او بیان کرد: امروز جنگ رسانه است و روایت رسانه می گوید چه 
کسی پیروز شده یا شکست خورده و مهم است در این عرصه 

هوشمندی داشته و کار فاخر انجام بدهیم و مراقبت کنیم.
او با اشاره به اینکه باید مراقب هدفگذاری دشمن باشیم زیرا 
گاهی شاید اطلاع رسانی ما به کاری که دشمن می خواهد 
کمک کند، گفت: رسانه ها باید رسالت خبری خود را جدی 
بگیرند و ایراد و نقد را منتقل کنیم. نخواهیم مچ بگیریم و همه 

فرق بین نقد و مچ گیری را می دانیم.
او تصریح کرد: درست است که مشکلاتی داریم اما نباید برخی 
خود تحقیر ها را در رسانه ترویج بدهیم؛ امیدآفرینی وظیفه 
همه ماست و باید کارها و اخبار خوب را منتقل کنیم. گفتن 
ضعف ها اشکالی ندارد و باید امیدآفرینی را به عنوان اصل 
داشته باشیم که از برخی خود تحقیری ها جلوگیری می کند.

رئیس جهاد کشاورزی استان کرمان گفت: 
آفت سرخرطومی حنایی و حساسیت رقم 
مضافتی به این آفت، زنــگ خطری برای 

نخلستان های استان است.
محمد خیراندیش رئیس ســازمان جهاد 
کشاورزی اســتان کرمان گفت: گسترش 
آفت سرخرطومی حنایی خرما در استان 
و حساسیت بســیار زیاد رقم مضافتی به 
این آفت، زنگ خطری برای نخلستان های 

استان است.
او افزود: بالغ بر ۹۰ درصد نخیلات شرق استان رقم مضافتی است.

به گفته رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان کرمان با توجه به تک کشتی بودن خرما در 
مناطق خرما خیز استان که تنها منبع درآمد اکثر باغداران است و از طرفی پنهان بودن آفت 
داخل تنه درخت و تغذیه از بافت تنه وعدم تشخیص آلودگی در مراحل اولیه ورود آفت تا 
ایجاد خسارت و آسیب جدی به درخت، این آفت خسارت زیادی به باغداران وارد می کند.

خیراندیش گفت: علایم خسارت آفت شامل خروج خاک اره و شیرابه از داخل سوراخ های 
ایجاد شده از تنه با بوی تند لهیدگی و خالی شــدن داخل تنه و مرگ درخت است، لذا 
پیشگیری از ورود آفت به مناطق سالم و جلوگیری از انتقال پا جوش ها و خودداری از زخم 
شدن درخت و پایش و کنترل آفت باید با جدیت مد نظر کلیه مسئولین و باغداران قرار گیرد.  
او بیان کرد:سوسک سرخرطومی حنایی خرما اولین بار در ابتدای مرداد ماه سال گذشته 
در استان از شهرستان های نرماشیر و منطقه اندوهجرد شهرستان کرمان گزارش شد و 

متاسفانه از مرداد ماه سال جاری در حال گسترش در شهرستان نرماشیر است

مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان 
کرمان با اعلام این خبر گفت: در اســتان 
کرمان میزان مشارکت تشکل های همکار با 
منابع طبیعی بالاست و در زمینه پیشگیری 

هم اقدامات موثری داشته باشند.
رجبی زاده در نشست با حضور تشکل های 
مردم نهاد همکار با منابــع طبیعی افزود: 
باشــگاه همیاران طبیعت با ۱۶هزار عضو 
مهمترین تشکل استان است که در زمینه 

حریق توانسته با همکاری  خوبشان در کاهش ۴۰ درصدی میزان حریق درسال ۱۴۰۰ موثر 
باشند. او تصریح کرد: به همت تشکل های مردم نهاد به ویژه دوستداران زمین سبز بیش از 

۱۶هزار دانش آموز آموزش دیدند 
مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان کرمان با اعلام این خبر گفت: تا کنون ۳۰تشکل 

مردم نهاد هم در استان ثبت داده شده است که ۷هزار عضو را به عنوان زیر مجموعه دارند.
رجبی زاده افزود: تعداد مدارس همیار طبیعت در سطح استان۷مدرسه است که در قالب 

نمایشگاهی با نام مهرواره آثارشان به نمایش درآمده است.
او گفت: تعداد کل آثار ارسال شــده به مهرواره منابع طبیعی در بخش نقاشی، عکس، 
شــعر و داستان۵۵۰اثراســت ودر طرح اجتماع محور کاروان نیکوکاری منابع طبیعی 
در تعداد۱۶شهرستان ۲۰روستا و ۷تسهیلگر به روســتا های هدف به منظور آموزش و 
فرهنگسازی اعزام شده اند. همچنین مدیر کل فرهنگی و اجتماعی استانداری در این نشست 
گفت: اولین اولویت برای فعالیت تشکل ها این است که فرآیند های اصلی و عرصه فعالیت ها 

دامنه دار نیستند و همواره ازفرصت ها باید استفاده کرد.

پس از انتشار گزارش تحقیق و تفحص از فولاد 
مبارکه، موضوع احتمال تغییر مدیرعامل 

شرکت گهرزمین نیز به میان آمد.
درج نام محمد فلاح در گــزارش تحقیق و 
تفحص مجلس با ذکر این نکته اســت که 
او توسط رزم حســینی وزیر سابق صمت به 
عظیمیان مدیرعامل وقت مبارکه معرفی شده 
بود تا نماینده سهام مبارکه در هیات مدیره 
گل گهر باشد، شاید همین معرفی دلیل اصلی 

طرح دوباره نام گهرزمین در میان افکار عمومی استان کرمان شده باشد.
این درحالی ست که بیش از ۱۵ سال از بازنشســتگی محمد فلاح در ناجا می گذرد و او که 
دبیرکلی ستاد مبارزه با مواد مخدر را در کارنامه خود دارد، دوران بازنشستگی را به پسته کاری 
در ساوه مشغول بود و تحصیلات و سوابق مرتبطی نیز با حوزه فولاد و سنگ آهن نداشته و ندارد.
طبق صورتجلسه ای که در گذشته از سوی سهامداران تنظیم شده است، اکنون وزیر صمت به 

طور قانونی مسئول انتخاب مدیرعامل »گهرزمین« است.
در همین باره »کرمان نو« می گوید: وزیر صمت قصد تغییر مدیرعامل گهر زمین را دارد اما 
برخی از صاحب نفوذان در استان اصرار بر ابقای فلاح دارند تا وی همچنان مدیر عامل یک 
بنگاه بزرگ معدنی  بماند! بنگاهی که در ماههای اخیر شایعاتی مبنی بر وجود فساد در عملکرد 

مدیران آن در فضا مجازی منتشر شده است.
شنیده ها حاکی از این است که مشورت های بحرینی داورانی مشاور استاندار و محمد جلال مآب 
رییس هیات مدیره گهر زمین در پافشاری برخی نیروهای سیاسی برای ابقا فلاح بی تاثیر 

نبوده است.

زنگ خطر سرخرطومی حنایی 
برای خرما کرمان

کاهش 40 درصدی میزان حریق 
در استان کرمان

احتمال تغییر مدیرعامل گهرزمین
دامنه تغییرات دامن گهرزمین را می گیرد؟

مدیرعامل خانه مطبوعات استان کرمان خبر داد
پیگیری راه اندازی مجدد موزه 

مطبوعات کرمان

دولت پول چاپ نمی کند
 تا تورم کنترل شود

خبر

خبر

کاغذ استان

سرپرســت وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی از 
تصویب مصوبه افزایش حقوق بازنشستگان سایر 
ســطوح تأمین اجتماعی خبر داد و گفت: »از اول 
شهریور حقوق این بازنشستگان ۳۸ درصد به اضافه 

۵۱۵ هزار تومان اجرایی می شود.«
سرپرســت وزارت کار در جمع بازنشستگان و در 
حضور مدیرعامل ســازمان تامیــن اجتماعی در 
بندر انزلی عین مصوبه شورایعالی کار برای افزایش 

مستمری بازنشستگان را ابلاغ کرد.
با این حساب، مستمری بازنشستگان سایر سطوح 
۳۸ درصد به اضافه ۵۱۵ هــزار تومان مبلغ ثابت 
افزایــش خواهد یافت. همچنیــن، رئیس کانون 
بازنشســتگان تأمین اجتماعی تهران از تصویب 
مصوبه افزایش حقوق ۳۸ درصدی بازنشستگان 
سایر ســطوح خبر داد و گفت: احکام جدید از اول 
شــهریور اجرا می شــود. دهقان کیا در خصوص 
افزایش حقوق بازنشســتگان سایر سطوح تامین 
اجتماعی اظهار داشت: امروز در جلسه کانون های 
بازنشستگان سراسر کشور، سرپرست وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی از تصویب مصوبه افزایش حقوق 
بازنشستگان سایر سطوح تأمین اجتماعی خبر داد 
و گفت: از اول شهریور حقوق این بازنشستگان ۳۸ 

درصد به اضافه ۵۱۵ هزار تومان اجرایی می شود.
او با اشاره به اینکه ماده ۹۶ مصوب شورای عالی کار 
سرانجام اجرایی شد، گفت: مابه التفاوت افزایش 
حقوق ها از اول ســال به مرور طی ماههای آینده 

اجرایی می شود.
دهقان کیا تاکید کرد: همچنین در این جلسه در 
خصوص کمک های مسکن و اختصاص سهام به 
بازنشستگان تأمین اجتماعی نیز تصمیماتی اتخاذ 

شد که به زودی اعلام خواهد شد
افزایش 38 درصدی دردی

 را دوا نمی کند

امان الله قرائی مقدم؛جامعه شــناس درخصوص 
افزایش ۳۸ درصدی حقوق بازنشستگان به خبرنگار 
ما گفت: با توجه به اینکه هزینه های زندگی روزانه 
افزایش پیدا می کند و تورم بالایی وجود دارد با این 
افزایش حقوق بازهم بازنشسته برای تهیه نیازهای 
اولیه خود با مشکل رو به رو خواهد بود البته نباید 
این را نادیده گرفت که نه تنها بازنشستگان بلکه 
کارمندان دولت نیز با مشکل برای تهیه نیازهای 
اولیه خود با مشــکل روبه رو هستند چرا که طبق 
گفته اقتصاددانان تورم ۴۴ درصد در کشور است  
و با این تفاسیر نه تنها بازنشســتگان با چالش رو 
به رو هستند بلکه کارمندان نیز با مشکل رو به رو 

خواهند بود.
او در ادامــه افزود: با این راهــکار نمی توان مقابل 
اعتراضات به حق بازنشســتگان را گرفت چرا این 
افزایش نیز برای محدود زمان می تواند اعتراضات 
را کاهش دهد. این جامعه شناس در ادامه درباره 
کارکرد ســازمان تامین اجتماعی گفت: سازمان 
تامین اجتماعی به وجود امده است تا رفاه را برای 
مردم تامین کند و تعــادل بین زندگی و حقوق ها 
ایجاد کند اما این کار را تاکنون نکرده است دولت 
موظف است برای تامین زندگی مردم تلاش کند 
واین سازمان برای بهتر شدن رفاه حال مردم ایجاد 
شده است با تورم بالایی که در کشور است این ۳۸ 

درصد مشکلی را برطرف نخواهد کرد.
او در ادامه از اینکه بازنشســتگان جای جوانان را 
گرفته اند گفت: بازنشســتگان برای حل مشکل 
بحران اجتماعی به وجود آمده در اســنپ یا بنگاه 
های مسکن و … شروع به کار می کنند و این باعث 
می شود تا جوانان بیکار باشند و حتی کارفرمایان 
برای اینکه هزینه کمتــری در کار خرج کنند از 
بازنشســتگان اســتفاده می کنند تا هزینه بیمه 
پرداخت نکنند البته در همــه دولت ها اینگونه با 
بازنشستگان رفتار شده اســت واین مختص این 

دولت نیست.
امان الله قرائی در پایان راهکار را اینگونه بیان کرد: 

دولت باید مانند آمریکا برای نسل های بعدی آینده 
روشن ایجاد کند و مشکلات مردم را برطرف کنند 
چرا که آینده تاریک نسل ها باعث شده تا کارگران 
از فرط بیکاری خودکشی کنند و دولت باید به فکر 

اشتغال باشند.
توضیحاتی در رابطه با تایید افزایش 38 

درصدی حقوق بازنشستگان
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی 
در تایید افزایش ۳۸ درصدی حقوق بازنشستگان 
توضیحاتی ارائه کرد و گفــت: این افزایش حقوق 
شامل بازنشســتگان تامین اجتماعی می شود و 
سایر بازنشستگان هم که ۱۰ درصد افزایش حقوق 
داشتند قرار شد دولت تدبیری بیاندیشد که در این 
صورت انجام خواهد شــد. سیدکریم حسینی در 
خصوص خبر تایید افزایــش ۳۸ درصدی حقوق 
بازنشستگان بیان کرد: پیرو مصوبه ای که مجلس 
و دولت داشــتند، مجلس این موضوع را در هیات 
تطبیق ابطال کرد که از همان زمان بحث در نظر 
گرفتن ۳۸ درصد افزایش حقــوق را در مجلس و 

کمیسیون تخصصی اجتماعی پیگیری کردیم.
او افزود: مقاومت هایی صورت گرفت ولی نهایتا با 

توجه به این که این اســتحقاق برای بازنشستگان 
وجود داشت، روز سه شنبه هم زاهدی وفا سرپرست 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به کمیســیون 
مراجعه کرده بودند و اصرار اعضای کمیسیون هم 
این بود که هر چه سریع تر این موضوع محقق شود و 
اگر صورت نگرفت هم از طرف مجلس پیگیری می 
شود و هم اینکه به شکلی نقض ابطال مصوبه توسط 

هیات تطبیق بود.
نماینده مردم اهواز در مجلس شــورای اسلامی 
در ادامه گفت: البتــه دولت هم مصمم بود که این 
مشــکل را حل کند و نهایتا روز چهارشنبه اعلام 
شد که این کار صورت می گیرد و رئیس سازمان 
تامین اجتماعی نیز که در هفته گذشته در جلسه 
کمیسیون اجتماعی حضور داشتند، اعلام کردند که 

این موضوع انجام می شود
. حســینی تصریح کرد: این افزایش حقوق شامل 
بازنشســتگان تامین اجتماعی می شــود و سایر 
بازنشســتگان هم که ۱۰ درصــد افزایش حقوق 
داشتند قرار بود دولت تدبیری بیاندیشد که در این 
صورت انجام خواهد شــد و البته شاید ۳۸ درصد 
افزایش نباشد، اما قرار شد افزایش حقوقی صورت 

گیرد.

بهبود موقت معیشت بازنشستگان  
 افزایش 38 درصدی حقوق راه حل کوتاه مدت برای بهبود وضعیت بازنشستگان تامین اجتماعی

گزارش
اقتصاد پویا
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خبرخبر

مدیر عامل بانک مســکن در نشســت 
خبری امــروز درباره افزایش ســقف 
تسهیلات مســکن اظهار داشت: سال 
گذشته تســهیلات مسکن جوانان یک 
میلیــارد تومان بود و امســال ســقف 
نان به دو  تسهیلات سپرده مسکن جوا

میلیارد تومان می رسد.
به گــزارش خبرنگار اقتصــادی ایلنا، 
شــایان مدیر عامل بانک مســکن در 
نشســت خبری  روز گذشــته درباره 
افزایش سقف تســهیلات مسکن اظهار 
داشت: سال گذشــته تسهیلات مسکن 
جوانان یک میلیارد تومان بود و امسال 
نان  سقف تسهیلات سپرده مسکن جوا

به دو میلیارد تومان می رسد.
وی افــزود: دربــاره افزایش ســقف 
تســهیلات خرید مسکن شورای پول و 
اعتبار تصمیم می گیرد و بانک مســکن 

در این باره تصمیم گیرنده نیست.
شــایان با بیــان اینکه در ۱۰ ســال 
گذشــته ســهم ۸ درصدی مسکن از 
تســهیلات شــبکه بانکی به ۵ درصد 
اظهارداشت: سوالی که مطرح می شود 
این اســت کــه در این مــدت زمانی 
که ارائه تســهیلات به بخش مســکن 
کم شــده آیا نــرخ تورم کاهــش پیدا 

کرده است.
مدیرعامــل بانک مســکن تاکید کرد: 
تورم حاصل از ارائه تسهیلات به بخش 
مسکن در سال های گذشته بابت ارائه 
تســهیلات از محل پول پرقدرت بانک 
مرکزی بود که آثــار خود را همان ۱۰ 
سال گذشته بر اقتصاد گذاشت و تمام 

شد.
وی ادامه داد : در حال حاضر اقســاط 
حاصل از تسهیلات آن دوران در حال 
بازپرداخت اســت و ورودی های بانک 
مســکن از محل برگشــت اقساط در 
سال گذشته به ۷۶ هزار میلیارد تومان 

رسید که صرف بخش مسکن شد.
شــایان با بیان اینکه برای نهضت ملی 
مســکن نیز تاکنون ۲۶ هــزار میلیارد 
تومان تســهیلات پرداخت شده است، 
گفت: امسال بیش از ۴۷ هزار میلیارد 
تومان تســهیلات پرداخت شده که در 
مقایســه با ۵ ماه ســال گذشته ۲۰۸ 

درصد رشد داشته است.

احتمال افزایش سقف 
تسهیلات مسکن تا 

۷00 میلیون تومان
معاون وزیر راه و شهرســازی با اشاره 
به احتمال افزایش ســقف تســهیلات 
مســکن تا ۷۰۰ میلیون تومان گفت: 
پیشــنهاد خود را برای افزایش سقف 
تســهیلات مسکن را به شــورای عالی 
مســکن و رییس جمهوری ارائه دادیم 
و باید توجه داشــته باشــیم که قیمت 
تمام شده مســکن باید در استطاعت 
خانوار باشد در حالی که قیمت مسکن 
فزایش یافته بنابراین سهم تسهیلات  ا
هم باید بالا برود و افزایش ســقف وام 

مسکن اجتناب ناپذیر است.
به گــزارش خبرنگار اقتصــادی ایلنا، 
محمــود محمــودزاده با بیــان اینکه 
مداخله و عدم مداخله دولت در اقتصاد 
و بازار مســکن موضوع مطلق نیســت 
و باید براســاس شــرایط در این باره 
تصمیم گرفت اظهار داشــت: برداشت 
و تفکر اشــتباهی که وجــود دارد این 
اســت که شــرایط اقتصاد کلان ایران 
را با سایر کشــورها تطبیق دهیم و این 
که دولت نباید وارد بازار مســکن شود 
اشتباه اســت و این تفکر اشتباه جواب 

نداده و نخواهد داد.
وی ادامه داد: برای مشکلات اقتصادی 
کشور به نســخه های بومی نیاز داریم 
و نمی توان نســبت بــه مطلق مدعی 
شــد که ورود دولت به بازار مســکن 
اشتباه اســت به همین دلیل در طرح 
نهضت ملی مسکن نســخه چند بعدی 

نوشته شد.
معاون وزیر راه و شهرســازی با اشاره 
به اجرای پروژه های حمایتی مســکن 
در دو دهه گذشته گفت: در چند سال 
گذشته سه پروژه مســکن مهر، اقدام 
ملی مســکن و نهضت ملی مســکن به 
اجرا رســید که هر یک از این پروژه ها 
براســاس شــرایط اقتصادی کشور در 
زمان اجرای آن طراحی شدند. در دوره 
طرح و اجرای مسکن مهر دولت پولدار 
بود اما امروز دیگر شرایط اقتصادی آن 
دوره را نداریــم و اگر پروژه های اقدام 
ملی و نهضت ملی مســکن با شــرایط 
اقتصادی آن دوره طراحی می شــد به 
طور قطع پروژه ها به زمین می خوردند

رئیس مرکز ملی فرش ایران ضمن اشاره به اینکه 
فرشی که گفته شده از طلا بوده و به پوتین هدیه 
دادیم در نمایشگاه به نمایش گذاشته می شود و 
خواهید دید که از ابریشم بوده، در مورد واردات 
خودرو در مقابل صادرات گفت: افرادی که 
۷۰ میلیون دلار صادرات فرش داشته باشند، 

می توانند در مقابل آن خودرو وارد کنند.
به گزارش ایسنا، فرحناز رافع در نشست خبری 
اظهار کرد: بعد از دو سال وقفه بخاطر کرونا، 
بیست و نهمین نمایشگاه فرش دستباف ایران 
از  ۳۱ مرداد تا ششم شهریور در نمایشگاه 
بین المللی از ساعت ۱۰ صبح تا ۲۰ شب برگزار 
خواهد شد. پیش بینی و تلاش می کنیم این 
نمایشگاه ۱۰ هزار نفر بازدید کننده داشته باشد. 

قبلا این تعداد ۸۰۰۰ نفر بود.
این مقام مسئول در ادامه از رونمایی از مجموعه 
فرش های نفیس در سالن ۳۵ نمایشگاه خبر داد 
و گفت: فرش های جام جهانی نیز در مراحل 
تولید است که که یکی از آن ها به فیفا فرستاده 
می شود. البته فرشی که گفته شد از طلاست و به 
آقای پوتین هدیه داده شده هم در این نمایشگاه 
به نمایش گذاشته می شود که ببینید از ابریشم 
است و طلا نیست. این صحبت ها فقط نشان 
دهنده قدرت و زیبایی فرش ایران است که مردم 

فکر می کنند از طلا است.
رافع در ادامه با بیان اینکه فرش دستباف یک 
کالای سرمایه ای و بنابراین گران است، اظهار 
کرد: فرش دستباف از چند میلیون تا چند 
میلیارد در رده های مختلف تجاری و نفیس قرار 
دارد. هنوز هیچ کس قادر به رقابت با فرش ایران 
نیست و مدیریت دانش آن در دنیا در دست 

ایران است که باید حفظ شود.
وی همچنین اعلام کرد که صادرات در مقابل 
واردات خودرو مجاز است و افرادی که ۷۰ 
میلیون دلار فرش صادر کنند، می توانند خودرو 
وارد کنند.   رئیس مرکز ملی فرش با بیان اینکه 
ترکیه و چین نمی توانند بازار ایران را به دست 
آوردند، تصریح کرد: در ترید مپ، ایران رتبه سوم 
صادرات فرش را دارد، اما در اصل سوم نیستیم؛ 
چرا که بخاطر تحریم ها و تعهد ارزی  با کم 
اظهاری مواجه هستیم. صادرات وزنی فرش هم 
کاهشی نداشته که این موضوع را تایید می کند. 
وی با بیان اینکه فرش های کشورهای دیگر با 
ایران قابل مقایسه نیست، تصریح کرد: دو مشکل 
قانونی در کسب و کار  مربوط به فرش های 
مرجوعی و عبور موقت وجود دارد که پیگیر 
حل آن هستیم و وزیر صمت هم قول کمک 

داده است .
رافع در ادامه با بیان اینکه بازگشت ارز برای 
فرش در حال حاضر یک سال در نظر گرفته 

شده، از تلاش برای افزایش این زمان به ۳۶ ماه 
خبر داد و گفت: مشکل اصلی صادرات فرش 
به جز تحریم، تعهد ارزی است. آمارها نشان 
می دهد صادرات افت وزنی نداشته و اگر اظهار 
واقعی باشد افت ارزشی هم نداشتیم. صادرات 

در چهار ماهه هم افزایشی بوده است.
وی افزود: در اصل یک صادرات پنهان هم وجود 
دارد که بخاطر تحریم و تعهد ارزی است و اگر این 
رقم با آمار رسمی صادرات جمع شود،  بر اساس 
آمار تولید، می توان گفت صادرات رقم قابل 
توجهی بوده است. همچنین به دلیل شرایط یاد 
شده ممکن است فرش ایران با اسم کشورهای 

دیگر هم صادر شود.
به گفته این مقام مسئول در چهار ماهه امسال 
یک میلیون متر مربع فرش بافته و ۴۰۷۹ نفر 

اشتغال ایجاد شده است.
او همچنین در پاسخ به سوال ایسنا درباره 
وضعیت بیمه قالیبافان، گفت: از دو میلیون 
شاغل در این بخش، ۲۳۰ هزار نفر بیمه شدند. 

یکی از وعده های آیت الله رئیسی، توسعه تجارت 
با همسایگان بود. سیاستی که اجرای آن سبب 
افزایش چشمگیر صادرات غیرنفتی کشور در سال 

۱۴۰۰ شد و درآمدهای ارزی را تقویت کرد.
به گزارش گروه اقتصادی ایرنا، یک سال از سپردن 
سکان اداره کشور به دولت سیزدهم می گذرد، 
دولتی که به ریاست آیت الله سید ابراهیم رئیسی و 
با شعار »دولت مردمی، ایران قوی« کار خود را آغاز 
کرد و به اذعان بسیاری از کارشناسان و ناظران، 
در تاریخ دولت های پس از انقلاب، هیچ دولتی 
به اندازه دولت سیزدهم و آیت الله رئیسی میراث دار 
مشکلات، ضعف ها و کاستی های برجای مانده از 

دولت پیش از خود نبوده.
وضعیت بد شاخص های کلان اقتصادی، کسری 
بودجه، کاهش ارزش پول ملی، تورم بالا و بسیاری 
دیگر از چالش ها که ماحصل سیاست گذاری ها 
و اقدامات نادرست  سال های پیش از ۱۴۰۰ بود 
شرایطی را رقم زد که به گفته آیت الله رئیسی در 
اولین حضور وی در جلسه هیات دولت که با وزرای 
دولت قبل برگزار شد، نخستین چالش پرداخت 

حقوق مردادماه بود!
با این حال گرچه چالش ها بسیار زیاد بوده و هست، 
اما با همت مسئولان دولت سیزدهم اعم از رئیس 
جمهور، وزرا و سایر ارکان دستگاه اجرایی، طی یک 
سال گذشته علاوه بر رفع بسیاری از چالش های 
گذشته و تلاش برای ریل گذاری صحیح برای 
حرکت به سوی شرایط بهتر، اقدامات ارزشمندی 
نیز در حوزه های مختلف عملکردی صورت گرفته 
است که به نظر می رسد با گذشت یک سال از 

استقرار دولت اکنون نوبت به بازخوانی آن رسیده 
است.

به گزارش ایرنا، از ابتدای شروع به کار دولت آیت الله 
رئیسی با اقدامات مثبت صورت گرفته در حوزه 
تعامل با کشورهای مختلف به ویژه همسایگان و 
دیپلماسی متوازن، شاهد رونق نسبی در حوزه 

تجارت خارجی بوده ایم.
 توجه به توسعه همکاری های تجاری با کشورهای 
منطقه دلیل رشد تجارت خارجی ایران در دولت 
سیزدهم است در حالی که در دولت قبل صرفاً به 
توسعه با کشورهای اروپایی اولویت داده شد آن هم 
در شرایطی که صادرات ایران به اروپا کمتر از یک 

میلیارد دلار بود!
همچنین طبق آخرین آمار، از زمان استقرار دولت 
سیزدهم و از اول شهریور ماه سال ۱۴۰۰ تا پایان 
تیرماه ۱۴۰۱ بالغ بر ۱۵۱ میلیون و ۴۹۶ هزار تن 
کالا به ارزش ۱۰۱ میلیارد و ۸۲۰ میلیون دلار بین 
ایران و سایر کشورهای جهان تبادل شد که از لحاظ 
وزنی با رشد ۴ درصدی و از لحاظ ارزش با رشد ۳۱ 

درصدی نسبت به مدت مشابه همراه بوده است.
در این مدت یازده ماهه و نسبت به مدت مشابه در 
دولت قبل، پنج میلیون و ۷۵۲ هزار تن کالا و ۲۳ 
میلیارد و ۸۶۰ میلیون دلار تجارت بیشتر بین ایران 

و سایر کشورها رقم خورده است.
همچنین در ۱۱ ماه فعالیت دولت سیزدهم حدود 
۱۱۳ میلیون تن کالا به ارزش ۴۸ میلیارد و ۱۹۸ 
میلیون دلار صادرات غیرنفتی انجام شده که ۱۰ 
میلیارد و ۱۱۱ میلیون دلار نسبت به مدت مشابه 

قبل معادل ۲۷ درصد رشد داشته است.
با توجه به سیاست تأمین نیازهای ضروری کشور و 
واردات کالاهای اساسی از جمله واکسن های کرونا، 
نهاده های تولید، مواد اولیه و ماشین آلات و با وجود 
بحران های بین المللی ۳۸ میلیون و ۵۳۹ هزار تن 
کالا به ارزش ۵۳ میلیارد و ۶۲۲ میلیون دلار، از 
ابتدای شهریور ۱۴۰۰ تا پایان تیرماه ۱۴۰۱ وارد 
کشور شد که ۱۳ میلیارد و ۷۴۹ میلیون دلار بیشتر 
از مدت مشابه بوده که این میزان ۱۸ درصد در وزن 

و ۳۴ درصد در ارزش با رشد همراه بوده است.

واردات خودرو به شرط صادرات افزایش ۳۱درصدی تجارت خارجی
۷۰میلیون دلار فرش

در شرایطی که برای جبران عقب ماندگی در بازسازی واحدهای فرسوده 
روستایی، پرداخت وام ساخت برای حدود ۹۳۰ هزار واحد در سال ۱۴۰۱ 
لازم و ضروری است، سازمان برنامه همچنان از اجرای قانون و دستور 
رئیس جمهور سرپیچی و پرداخت وام ساخت مسکن روستایی را متوقف 
کرده است. به گزارش خبرنگار اقتصادی خبرگزاری فارس، بر اساس 
آخرین سرشماری مرکز آمار ایران، بیش از ۵ میلیون و ۷۰۰ هزار واحد 
مسکونی در روستاها وجود دارد که از این تعداد بیش از ۲.۷ میلیون واحد 
فرسوده و غیرمقاوم هستند که در صورت وقوع سیل و زلزله جان بیش از 
۱۰ میلیون نفر به خطر می افتد. در این شرایط سازمان برنامه و بودجه دولت 
سیزدهم، باوجود دستور چندباره   رئیس جمهور، از فراهم سازی پرداخت وام 
مسکن روستایی خودداری کرده و موجب متوقف شدن نهضت ملی مسکن 
در مناطق روستایی شده است. بر اساس ماده ۵۹ قانون برنامه ششم توسعه، 
مصوب فروردین ماه سال ۱۳۹۶، دولت مکلف است با پرداخت وام ساخت 
مسکن روستایی با نرخ کارمزد ۵ درصد، سالانه حداقل ۲۰۰ هزار واحد 
فرسوده را در مناطق روستایی نوسازی کند، بنابراین از سال ۱۳۹۶ تا سال 
۱۴۰۱، دولت مکلف بوده بیش از ۱ میلیون و ۲۰۰ هزار واحد فرسوده را 
در روستاها تخریب و نوسازی کند.   بررسی عملکرد اجرای ماده ۵۹ قانون 
برنامه ششم توسعه مبنی بر پرداخت وام ساخت مسکن برای نوسازی 
واحدهای فرسوده در روستاها، نشان می دهد که از سال ۱۳۹۶ تا سال 

۱۴۰۱، دولت به کمتر از ۲۳ درصد از تعهدات خود عمل کرده است.
به عبارت دیگر دولت از ۱ میلیون و ۲۰۰ هزار واحد تعهد شده، حدود ۲۷۰ 
هزار واحد را نوسازی کرده و قریب به ۹۳۰ هزار واحد در تخریب و نوسازی 

واحدهای فرسوده روستایی، کسری عملکرد دارد.
۷ ماه پس از ترک فعل سازمان برنامه، شورای عالی مسکن در سومین 
جلسه خود مورخ ۱۴۰۱/۸/۲۷ به ریاست رئیس جمهور، مجددا مصوب 
نمود تا سازمان برنامه و بودجه ظرف مدت یک هفته، اقدامات لازم جهت 
پرداخت وام ساخت مسکن روستایی را انجام دهد که سازمان برنامه برای 

دومین بار از دستور رئیس جمهور سرپیچی می کرد.

گزارش
ایرنا

توقف نهضت ملی مسکن 
در روستاها

سقف تسهیلات 
مسکن جوانان به دو 
میلیارد تومان رسید

سنا
: ای

س
عک

رئیس شورای تأمین کنندگان دام گفت: با توجه به شرایط جوی نامناسب 
۴ میلیون رأس دام مازاد سبک در کشور وجود دارد.  منصور پوریان گفت: با 
توجه به مازاد جمعیت دام در بخش سبک و سنگین و شرایط آب و هوایی، 
دامداران با مشکلات زیادی روبرو هستند.  به گفته او، بنابر آمار اعلامی 
استان ها ۴ میلیون رأس دام سبک و ۳۰۰ هزار رأس دام سنگین مازاد داریم 
که امکان صادرات این میزان وجود ندارد و باید با خرید تضمینی به اقتصاد 
دامدار کمک کرد.  پوریان قیمت کنونی هر کیلو دام سبک بره نر چاق را ۷۵ 
هزار تومان و با وزن پایین ۶۸ هزار تومان اعلام کرد.  رئیس شورای تأمین 
کنندگان دام گفت: در شرایط فعلی روزانه ده ها دامدار از صحنه تولید خارج 
می شوند که خرید تضمینی و صادرات راهکاری برای کاهش زیان دامداران 

است، اما اجرای این طرح ها نیازمند ابزار مدیریت است.

قیمت هر کیلو دام 
به ۷5 هزار تومان رسید

اجاره   بهـا در سـبد هزینه   هـای خانـوار افزایـش یـک 
درصـدی داشـته. بـه طـور میانگیـن سـهم اجاره بها 
از سـبد هزینـه در کل کشـور ۳۰.۲درصد اسـت و در 
کرمـان ۲۲درصد. ما نسـبت به میانگین کشـور اجاره 
کمتری پرداخت کردیم اما نسـبت به همسـایگانمان 
خیر. یزدی ها به طور متوسـط  ۱۲درصد سـبد هزینه 
مصرفی شـان را اجـراه بهـا می گیـرد و اصفهـان۲۰.۳ 
درصد ، سیستان و بلوچسـتان ۱۳ و فارس ۱۸ درصد. 
بـه گـزارش کاغذوطـن، به نقـل از دنیـای اقتصـاد، بر 
اسـاس آمـار منعکـس شـده در گـزارش اخیـر مرکز 
آمـار از دخـل و خـرج خانوارها، در سـالی که گذشـت 
هـر خانـواده شـهری در کشـور بـه طـور میانگیـن 
۲۸ میلیـون تومـان بابـت تامیـن هزینه   های مسـکن 
اجـاری هزینـه کرده   اند کـه ایـن رقـم ۳۰.۲ درصد از 
کل هزینه ۹۲ میلیـون و ۵۰۰هزار تومانی سـالانه این 

خانوارهاسـت.
در اسـتان تهـران وضعیت بـه مراتـب بغرنج   ترگزارش 
شـده و این در حالی اسـت که اگر امکان تفکیک شهر 
تهـران از اطلاعـات آمـاری مذکور بـود، قطعا شـرایط 
بـه مراتـب نامطلوب   تری مشـهود می شـود. در سـال 
گذشـته تقریبا ۴۶ درصد از کل هزینه   های خانوارهای 
مسـتاجر در اسـتان تهـران صـرف پرداخـت اجاره   بها 
شـده و احتمالا در شـهر تهران این رقم از نیمی از کل 
هزینه   ها نیز فراتر باشـد. بر اسـاس این گزارش هزینه 
اجاره   نشـینی در استان تهران در سـال گذشته به طور 
میانگین ۶۳ میلیـون و ۳۰۰ هزار تومان بوده که سـهم 
قابل توجهی از هزینه ۱۳۷ میلیـون تومانی خانوارهای 

شهرنشین در این اسـتان را دارد.
وضعیت اجاره   نشین   ها در 31 استان

محاسـبه سـهم اجاره   بهـا در سـبد هزینـه خانوارهـا 
به تفکیـک ۳۱ اسـتان همان طور کـه انتظـار می رود 
حکایـت از رکوردزنـی اسـتان تهـران در ایـن نسـبت 
دارد. در حالـی کـه میانگیـن نسـبت اجاره   بهـا در 
کل هزینه   هـای خانـوار شـهری در سـال گذشـته 
در کشـور ۳۰.۲ درصـد بـوده اسـت، ایـن میـزان در 
اسـتان تهـران حـدود ۴۶ درصـد اسـت. اسـتان    البرز 
نیـز در رده بعـدی قـرار گرفتـه و اجاره   نشـین   ها در 
ایـن اسـتان ۳۲.۸ درصـد از هزینه   هـای سـالانه خود 
را بـه پرداخـت اجاره   بهـا اختصـاص داده   انـد. نسـبت 
اجاره   بهـا بـه کل هزینه   های خانـوار در اسـتان گیلان 
پارسـال ۲۸ درصد بـوده و در رده   بندی فشـار اجاره   بها 
بر سـبد هزینه   های خانـوار، در رتبه سـوم قـرار گرفته 

اسـت. پـس از آن اسـتان   های قـم و قزویـن با نسـبت 
۲۷ درصد و اسـتان   های هرمزگان و خراسـان رضوی با 
نسـبت   های ۲۶ و ۲۵ در مراتـب بعدی قـرار گرفته   اند.

در سال ۱۴۰۰ خانوارهای اجاره   نشـین در استان   های 
چهارمحـال و بختیـاری، کهگیلویـه و بویـر احمـد، 
یزد، خراسـان جنوبـی و ایلام بـه ترتیـب در وضعیت 
بـه مراتـب مطلوب   تری نسـبت بـه مسـتاجران دیگر 
استان   ها قرار داشـته   اند، چراکه سـهم اجاره   بها از سبد 
هزینه   هـای خانـوار ایـن اسـتان   ها در کمتریـن مقدار 

)بیـن ۱۱ تـا ۱۳.۵ درصـد( بوده اسـت.
برآورد دوم از سهم اجاره از مخارج

بـه گـزارش »دنیای اقتصـاد«، ارقـام محاسـبه شـده 
پیرامون نسـبت اجاره   بها به کل هزینه   هـای خانوار در 
سال گذشـته، به تعبیری مقادیر »کف« و »حداقلی« 
ایـن نسـبت اسـت؛ چراکه مرکـز آمـار هنوز گـزارش 
مربوط به اجاره مسـکن مناطق شـهری کشور مربوط 
بـه زمسـتان سـال گذشـته را منتشـر نکـرده اسـت. 
بنابراین برای محاسـبه سـهم اجـاره از مخـارج خانوار 
از میانگیـن اجاره   بهـای کشـور در تابسـتان پارسـال 
اسـتفاده شده اسـت. در صورتی که رشـد ۵۰درصدی 
اجاره   بهـا در زمسـتان ۱۴۰۰ نسـبت به فصل مشـابه 
سـال ۹۹ مبنا قـرار گیـرد، عمـلا نسـبت هزینه   های 
اجـاره خانـوار در مقایسـه با کل مخـارج سـال ۱۴۰۰ 
بـه ۳۵ درصد می   رسـد. البتـه ارقـام مذکور بر اسـاس 
برآورد محاسبه شـده اسـت؛ بنابراین اگر دقت برآورد 
صـورت گرفتـه بـالا باشـد، می تـوان ادعـا کرد سـهم 
هزینه   هـای اجـاره نسـبت بـه کل هزینه   هـای خانوار 
در سـالی که گذشـت، فاصله زیادی از سـقف متعارف 

پیـدا کرده اسـت.
مسیر مهار تورم اجاره

مسـیری که سیاسـت گذار بخش مسـکن بـرای مهار 
تـورم اجـاره در پیـش گرفتـه و قصـد دارد بـا وضـع 
سیاسـت هایی مثل نرخ   گذاری دستوری از مستاجران 
حمایت کند، نه در سـال گذشـته راه به جایی برد و نه 
با تغییرات جزئی اعمال شـده، انتظار می رود امسال به 
نتیجه قابل قبولی منجر شود. توصیه کارشناسان این 
اسـت که دولت به جـای تمرکز بـر کنترل دسـتوری 
تـورم اجاره   بهـا، سیاسـت هایی را بـرای مهـار تـورم 
عمومـی در پیش بگیـرد. از آنجا کـه تـورم اجاره   بهای 
مسـکن تابعـی از تـورم عمومی و تورم مسـکن اسـت 
و البتـه تاثیرپذیـری آن از تورم عمومی قدری بیشـتر 

اسـت، سیاسـتگذار اقتصادی می توانـد برنامه   هایی را 
کـه به کاهـش نـرخ تـورم عمومی منجـر می شـود، با 
جدیت بیشـتری دنبـال کنـد و در میان   مـدت آثار آن 
بر کاهش سـرعت رشـد قیمت مسـکن و به دنبال آن 

کاهـش تـورم اجاره   بها محسـوس خواهد شـد.
یکی از دو برنامـه اصلی در حوزه کاهـش تورم عمومی 
که اکنـون نیـز در دسـتور کار اسـت، ناظر بـر کاهش 
ریسـک متغیر غیـر اقتصـادی موثر بـر بازارهـا یعنی 
مذاکـرات رفـع تحریم هاسـت. در روزهـای اخیـر بـه 
جریان افتادن دوبـاره مذاکـرات و رد و بـدل پیام   های 
سیاسـی دربـاره پیش   نویس نهایی شـده کـه طرفین 
بایـد دربـاره آن بـه توافق برسـند، سـبب شـده بـازار 
مسـکن با توقف رشـد قیمـت روبه رو شـود. البتـه اثر 
رخدادهـای غیـر اقتصادی و بـه تعبیـری، متغیرهای 
بـرون   زا بر بـازار اجاره مسـکن زمانی منعکـس خواهد 
شـد که یک وضعیت باثبـات برای مـدت حداقل چند 
مـاه در بازار مسـکن حاکم شـود. در این صـورت ثبات 
در بازار مسـکن به ثبـات در بـازار اجاره   بها نیـز خواهد 

نجامید. ا
امـا بدیهـی اسـت کـه کاهـش ریسـک متغیـر غیـر 
اقتصادی از طریـق توافق دوبـاره برای احیـای برجام، 
انتظـارات تورمـی در بازارهای مختلف را مهـار خواهد 
کرد و اثـر آن بـه صـورت کاهـش تـورم اجاره   بهـا نیز 

منعکس خواهد شـد؛ کمـا اینکه یکـی از دلایل اصلی 
اصـرار موجران بـه افزایش حول و حـوش ۵۰درصدی 
یا حتی بیشـتر از آن در نـرخ اجاره   بها همین اسـت که 
از درآمـد حاصـل از آن هزینه   های معیشـتی خـود را 
تامیـن می کنند و به همیـن خاطر نمی توانند نسـبت 

به نـرخ تـورم عمومـی بی   اعتنا باشـند.
برنامـه دیگر برای کاهـش نرخ تورم عمومی، اسـتفاده 
از ابـزار »نـرخ بهـره« توسـط بانـک مرکـزی اسـت. 
افزایـش نـرخ بهـره سـلاحی اسـت کـه بانک هـای 
مرکـزی بـرای جلوگیـری از تـورم عمومی در سـطح 
کشـور بـه آن متوسـل می   شـوند و در ماه   هـای اخیـر 
آمریکا و بسـیاری از کشـورهای اروپایی به آن متوسل 
شـده   اند. در هفته   هایی کـه فـدرال رزرو آمریـکا و نیز 
بانـک مرکـزی اروپا بـا افزایـش نـرخ بهره بیـن بانکی 
تلاش کردند، تـورم عمومـی را مهار کننـد، آمارهایی 
از کاهـش تـورم مسـکن در آمریـکا منتشـر شـد که 
نشـان از اثر فـوری ایـن سیاسـت بـر تـورم عمومی و 
حتی تورم بخـش مسـکن دارد. با ایـن حـال در ایران 
هنـوز نهادهـای متولی سیاسـتگذاری پولـی تصمیم 
تـازه   ای در این زمینه اتخـاذ نکرده   اند و انتظـار می رود 
تمرکز سیاستگذاران کلان اقتصادی، به جای مداخله 
دستوری، اسـتفاده از این قبیل سیاست های اثربخش 

بر مهـار تـورم در همـه بخش   ها باشـد.

رنا
  ای

س:
عک

رئیس اتحادیه طلا و جواهر گفت: قیمت ســکه نسبت به اول هفته۲۵۰ 
هزار تومان افزایش پیدا کرده که دلیل آن نوسان نرخ ارز است.

محمد کشــتی آرای در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا، با اشــاره به 
آخرین وضعیت قیمت ها در بازار طلا و سکه اظهار داشت: در حال حاضر 
نرخ اونس با توجه به تعطیلی روز یکشــنبه بــدون تغییر و روی ۱۷۴۸ 

دلار ثابت است.
وی افزود: قیمت ســکه طرح قدیم ۱۲ میلیــون و ۴۰۰ هزار تومان، تمام ســکه طرح جدید 
۱۳میلیون تومان، نیم سکه ۷ میلیون و ۴۵۰ هزار تومان، ربع سکه ۴ میلیون و ۴۵۰ هزار تومان 

و سکه یک گرمی ۲ میلیون و ۸۵۰ هزار تومان است.
رئیس اتحادیه طلا و جواهر قیمت مثقال طــلا را ۵ میلیون و ۳۱۰ هزار تومان و هر گرم طلای 

۱۸ عیار را نیز در بازار یک میلیون و ۲۲۶ هزار تومان اعلام کرد.
وی خاطرنشان کرد: قیمت سکه نســبت به دیروز ۲۵۰ هزار تومان افزایش پیدا کرده که دلیل 

آن نوسان نرخ ارز است.

افزایش 200 هزار تومانی قیمت سکه

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشــاره به مواردی که در گزارش تحقیق 
و تفحص شرکت فولاد مبارکه از سال ۱۳۹۷ تا اوایل سال ۱۴۰۰ اعلام 
شده است، گفت: باید در اســرع وقت به این موضوع رسیدگی شده و با 

متخلفان برخورد شود.
به گزارش ایرنا از وزارت صمت، سید رضا فاطمی امین با تاکید بر اهمیت و ضرورت پیشگیری از 
فساد، اظهار کرد: مواردی که در گزارش تحقیق و تفحص شرکت فولاد مبارکه از سال ۱۳۹۷ تا 

اوایل سال ۱۴۰۰ بیان شده است باید در اسرع وقت رسیدگی شده و با متخلفان برخورد شود.
وی افزود: در ابتدای شــروع به کار دولت ســیزدهم، گزارش هایی از عملکردهای نادرست در 
شرکت فولاد مبارکه دریافت شد که بلافاصله اقدامات لازم برای تغییر مدیرعامل این شرکت در 
مهرماه سال ۱۴۰۰ انجام شــد و با تغییرات مدیریتی در این شرکت، اصلاح مقررات و فرایندها 

آغاز شده است.
وزیر صمت اعلام کرد: این گزارش به دقت بررسی خواهد شد و ضمن انجام اقدامات قانونی لازم، 

با شناسایی ساز و کارهای معیوب، اقدامات پیشگیرانه شناسایی و اجرایی می شوند.

ضرورت رسیدگی سریع به گزارش 
تحقیق و تفحص شرکت فولاد مبارکه

ادامه روند نزولی در بازار سرمایه باعث شد همه شاخص های این بازار 
قرمز رنگ شوند. به گزارش ایسنا، شاخص کل بورس روزگذشته با ۸۹۲۰ 
واحد کاهش به رقم یک میلیون و ۴۲۹ هزار واحد رسید. شاخص کل با 
معیار هم وزن هم ۸۸۸ واحد کاهش یافت و رقم ۳۹۶ هزار و ۵۲۲ واحد را 

ثبت کرد. در این بازار ۲۹۷ هزار معامله به ارزش ۳۰ هزار و ۸۵۴ میلیارد ریال انجام شد. فولاد مبارکه 
اصفهان صنایع پتروشیمی خلیج فارس، معدنی و صنعتی چادرملو، معدنی و صنعتی گل گوهر و گروه 

مدیریت سرمایه گذاری امید. نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر منفی را روی بورس گذاشتند.
عقب گرد فرابورس به کانال 18 هزار واحد

در آن سوی بازار سرمایه شاخص کل فرابورس هم با ۵۶ واحد کاهش یک پله عقب نشست و رقم ۱۸ 
هزار و ۹۶۰ واحد را ثبت کرد. در این بازار ۱۶۰ هزار معامله انجام شد که ۱۲۹ هزار و ۱۳۸ میلیارد ریال 
ارزش داشت. پلیمر آریاساسول، پوریا زرکان آقدره و آهن و فولاد غدیر ایرانیان نسبت به سایر نمادها 
بیشترین تاثیر منفی و در مقابل فرابورس ایران و بیمه پاسارگاد نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر 

مثبت را روی فرابورس گذاشتند.

همه شاخص های بورس قرمز شدند

$ شاخص صنعت $ طلا و سکه
فرابورس

کاغذ اقتصادی

وزن گیری اجاره بها در سبد هزینه خانوار

یک پنجم دخل و خرج کرمانی ها برای اجاره مسکن
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دوشنبه  31  مرداد ماه 1401

ایجاد مرکز »هشدار گرد و خاک 
غرب آسیا« با همکاری ایران و ترکیه

رییس سازمان هواشناسی کشور از ایجاد مرکز هشدار گرد و خاک 
با مشارکت کشور ترکیه در دو سال آینده خبر داد.

سحر تاج بخش در گفت وگو با ایسنا با اشاره به قصدنامه کشورهای 
ایران و ترکیه برای ایجاد این مرکز در غرب آسیا اظهار کرد: این 
موضوع فعلا در مرحله قصدنامه است. در جلسه ای که  با حضور 
رییس هواشناسی کشور ترکیه به صورت مجازی برگزار شد، موارد 

اولیه مرتبط با این طرح بررسی شد.
وی افزود: فعلا در قصد نامه مذکور هدف این است که کشورهای 
ایران از منطقه دو ســازمان جهانی هواشناسی و ترکیه از منطقه 
شش سازمان جهانی هواشناســی با همکاری یکدیگر در منطقه 
غرب آســیا این مرکز را ایجاد کنند این درحالیســت که ابتکار 
جمهوری اسلامی ایران در ایجاد زمینه همکاری مستقیم بین دو 
کشور از مناطق متفاوت سازمان جهانی هواشناسی در نوع خود 

کم نظیر بوده است.
رییس سازمان هواشناســی درباره زمان بهره برداری از این مرکز 
گفت: فرایند اجرایی این ابتکار،  یک ســال و نیم تا دو سال طول 
می کشد و این مدت زمان نیاز اســت تا این مرکز به طور کامل بر 
اساس فرایندهای تعریف شده ســازمان جهانی هواشناسی راه 
اندازی شود. ما تقریبا در شــروع اجرای این فرایندها هستیم و 
در این مسیر با مشارکت دســتگاه های بین المللی و کشورهای 
همسایه در تلاش هستیم که بر اساس مصوبات سازمان جهانی 

هواشناسی این طرح را اجرایی کنیم.  
تاج بخش تاکیــد کرد: اگر به مرحله ای برســیم کــه توافق نامه 
مشترک)MOU( را با کشور ترکیه امضا کنیم، حتما نظرات تمام 
دستگاه های مرتبط با مسئله گرد و خاک از جمله سازمان حفاظت 
محیط زیست، جهاد کشاورزی و وزارت نیرو را دریافت خواهیم 

کرد تا منافع ملی کشور حفظ شود.

شناسایی 3245 بیمار جدید 
کرونا در کشور

بنابر اعلام وزارت بهداشت، در شــبانه روز گذشته ۳هزار و ۲۴۵ 
بیمار کووید ۱۹ در کشور شناسایی شدند و متاسفانه ۵۵ بیمار نیز 

جان خود را از دست دادند.
به گزارش ایسنا، از دیروز تا امروز ۳۰ مردادماه ۱۴۰۱ و بر اساس 
معیارهای قطعی تشخیصی، ۳۲۴۵ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ 

در کشور شناسایی و ۸۳۴ نفر از آنها بستری شدند.
مجموع بیماران کووید۱۹ در کشــور به ۷ میلیون و ۵۰۶ هزار و 

۶۱۴ نفر رسید.
متاسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، ۵۵ بیمار مبتلا به کووید۱۹ 
در کشور جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این 

بیماری، به ۱۴۳ هزار و ۳۸۷ نفر رسید.
خوشبختانه تا کنون ۷ میلیون و ۲۳۳ هزار و ۶۴۸ نفر از بیماران، 

بهبود یافته و یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند
۱۳۴۲ نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در بخش های مراقبت های 

ویژه بیمارستان ها تحت مراقبت قرار دارند.
تا کنون ۵۳ میلیون و ۶۴۷ هزار و ۵۳۵ آزمایش تشخیص کووید۱۹ 

در کشور انجام شده است.
همچنین تا کنون ۶۴ میلیون و ۹۲۰ هزار و ۵۲۳ نفر دُز اول، ۵۸ 
میلیون و ۲۹۷ هزار و ۹۶۵ نفــر دُز دوم و ۳۰ میلیون و ۳۷۹ هزار 
و ۸۰۳ نفر نیز دُز ســوم و بالاتر واکســن کرونا را در کشور تزریق 

کرده اند.
مجموع واکسن های تزریق شده در کشور به ۱۵۳ میلیون و ۵۹۸ 

هزار و ۲۹۱ دُز رسید.
در شبانه روز گذشــته ۶۸ هزار و ۸۲۴ دُز واکسن کرونا در کشور 

تزریق شده است.
در حال حاضر نیــز ۱۰۶ شهرســتان در وضعیــت قرمز، ۱۵۶ 
شهرســتان در وضعیت نارنجی، ۱۷۳ شهرستان در وضعیت زرد 

و ۱۳ شهرستان در وضعیت آبی قرار دارند.

طرح پاکسـازی معتادان متجاهـر در محله های 
آسـیب خیز از سـال ۹۷ اجرا و طی آن حدود ۷۰ 
هزار معتاد متجاهر و افـراد ناهنجار از محله هایی 
چـون مولـوی، هرنـدی و شـوش تهـران جمـع 
آوری شـده؛ عـلاوه بـر ایـن بـا نگاهـی بـه دیگر 
آمارهـای ارائـه شـده مسـئولان از جملـه وجود 
۲۰ هـزار معتـاد متجاهـر در تهـران و یـا ۹۰۰۰ 
معتـاد »رها شـده« در پایتخت، به نظر می رسـد 
موضـوع سـاماندهی معتـادان متجاهـر در دور 
باطلی گرفتار شـده که بـا وجود مشـخص بودن 
وظایـف دسـتگاه ها، هنوز مسـیر بـرای متولیان 

امر روشـن نیسـت. 
بـه گـزارش ایسـنا، در مـاده ۸۰ قانـون برنامـه 
پنج ساله ششم توسعه برای سـازمان بهزیستی، 
شـهرداری و نیروی انتظامـی در حـوزه مقابله با 
اعتیـاد تکالیفـی در نظـر گرفته شـده اسـت، به 
گونـه ای کـه در بنـد ۳ ایـن مـاده قانونـی آمـده 
اسـت کـه »از طریـق وزارت تعـاون، کار و رفـاه 
اجتماعـی )سـازمان بهزیسـتی( بـا همـکاری 
شـهرداری ها نسـبت بـه بهره بـرداری  و تکمیل 
مراکز نگهداری، درمان و کاهش آسیب معتادان 
متجاهـر و بی خانمـان و راه انـدازی مراکـز جامع 
توانمندسـازی و صیانت اجتماعی برای معتادان 
بهبودیافته در استانها با رعایت احکام ماده )۷۰( 
این قانـون اقـدام کنـد. اداره این مراکـز به عهده 
سازمان بهزیسـتی کشور یا شـهرداری ها حسب 
مـورد بـا بهره گیـری از ظرفیـت سـازمان های 

مردم نهـاد و بخـش غیردولتـی خواهـد بود.«
همچنیـن نیـروی انتظامـی نیـز موظف اسـت 
»پس از اخذ دسـتور قضائی نسبت به جمع آوری 
این معتـادان و تحویـل آنها بـه این مراکـز اقدام 
کنـد. ترخیص ایـن افـراد از مراکـز مـورد نظر با 
تأیید سـازمان بهزیسـتی و با هماهنگـی نیروی 

انتظامـی و مقام قضائـی خواهـد بود.«
براین اساس اردیبهشـت ماه سـال جاری بود که 
پلیس از چرخـه باطل معتـادان متجاهـر انتقاد 
کرد؛ بـه گونـه ای کـه سـردار حسـین رحیمی، 
فرمانـده انتظامـی تهـران بـزرگ در بخشـی از 
سـخنان خود اظهار کرد »پلیس از سـال ۹۷ که 
طرح پاکسـازی معتادان متجاهر را در محله های 
شـوش، مولوی، هرنـدی به اجـرا در آورده اسـت 
حـدود ۷۰ هـزار معتاد متجاهـر و افـراد ناهنجار 
را از ایـن محله ها جمع کـرده، این در حالیسـت 
که تنها حـدود ۲۰ هزار معتاد متجاهـر در تهران 

وجـود دارد.«
هرچنـد کـه در گذشـته پاتـوق ایـن افـراد 
آسـیب دیده عمومـا محله هایی به نام و شـناخته 
شده همچون خاک سـفید، دره فرحزاد، شوش، 

هرندی و ...  بود و به راحتـی کلونی های معتادان 
و خانه هـای پـلاک قرمـز در محـلات اینچنینی 
قابل مشـاهده و رصد بود اما با اجـرای طرح های 
ضربتـی و جمـع آوری معتـادان تحـت عناویـن 
مختلـف از جملـه سـاماندهی، پاکسـازی و ... 
شـاهد پراکنده شـدن معتادان در سطح شهرها، 
از زیرپل هـا و پارک هـا گرفته تا حاشـیه شـهرها 
حتـی قبرسـتانها بودیـم. طرح هایـی کـه بنابـر 
اذعـان مسـئولان وقـت، رضایـت سـاکنان این 
محـلات را در پی داشـت چرا کـه اینگونه قیمت 
ملک آنها با پاک کـردن صورت مسـئله اعتیاد تا 
حدی بالا می رفـت اما در عوض داد کارشناسـان 
را در خصـوص عواقـب و هشـدارهای پراکنـده 
کردن معتـادان در سـطح شـهرها و معضلاتش 

را بدنبال داشـت.  
یکـی از هشـدارهای کارشناسـان در خصـوص 
طرح هـای پاکسـازی، انتقـال و پخـش شـدن 
معتـادان در سـایر محـلات بـود و این بـار دیگر 
شـمال شـهر و جنوب شـهر  نداشـت چراکـه 
گشـتی کوتـاه در پارکهـا و خیابان هـا حاکـی از 
ایـن امـر اسـت؛ گویـی کـه حضورشـان اینبـار 
از زیـر پوسـت بـه پوسـته های سـطحی شـهر و 
محله های مختلـف نفوذ کـرده، انتقالـی که این 
بار بی ملاحظـه از اینکه در کجای شـهر و خیابان 
قـرار دارند بـه صورتـی آشـکار در حـال مصرف 

مـواد مخدرنـد.
علی رغم اجـرای طرح های جمـع آوری معتادان 
متجاهـر هنـوز هـم بـا ایـن معضـل اجتماعـی 
روبرو هسـتیم، حضـوری که بـا عادی شـدن آن 
بی تفـاوت روزانـه از کنارشـان می گذریـم؛ دیگر 
نمی توان انتظار پاک شـدن شـهرها از این دسته 
از بیمـاران را داشـت. عواملـی همچون مسـایل 
اقتصـادی و اجتماعـی بـه عنـوان انگیزه هایـی 
عنـوان می شـود کـه معتـادان را به کلانشـهرها 
می کشـاند، موضوعاتـی کـه در ادامـه ضمـن 
بررسـی آنها، دلایـل موفیقت و یا عـدم موفقیت 
مانایـی معتـادان در درمـان و همچنیـن وظایف 

دسـتگاه ها در ایـن رابطـه بیـان می شـود. 
۹5 درصد مراکز درمان اعتیاد 

خصوصی اند؛ این مراکز از »بیمه 
معتادان« استقبال نمی کنند

در این راسـتا مصطفی هادی زاده، دبیر شورای 
هماهنگی مبـارزه با مـواد مخدر اسـتان تهران 
با بیـان اینکه درمـان اعتیـاد در کشـور برعهده 
وزارت بهداشـت و بخشـی از این کار به سازمان 
بهزیسـتی واگذار شـده اسـت و وظیفـه پلیس، 
جمـع آوری معتـادان متجاهر اسـت، به ایسـنا 

می گویـد: براسـاس تبصـره ۲ مـاده ۱۵ قانون، 
تامین کلیه هزینه هـای درمان اعتیـاد معتادان 
متجاهـر بی بضاعت برعهـده وزارت رفاه اسـت، 
این در حالی اسـت کـه این موضوع باید بیشـتر 
مـورد توجـه قـرار گرفتـه و انتظـارات بـرآورده 

. د شو
وی ادامـه می دهـد: از سـوی دیگـر نیـز بایـد 
کاری کرد تـا معتادان غیـر متجاهر بـه متجاهر 
تبدیـل نشـوند؛ بدین نحـو کـه معتادانـی که به 
صورت داوطلبانه خدمات درمـان اعتیاد دریافت 
می کنند، تحت پوشـش بیمـه قرار گیرنـد. البته 
اداره کل بیمـه سـلامت اسـتان تهـران در ایـن 
راستا اعلام آمادگی کرده و همکاری لازم را دارد؛ 
لیکـن به دلیـل اینکـه ۹۵ درصـد مراکـز درمان 
اعتیـاد داوطلبانـه بخـش خصوصی هسـتند، از 
اینکـه بیماران خـود را تحت پوشـش بیمـه قرار 
دهنـد کمتر اسـتقبال مـی کننـد، لذا ضـرورت 
دارد دانشـگاه های علـوم پزشـکی اسـتان مراکز 
مذکـور را ملـزم به بیمـه کـردن بیمـاران کنند.

»حفظ آبرو«، دلیل مهاجرت 
معتادان به تهران  

به گـزارش ایسـنا، هـادی زاده در پاسـخ بـه این 
سـوال که آیـا معتـادان متجاهـری هسـتند که 
به دلیـل شـرایط و جاذبـه پایتخت از شـهرهای 
دیگـر بـه تهـران می آینـد؟ می گویـد: همانطور 
کـه تهـران بـه عنـوان پایتخت بـرای بسـیاری 
از افـراد جاذبـه دارد، بـرای معتـادان نیـز  دارای 

جاذبـه اسـت.
وی با بیـان اینکـه تشـخیص معتـاد متجاهر به 
لحـاظ قانونـی با مقـام قضایـی اسـت، امـا مقام 
قضایی می تواند از کارشناس برای این تشخیص 
کمـک گیـرد، تاکیـد می کنـد: نمی تـوان همـه 
افـرادی کـه در سـطح خیابـان در وضعیـت 

نامناسـبی قرار دارنـد را معتاد متجاهر دانسـت. 
زمانـی کـه افـراد در طرح هـای سـاماندهی 
معتادان متجاهر جمع آوری می شـوند،  براساس 
بررسـی های به عمل آمده  نیمی از ایـن معتادان 

فاقـد سـکونت گاه در تهران هسـتند.
هـادی زاده می افزایـد: وقتـی فرد معتـادی روی 
پله هـای سـقوط اعتیـاد قـرار مـی گیـرد، بـه 
جایـی می رسـد کـه در محلـه و منطقه هـای 
کوچـک شـناخته می شـود. آنهـا به دلیـل عدم 
اعتماد  جامعه محلـی و بعضا برای حفـظ آبروی 
خانـواده مجبـور به تـرک محلـه زندگی خـود و 
وارد شـهرهای بـزرگ ماننـد تهـران می شـوند.

قطع مصرف به معنای 
درمان اعتیاد نیست

دبیـر شـورای هماهنگـی مبـارزه با مـواد مخدر 
اسـتان تهـران در پاسـخ بـه سـوالی دربـاره 
جمـع آوری ۷۰ هـزار معتـاد متجاهـر از سـال 
۹۷ در محله هـای شـوش، مولـوی و هرنـدی و 
همچنین علـت بازگشـت معتـادان بهبودیافته 
به چرخه اعتیـاد، نیز به ایسـنا می گویـد: یکی از 
ویژگی هـای اصلی بیمـاری اعتیاد این اسـت که 
ایـن بیماری عـود کننـده اسـت. در دنیـا درمان 

قطعـی اعتیـاد بسـیار محدود اسـت.
وی با تاکید بر اینکه قطع مصـرف و ترک اعتیاد، 
درمـان اعتیـاد نیسـت، می افزایـد: کسـی کـه 
اعتیـاد را تـرک می کنـد درمـان نشـده  اسـت. 
اعتیـاد بیماری اسـت کـه دوبـاره بازمی گـردد و 
چیزی نیسـت که بگوییم فرد بعـد از چند هفته 
قطع مصرف درمان شـده اسـت. معتـاد متجاهر 
شـرایط بسـیار سـختی دارد و معتادان متجاهر، 
معتـادان آخـر خطی هسـتند کـه شـرایط خود 
را از دسـت داده و بـه نوعـی از اجتمـاع و خانواده 

رانـده شـده اند.

رییس گــروه مدیریت بیماری هــای قابل انتقال 
بین انسان و حیوان وزارت بهداشــت درباره موارد 
مشکوک ابتلا به آبله میمونی که باید مورد رصد و 
آزمایش بیشتر قرار گیرند، گفت: آزمایش با کیت های 
تشخیصی آبله میمونی از کسانی گرفته می شود که 
جزو موارد محتمل بیماری باشند. موارد مشکوک 
شامل کسانی اســت که دارای علائم بالینی تب، 
سردرد شدید، دردهای عضلانی، کمردرد، ضعف، 

تورم غدد لنفاوی و بثورات پوستی باشد.
دکتر بهزاد امیری در گفت وگو با ایسنا، با تاکید بر 
اینکه درحال حاضر از نظر کیت تشــخیصی آبله 
میمونی در کشور هیچ مشکلی وجود ندارد، گفت: 
پیش بینی لازم جهت تهیه و تامین امکانات تشخیصی 
آبله میمونی از جمله کیت های تشخیصی از مدت 
کوتاهی بعد از این که ســازمان بهداشــت جهانی 
مواردی از این بیماری را در سایر کشورها را گزارش 
داد، در کشــور فراهم شــد. این امکانات در حدود 
۱۲ قطب دانشگاهی و آزمایشگاه انستیتو پاستور 

فراهم است.

وی افــزود: در آینــده نزدیــک ایــن قطب های 
آزمایشگاهی افزایش خواهد یافت تا ان شاءالله بتوانیم 
در همه مراکز استانی امکانات تشخیصی فراهم شود.

او تاکید کرد: آزمایش با کیت های تشخیصی آبله 
میمونی از کسانی گرفته می شــود که جزو موارد 
محتمل بیماری باشند. موارد مشکوک شامل کسانی 
اســت که دارای علائم بالینی تب، سردرد شدید، 
دردهای عضلانی، کمردرد، ضعف، تورم غدد لنفاوی 
و بثورات پوستی باشــد. در صورتی که یک رابطه 
اپیدمیولوژیک میان بیمار و بیماری وجود داشته باشد 
که یعنی بیمار با این علائم، مسافرتی به خارج از کشور 
داشته باشد یا تماس با موارد محتمل یا قطعی آبله 
میمونی داشته باشد و یا فردی که رابطه جنسی خارج 
از خانواده داشته باشد، مورد محتمل شمرده شده و 

حتما نمونه آزمایشگاهی از این افراد گرفته می شود.
رییس گروه مدیریت بیماری های قابل انتقال بین 
انسان و حیوان وزارت بهداشت با تاکید بر اهمیت 
شناسایی شدن این افراد،  توضیح داد: گاهی ممکن 
است بثورات پوستی به تعداد محدود در بدن وجود 

داشته باشد که آنها هم در نواحی باشد که با لباس 
پوشیده شده باشــد یا خود بیمار هم از وجود این 
بثورات آگاه نباشد که در این صورت آگاهی کافی 
ندارد تا برای اقدامات تشخیصی و درمانی مراجعه 

کند.
او درباره احتمال تبدیل شدن بیماری آبله میمونی به 
پاندمی جهانی، تصریح کرد: با توجه به اینکه راه انتقال 
آبله میمونی متفاوت از کرونا است و شرایط انتقال آن 
به سهولت کرونا نیست، اگر این الگوی فعلی تغییری 
نکند، بر اساس اعلام سازمان بهداشت جهانی شیوع 

جهانی بالای این بیماری را متصور نیستیم.
امیری با اشاره به شباهت علائم آبله میمونی و آبله 
مرغان، بیان کرد: ۴۰ درصد کســانی که آزمایش 
شــدند موارد مبتلا به آبله مرغان بودند. اگر رابطه 
اپیدمیولوژیکی برای انتقال بیماری وجود نداشته 
باشد،  وجود علائم بالینی به تنهایی برای ما مشخص 
کننده بیماری نیست. آبله میمونی برخلاف کرونا از 
طریق هوا منتقل نمی شود که قرار باشد تعداد افراد 

زیادی در معرض خطر باشند.

وی با تاکیــد بر اینکه کســانی کــه دارای رابطه 
اپیدمیولوژیک برای ابتلا به بیماری هســتند و یا 
کسانی که علائم بیماری را دارند باید به مراکز منتخب 
بهداشتی درمانی مراجعه کنند، گفت: برای اقدامات 
تشخیصی در حوزه آبله میمونی همان مراکز جامع 
خدمات سلامت منتخبی که در تشخیص کرونا فعال 
بودند را در نظر گرفتیم که با مراجعه به این مراکز 

اقدامات تشخیصی رایگان انجام می شود.
وی درباره نحوه نمونه گیری از افراد مشکوک بیماری، 
بیان کرد: اگر هنوز بثورات پوستی ایجاد نشده باشد 
ولی فرد علائم عمومی مانند تب،  بدن درد یا تورم غدد 
لنفاوی داشته باشد،  نمونه گیری مشابه کرونا از حلق 
و بینی خواهد بود. از زمانی که بثورات پوستی ایجاد 

شود از محل زخم نمونه گیری می شود.
او درباره راه های انتقال ویروس آبله میمونی نیز تصریح 
کرد: این بیماری از طریق هوابرد انتقال داده نمی شود، 
اما احتمال انتقال به شکل دراپلت یا قطرات تنفسی 
وجود دارد. البته به عنوان مثال در مورد یک بیمار که 
در بیمارستان بستری است و قرار است اقداماتی مانند 
اینتوبه )لوله گذاری داخل نای(، احیای قلبی و ریوی 
بگیرد و یا اقدامی برایش انجام شود که منجر به تولید 
آئروسل)افشانه( شود، امکان انتقال هوابرد وجود دارد، 

اما این راهِ معمولِ انتقال بیماری شناخته نمی شود.

دور باطل »جمع آوری معتادان متجاهر«

شباهت علائم آبله میمونی و آبله مرغان

لزوم بررسی سطح ایمنی جامعه 
در برابر کرونا 

یک اپیدمیولوژیست با بیان اینکه باید بررسی کنیم و ببینیم که 
سطح ایمنی جامعه ما در برابر کرونا چقدر است، گفت: طبق تجربه 
کشورهایی که قبل از ما با امُیکرن درگیر بودند، به نظر می آید که 
امُیکرون تا مدتی یکسری نوســانات دارد و نباید به نزول های آن 

خیلی دل خوش کنیم.
دکتر حمید سوری در گفت وگو با ایســنا، درباره وضعیت کرونا 
در کشور با اشاره به وضعیت شهرهای قرمز در جدول رنگ بندی 
کرونایی، گفت: من خیلی به رنگ بندی فعلی معتقد نیستم و فکر 
می کنم رنگ بندی معیار درستی نیست و به ویژه درباره امُیکرون 
بیشتر گمراه کننده است. زیرا در امُیکرون میزان کشندگی و شدت 
بیماری پایین اســت. بنابراین باید از شــاخص هایی مانند ابتلا، 
نسبت تست های مثبت به کل تســت ها و ... برای تحلیل شرایط 
اســتفاده کنیم. بنابراین خیلی با رنگ بندی بر اساس معیارهای 

بستری و مرگ ومیر موافق نیستم.
لزوم تعیین سطح ایمنی جامعه علیه کرونا

وی گفت: اکنــون ما داریم در تاریکی قضــاوت می کنیم، زمانی 
می توانیم قضاوت قطعی داشته باشــیم که بیماریابی فعالی در 
جامعه با افزایش تســت ها داشته باشــیم. همچنین باید ببینیم 
که افراد حساس در جامعه مان چقدر هســتند. اینکه می گوییم 
حدود ۷۰ درصد در جامعه واکســن تزریق کردنــد، به این معنا 
نیست که تمام کسانی که واکسن زدند، مصونیت دارند؛ زیرا اولا 
اثربخشی واکسن ۱۰۰ درصد نیست و حدود ۳۰ درصد علی رغم 
اینکه واکسن تزریق می کنند، ممکن است آنتی بادی یا مقاومت 
لازم در بدن شان ایجاد نشود. بنابراین اگر به ۷۰ درصد از جامعه 
واکسن تزریق کرده باشیم، ۵۰ درصد از جامعه ایمن هستند. در 
عین حال جمعیتی هم داریم که اصلا واکسن تزریق نکردند که 
این هم خطرناک است. باید بررسی کنیم و ببینیم که سطح ایمنی 
جامعه ما چقدر است و روی کســانی که سطح ایمنی شان پایین 

است، تمرکز کنیم.  
کرونا؛ بازیگر اصلی صحنه پاندمی

وی افزود: در حال حاضر به نظر می آید که بازیگر اصلی پاندمی، 
ویروس است، نه سیاســت ها، برنامه ها و نحوه مدیریت ما عامل 
موثری در کنترل اپیدمی است و نه اینکه میزان رعایت پروتکل ها 
درصد مناسبی دارد. در حال حاضر بیشترین نقش را ویروس کرونا 
بازی می کند و رفتار ویروس هم قابل پیش بینی نیست. ویروس 

کرونا بسیار هوشمند عمل می کند.

یک کارشناس ارشد ترافیک پیشنهاد کرد تا 
برای رسیدن به موقع خودروهای امدادی و 
انتظامی در موقعیت های اعلام شده، رانندگان 
اقدام به ایجاد مسیری به نام »کوچه نجات« در مقابل این 
خودروها کنند تا عوامل امدادی و انتظامی بتوانند طی مدت 

زمان کمتری در محل حاضر شوند.
عین الله جهانی در گفت وگو با ایسنا درباره اهمیت نجات افراد 
در لحظات اولیه وقوع یک حادثه اظهارکرد: در جوامع امروزی 
امدادرسانی در اکثر حوادث و نجات جان افراد به نوعی با 
موضوع ترافیک نیز در ارتباط است. تصور کنید فردی در خانه 
دچار سکته شده یا یک حادثه حریق رخ داده و در آن افرادی 
دچار مصدومیت شده یا حتی حادثه تنها از نوع خسارتی باشد 
یا فردی در یک حادثه رانندگی دچار آسیب دیدگی شود و 
ده ها مثال دیگر که در آن نیاز به حضور سریع عوامل امدادی 
یا انتظامی در محل و پس از آن نیز انتقال آسیب دیدگان به 
مراکز  درمانی وجود دارد. این امدادگران باید در زمان طلایی 
به محل برسند و در این شرایط دقایق نیز مهم و حیاتی است. 
برای انجام عمده این ماموریت ها امدادگران و عوامل انتظامی 
و ... باید از راه ها و معابر تردد کنند و به نوعی درگیر ترافیک 

می شوند. 
این کارشناس ارشد ترافیک با بیان اینکه در همین راستا نیز 
لازم است شرایط برای حضور به موقع امدادگران در محل 
فراهم شود، گفت: برای این منظور طرحی به نام »کوچه 
نجات« وجود دارد بر تاکید آن بر سریع تر رسیدن خودروهای 
امدادی و انتظامی به مقصدی است که در نظر دارند. زمانی 
که در معاونت معاونت اجتماعی و فرهنگ ترافیک پلیس 
راهور فراجا مسئولیت داشتم به دنبال اجرای این طرح و 
فرهنگسازی برای اجرای آن در میان رانندگان بودیم و 

همچنان نیز این طرح ادامه دارد.
وی با بیان اینکه طرح کوچه نجات باید در تمامی معابر و به 
خصوص معابر کلانشهرها اجرا شود، گفت: این طرح بر اساس 
انجام مطالعات تطبیقی در برخی از کشورهای جهان به اجرا 
درآمده و براساس آن باید راه برای تردد خودروهای امدادی 

اعم از اورژانس، آتش نشانی و ... فراهم شود. 

رئیس مرکز ارزشیابی و سنجش کیفیت آموزش و 
پرورش با اشاره به مصوبه ۸۶۳ شورای عالی انقلاب 
فرهنگی و تاثیر سوابق تحصیلی در کنکور اظهار 
کرد: از این به بعد دو نوبت در سال کنکور برگزار می شود. سابقه 
تحصیلی۴۰ درصد قطعی است و برای سال بعد نیز امکانات 

هماهنگی برای تسری به پایه های دهم و یازدهم داریم.
به گزارش ایسنا، محسن زارعی در کمیسیون تخصصی سنجش 
و پایش سی وششمین اجلاس مدیران و روسای آموزشی پرورش 
کشور گفت: ریاست جمهور ایجاد زیر ساخت آموزش پرورش را 
مورد تاکید قرار دادند و استقرار نظام ارزشیابی تضمین کیفیت، 
مورد بررسی قرار گرفته است. در سال ۹۶ روند شاخص ها بررسی 
شده و درون دادها با ملاک دانش آموز، نیروی انسانی، فضا مورد 

ارزیابی قرار گرفته است.
زارعی گفت: بین افزایش دانش آموز و کلاس و با کارکنان آموزشی 
فاصله زیاد قرار دارد و همین امر کمبودهای عرصه میدانی را نشان 
می دهد. وی گفت: در رشته ریاضی، علوم انسانی و تجربی افزایش 

داشتیم اما در رشته معارف کاهش را شاهد بودیم.
رئیس مرکز سنجش و پایش کیفیت آموزشی با اشاره به مصوبه 
۸۶۳ شورای عالی انقلاب فرهنگی و تاثیر سوابق تحصیلی در کنکور 
اظهار کرد: از این به بعد دو نوبت در سال کنکور برگزار می شود. 
سابقه تحصیلی۴۰ درصد قطعی است و برای سال بعد نیز امکانات 

هماهنگی برای تسری به پایه های دهم و یازدهم داریم.
به گزارش ایسنا، همچنین حجت الاسلام علی لطیفی رئیس 
سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی کشور نیز در این کمیسیون 
از ایجاد چهار محور تحول رویکردی و تاکتیکی در نظام سنجش و 
ارزیابی خبر داد. وی اظهار کرد: با طیفی از منظرهای مختلف می 
توان به یادگیری نگاه کرد. در حال حاضر باید ببینیم که یاددهی و 
یادگیری به کدام سو رهسپار است؟ تحول در شیوه ها و تحول در 

پایش و سنجش یادگیری است.
وی ادامه داد: انسان و فناوری های ارتباطات و اطلاعات ابزارهایی 
برای امروز به وجود آورده است. پیش بینی های آینده و تحول های 
سیاسی و اجتماعی در پی اتفاقات در پلتفرم های اجتماعی از جمله 

این موارد است.

تغییــرات آب وهوایی به خشکســالی ها و 
کمبود آب بیشتر در قاره های سراسر جهان 
کمک می کند. اکنون شمال ایتالیا با بدترین 
خشکسالی خود در ۷۰ سال گذشته مواجه 
اســت و در حال حاضر بیــش از ۴۳ درصد 
از ایالت های آمریکا خشکســالی را تجربه 

می کنند.
به نقل از ویفروم، گزارش جدید سازمان  ملل 
مشخص کرد که تناوب و مدت خشکسالی 

از سال ۲۰۰۰ تقریبا به میزان یک ســوم افزایش یافته است و به اعتقاد سازمان ملل، یکی 
از راه حل های اصلی می تواند افزایش تمرکز بر احیای زمین از جمله جنگل های زراعتی و 

سیستم های آبیاری کارآمدتر باشد.
پو، طولانی ترین رودخانه ایتالیا، در طول تاریخ یک مرکز حمل ونقل حیاتی بوده است که به 
شمال این کشور کمک کرده تا به یک نیروگاه صنعتی تبدیل شود اما اکنون به دلیل دوره های 

خشکسالی شدید در حال خشک  شدن است.
دولت ایتالیا در اوایل ماه جولای به دلیل خشکسالی که بدترین خشکسالی در ۷۰ سال گذشته 
توصیف شده است، در پنج منطقه وضعیت فوق العاده اعلام کرد. حدود یک سوم جمعیت ایتالیا 

)۱۷ میلیون نفر( در اطراف پو زندگی می کنند.
گاردین گزارش کرد که خشکسالی، منابع روغن زیتون و برنج ریزوتو )غذای مخصوص شمال 
ایتالیا( را تهدید کرده است و می تواند قیمت ها را تا ۵۰ درصد افزایش دهد. مهمترین دلیل 
برای این بحران آبی، کمبود بارندگی در سه سال اخیر و افزایش عمومی دماست. ماریو دراگی، 
نخست وزیر ایتالیا در بیانیه ای گفت: بدون شک تغییرات آب وهوایی بر این رخدادها تاثیر دارد.

یک روانشناس با تاکید بر اینکه والدین باید 
آرامش خود را در شرایطی که کودک هم 
سالان خود و یا دیگران را می زند حفظ کرده 
و از واکنش های تند پرهیز کنند، گفت: در 
چنین شرایطی والدین باید از واکنش های 
تند نظیر بیان این جمله که "کودک بدی 
هستی و دوستت ندارم" پرهیز کنند و به 
کودک بگویند که فقط این رفتار او یعنی 

"زدن" دیگران را دوست ندارند.
گوهر یسنا انزانی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه "دست بزِن" داشتن کودک نوعی رفتار 
مشاهده ای است که می تواند علل متفاوتی داشته باشد، اظهار کرد: حتما پیش از بروز رفتار 
"دست بزِن" در کودک، فکرهایی در ذهن او فعال شده و او احساساتی را تجربه کرده است.

به گفته وی، زمینه این افکار گاهی می تواند بر اساس الگو برداری از والدین باشد و والدینی 
که عادت دارند یکدیگر یا فرزندان را به هنگام بروز اختلافات بزنند، فرزندان آنها نیز دست 

بزن پیدا می کنند.
این روانشناس تصریح کرد: گاهی نیز کودکان زدن دیگران را در فیلم ها و انیمیشن هایی 
که می بینند می آموزند. زدن نوعی پرخاشگری است و زمانی که خشم و پرخاشگری رخ 
می دهد حتما کودک درگیر ترسهای درونی، احساس عدم امنیت و دوست داشتنی نبودن، 
ترس از تنها ماندن، از دســت دادن والدین و... را تجربه کرده است. گاهی والدین با بیان 

جملاتی نطیر اینکه "میزارمت و میرم" این ترس ها را در کودک ایجاد کرده اند.
انزانی همچنین معتقد است که پرخاشگری نظیر زدن دیگران می تواند دلایل جسمانی 

نظیر بی خوابی و گرسنگی کودک را نیز در پی داشته باشد.

رئیس سازمان نوسازی، توسعه و تجهیز 
مدارس کشــور از افتتاح ۱۶۰۰ فضای 
آموزشــی با ۹۰۰۰ کلاس درس جدید 
همزمان با هفته دولت و نزدیک شدن به 
ایام بازگشایی مدارس خبر داد و گفت: 
علاوه بر ایــن، ۲۰۰۰ میلیــارد تومان 
تجهیزات آموزشــی، کمک آموزشی و 
هنرســتانی نیز خریداری و به مدارس 

تحویل داده شده است.
مهرالله رخشانی مهر در گفت وگو با ایســنا، با بیان اینکه در هفته دولت و باتوجه به 
نزدیک شدن به ایام بازگشایی مدارس حدود ۱۶۰۰ فضای آموزشی با ۹۰۰۰ کلاس 
درس و زیربنای بالغ بر یک میلیون و ۲۰۰ هزار مترمربع به بهره برداری می رســد 
اظهار کرد: برای ســاخت این مدارس اعتباری حدود ۱۰ هزار میلیارد تومان صرف 

شده است.
وی افزود: به صورت میانگین ۲۷۰ هزار دانش آموز کشــور از مهر امسال وارد این 

فضاهای نوساز آموزشی می شوند و در فضاهای استاندارد تحصیل می کنند.
رئیس سازمان نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس کشور با اشاره به اینکه درحال حاضر 
حدود ۶۴۰۰ پروژه آموزشی  در سراسر کشور توسط سازمان نوسازی مدارس در حال 
ساخت است گفت: این ۶۴۰۰ پروژه در تمام نقاط کشور به صورت پراکنده در حال 
ساخت هستند و به تدریج وارد چرخه فضای آموزشی کشور می شوند. پیش بینی 
می کنیم با توجه به ساخت این فضاها در ســال آینده هم بیش از ۴۰۰ هزار دانش 

آموز بتواند وارد فضاهای نوسازی جدیدی شوند که امروز در دست ساخت داریم.

چطور با کودکی که "دست بزِن" دارد، خشکسالی در جهان وخیم تر خواهد شد
برخورد کنیم؟

افتتاح 1۶00 فضای آموزشی و ۹000 کلاس 
درس در هفته دولت

پیشنهاد ایجاد »کوچه نجات« 
برای خودروهای امدادی

تاثیر سوابق تحصیلی
 40 درصدی در کنکور

 "قطعی" است
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دوشنبه  31 مرداد ماه 1401
کاغذ فرهنگ و هنر

خبرخبر

معاون میراث فرهنگی در پاسخ به اعتراضی که 
به دستورالعمل اداری و استخدامی کارگران 
پایگاه های میراث ملی و جهانی شــده است، 
گفت:  ما اتفاقا کار بسیار بزرگی برای پایگاه ها 
انجام دادیم، شاهکاری شده که مشکل تاخیر در 
پرداخت حقوق ها حل شده است. هفته گذشته 
جمعی از متخصصان میراث فرهنگی و نیروهای 
پایگاه های میراث ملی و جهانی با انتشار نامه ای 
سرگشاده نسبت به دستورالعمل وزارت میراث 
فرهنگی،   گردشگری و صنایع دستی درباره 
تعیین وضعیت و استخدام نیروی انسانی شاغل 
در این پایگاه ها معترض شدند و نسبت به آینده 
مرمت، نگهداری و حفاظت از مهمترین آثار 
تاریخی، هشدار دادند. این دستورالعمل که در 
۱۴ تیرماه ۱۴۰۱ با هدف انتظام بخشی به امور 
اداری و استخدامی کارگران پایگاه های میراث 
ملی و جهانی، صادر شده، دست مایه نگرانی و 
اعتراض هایی شده است، به ویژه آن که علاوه 
بر تفویض اختیار امور پایگاه ها به استان ها، پای 
شرکت های پیمانکار را به محوطه های تاریخی 
باز خواهد کرد. با این وجود، علی دارابی  ـ معاون 
میراث فرهنگی و قائم مقام وزیر میراث فرهنگی 
ـ گردشگری و صنایع دستی  ـ محتویات این 

دستورالعمل را کاملا قابل دفاع می داند.
دارابی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: ما کار 
بسیار بســیار بزرگی برای پایگاه های میراث 
ملی و جهانی انجام داده ایــم؛ حقوق آن ها را 
که از محل اعتبــارات عمرانی )بودجه تملک 
دارایی( پرداخت می شــد و گاه تا برج چهار و 
پنج به تاخیر می افتاد، با دستور رییس جمهور 
از فروردین ماه ۱۴۰۱ و از محل بودجه جاری 
پرداخــت کرده ایم. با صدای بلنــد هم اعلام 
می کنم هر کسی حقوقش عقب افتاده، اعلام 
کند ما رســیدگی می کنیم. چون بر اساس 
گزارشی که داریم از فروردین ماه ۱۴۰۱ حقوق 
همه پایگاه های میراث ملی و جهانی پرداخت 
شده اســت. او ادامه داد: موضوع این است که 
براساس نظام سازمان برنامه و بودجه، آن هایی 
که استخدام رسمی نیســتند باید با شرکتی 
طرف قرارداد شــوند؛   چرا که بخشــی از این 
افراد کارمند وزارت میراث فرهنگی نیستند و 

پروژه ای کار می کنند

سینما صدمه بزرگی
 به ادبیات زده است

فرانسوی ها کیارستمی 
را برجسته کردند

بنیان گذار ســبک موج نو در شعر معاصر 
ایران گفت: کیارســتمی تا آن اندازه که 
در دنیا معروف شــد فیلمساز برجسته ای 
نبود، فرانســوی ها او را برجســته کردند 
همچنان که زمانی جری لوئیس )کمدین 
و کارگردان آمریکایی( برایشان برجسته 
بود و زمانی آلفــرد هیچکاک )کارگردان 
آمریکایی( را برجســته کردند. احمدرضا 
احمدی در گفت وگو با خبرنگار فرهنگی 
ایرنا در توضیح علت برجسته  شدن سینما 
به رغم وامداری اش از ادبیات بیان کرد: در 
ادبیات، مسائلی مثل جایزه، پول و شهرت 
وجود ندارد. یعنی همان چیزهایی که در 
ســینما وجود دارد و از این منظر سینما 
صدمه بزرگی به ادبیات زده است؛  براین 
اساس آن قدر که عباس کیارستمی در دنیا 

مطرح شد احمد شاملو مطرح نشد.
وی ادامه داد: کیارستمی تا آن اندازه که 
در دنیا معروف شد، فیلمساز برجسته ای 
نبود. فرانســوی ها او را برجسته کردند؛ 
همچنان که زمانی جری لوئیس )کمدین 
و کارگردان آمریکایی( برایشان برجسته 
بود و زمانی آلفــرد هیچکاک )کارگردان 

آمریکایی( را برجسته کردند.
سرانجام ادبیات به سینما می رسد

مولف کتاب میوه ها طعــم تکراری دارند 
)نشر ثالث ۱۳۹۳( با تاکید بر مولفه مهم 
دیگری که به واسطه آن سینما از بدو تولد 
بر ادبیات سیطره یافته است، گفت: موضوع 
دیگر این است که سینما زبان بین المللی 
اســت و جوانان به دنبال آن می روند که 
خیلی زود مشهور شوند. به رغم تمام این 
عدم توازن ها اما ادبیات میدان وسیع تری 
برای عمل دارد و بخت نســل جدید برای 
درخشــش در ادبیات و شعر این است که 
برای شاعر دو صفحه کاغذ و یک قلم کافی 
است ولی سینما کارگرانی است. سرانجام 
زمانی اینها مســاوی خواهند شد. یعنی 

توجه به ادبیات هم افزایش خواهد یافت.
سینما در ایران قلابی است 

چرا که پایه ندارد
بنیان گذار ســبک موج نو در دهه ۱۳۴۰ 
خورشیدی در توضیح این مطلب که هر 
هنر برای به عرش رسیدن باید از دل آن 
جامعه بیرون آمده باشد، گفت: سینما در 
ایران قلابی است. چرا که پایه ندارد و مال 
ما نیست؛ هنر اصلی ما فرش و شعر است. 

مستند »رویای یک اسب« به کارگردانی مرجان خسروی در پنج 
جشنواره معتبر جهانی پذیرفته و به رقابت خواهد پرداخت. به گزارش ایرنا 
از مشاور رسانه ای پروژه، رویای یک اسب به کارگردانی مرجان خسروی و 
تهیه کنندگی میلاد خسروی و ساجده سرایی در پنج جشنواره بین المللی 
نانسی فرانسه، سائوپائولوی برزیل، بلگراد صربستان، شارجه امارات و 
مذهب امروز ایتالیا پذیرفته و به نمایش در خواهد آمد. این مستند در ماه 
جاری در بخش رقابت اصلی بیست وهشتمین دوره جشنواره فیلم های 
نانسی فرانسه )۲۶ آگوست تا ۴ سپتامبر( و سی وسومین دوره جشنواره 
فیلم های کوتاه سائوپائولوی برزیل )۱۸ تا ۲۸ آگوست( و در ماه های 
سپتامبر و اکتبر در سی ویکمین دوره جشنواره فیلم های قوم نگارانه بلگراد 
)۳ تا ۶ اکتبر(، نهمین دوره جشنواره فیلم های کودک و نوجوان شارجه 
امارات )۹ تا ۱۵ اکتبر( و بیست وپنجمین دوره جشنواره مذهب امروز ایتالیا 
)۱۴ تا ۲۱ سپتامبر( در بخش های رقابتی مختلف، شرکت خواهد کرد. 
رویای یک اسب آخرین ساخته مرجان خسروی که پیش از این در اولین 
حضور جهانی خود در جشنواره مستند کراکوف لهستان نامزد دریافت 
بهترین مستند کوتاه شده است، داستان تمثیلی دختر ۱۵ساله عشایری 
را روایت می کند که به دور از فضای مدرن شهری در اندیشه آرزوهای 
بزرگی است، آرزوهایی فراتر از کوه هایی که او را احاطه کرده اند. مرجان 
خسروی در سال های اخیر با ساخت فیلم های »برف می نامد« و »وادیار« 
در جشنواره های مهمی مثل ایدفای آمستردام، اوپسالای سوئد، اودنسه 
دانمارک و دی ام زد کره جنوبی حضور داشته و برای کارگردانی »برف 
می نامد« موفق به کسب جایزه بهترین فیلم مستند بلند جشنواره بیگ 
اسکای )جشنواره مورد تایید اسکار( شده است. عرضه و پخش جهانی فیلم 
رویای یک اسب بر عهده شرکت ۷Springs Pictures به مدیریت 

میلاد خسروی است. سایر عوامل این مستند عبارتند از: 
فیلم بردار: مهدی آزادی، تدوین گر: لقمان سخنور، صداگذار: آرش قاسمی، 
اصلاح رنگ و نور: حمیدرضا فطوره چیان، دستیار تدوین: سمانه میقانی، 

مجری طرح: محمود نورمحمدی و مشاور رسانه ای: علی کشاورز

مستند »رویای یک اسب« در پنج 
جشنواره فیلم معتبر جهان

پاسخ معاون میراث به 
یک اعتراض: اتفاقا کار 

بزرگ و شاهکاری کردیم

سامانه همتا نسبت به سوءاستفاده، خرید و فروش اطلاعات مسافران 
در زمینه تطهیر و ثبت گوشی تلفن همراه قاچاق هشدار داد. به گزارش 
ایسنا، سامانه آموزش و اطلاع رسانی ثبت تلفن همراه )رجیستری(، 
در اعلامیه ای اعلام کرد: گزارش های میدانی و پایش سامانه شناسایی 
و مبارزه با کالای قاچاق حاکی از آن است که با نزدیک شدن به موسم 
اربعین حسینی )ع(، متاسفانه سوء استفاده تجاری از رویه مسافری 
مجددا رونق گرفته است و عده ای با خرید و فروش اطلاعات مسافران 
نسبت به تطهیر و ثبت گوشی تلفن همراه قاچاق اقدام می کنند. ضمن 
تکرار هشدارها و برخوردهای پیشین، به اطلاع می رساند این سامانه 
به صورت پیوسته و بسته به اقتضائات مختلف، رجیستری گوشی های 

ثبت شده با این سوء استفاده را لغو کرده است.

مسافران اربعین هوشیار باشند
سوءاستفاده از اطلاعات 
جهت ثبت گوشی قاچاق

سـینمای ایران در حالی در آسـتانه آخرین مـاه از فصل 
تابسـتان به عنوان پررونق ترین فصل سـینماها قرار دارد 
که آمار ثبت شـده در گیشـه برخی از فیلم هـای در حال 

اکران، نشـان از یک »فاجعـه« دارد!
خبرگزاری مهـر- گـروه هنـر- زهرا منصـوری: بـا روند 
صعودی تولید فیلم های سـینمایی در یک دهه گذشته، 
تراکم بـالای فیلم های مانـده در صـف اکـران تبدیل به 
موضوع مورد بحث در محفل های مختلف شـده اسـت، 
امری کـه با وقـوع کرونا، شـدت گرفتـن فراگیـری آن و 
تعطیلی مشـاغلی که مبتنی بر »تجمع« بودند، ترافیک 
اکران را دوچندان افزایـش داد. این موضـوع تا جایی بالا 
گرفت که در ایـن سـال های کرونایـی، ارائه آمـار و ارقام 
فیلم های جامانـده از نمایش از سـوی کارشناسـان یک 
پای ثابت آسیب شناسـی وضعیت سـینما شـده است.

گرچـه این هنـوز یـک معادله چنـد مجهولی اسـت که 
چگونه می شـود صاحبـان آثـاری که شکسـت مطلق را 
در گیشـه تجربـه کرده اند، همچنـان درخواسـت پروانه 
سـاخت می دهنـد و ایـن دور باطـل تولیـد فیلم هـای 
»نفـروش« طی می شـود بی آنکه به شـرایط مالی شـان 
صدمـه ای وارد شـود، امـا از رهگـذر همیـن امر بـود که 
هفته گذشته روح الله سـهرابی مدیر کل عرضه و نمایش 
فیلم های سـینمایی از نمایش هفتاد درصد آثار مانده در 
صف اکران در گـروه »هنر و تجربه« و بسـترهای آنلاین 
خبر داد؛ طرحی از سـوی سـازمان سـینمایی که بیشتر 
بـه راه حلـی بـرای فـرار از شـرایط و انتخاب سـهل ترین 

مسـیر برای بهبـود ایـن وضعیـت می ماند!
این سـازمان به شـکل موازی اما ارایه مجوزهای ساخت 
را هـم بـه بهانـه مسـدود کـردن راه سـاخت فیلم هـای 
کم کیفیت، بـا محدودیت هایـی مواجه کـرده و بـا آنکه 
رسـانه ها و کانال های نزدیک به سـازمان سـینمایی این 
طرح را در سـخن »نـوآور« عنوان می کنند، امـا در عمل 
این موضوع هم به اعتراض فیلمسـازانی صاحب سـبک 
منجر شـده اسـت که آن را در جهـت تنگ کـردن دایره 
فعالیت هـا توصیـف می کننـد! هـزار تـوی اکـران حالا 
شـرایطی را پیش آورده اسـت کـه فیلم های نفـروش در 
گیشـه یکه تـازی می کنند، ایـن را آمار رسـمی سـامانه 

سـمفا می گوید.
با احتسـاب فیلم های بـه نمایـش درآمـده از بـازه نوروز 
۱۴۰۱ تاکنـون، امسـال ۳۳ فیلـم به چرخـه اکـران راه 

یافته اند؛ شـورای صنفی نمایش ضمن تشکیل جلسات 
هفتگـی گاه خبر از نمایـش فیلم های تـازه در زمان های 
مختلـف می دهـد، فیلم هایـی که روانـه پرده سـینماها 
می شـوند، گاه در همان مرحله معارفه از سـوی شـورای 
صنفـی آنقـدر گم نـام و بی ظرفیـت هسـتند کـه هیچ 
امیـدی بـه فـروش آن ها نیسـت. همیـن هم می شـود، 
ایـن آثـار بـدون آنکـه افـت و خیـزی از منظر فـروش و 
البتـه جـذب مخاطـب داشـته باشـند، یـک به یـک به 
کناری می روند تا بـه جز در مـواردی معـدود، فیلم های 
کم رمق تر جایگزین شـان شـوند، این روندی است که در 
طول روزهـای کرونایـی هم طی می شـد حالا بـا فاصله 
گرفتـن از آن روزهـا ایـن روال ادامـه پیـدا کرده اسـت. 
برخی سینماگران و سـینماداران علت آن را خالی بودن 
دسـت سـینمای ایران از تولیداتی با کیفیت بـالا و البته 

مخاطب پسـند قلمـداد می کننـد.
تمرکز بـر گیشـه و تحلیـل آمارهـای مرتبط بـا فروش 
فیلم هـای در حال اکـران، از آنجا اهمیت بالایـی دارد که 
فیلم های سـینمای ایران از بسـترهای دیگر درآمدزایی 
محرومند و به نوعی وابسـتگی مضاعفی نسبت به اکران 
در سـینماها دارنـد. یکـی از مهمتریـن این بسـترهای 

مغفـول هم اکـران جهانی اسـت.
واقعیت این اسـت که سـینمای ایـران به رغم سـفرهای 
بین المللی مدیرانـش با هـدف امضـای تفاهمنامه های 
رنگارنـگ، ماننـد همین سـفر اخیـر محمـد خزاعی به 
روسـیه با همراهی ترکیبی قابل تامـل از مدیران مرتبط 
و نامرتبط شـامل یـزدان عشـیری مدیـر روابط عمومی، 
مجیـد اسـماعیلی مدیـر مـوزه سـینما، سـید مهدی 
جوادی مدیرعامل بنیاد سـینمایی فارابی و اصغر فارسی 
معـاون توسـعه مدیریـت و منابـع سـازمان سـینمایی، 
همچنان بهره ای از چرخه جهانی اکران نـدارد و حتی در 
کشـورهای منطقه نیز نتوانسـته اسـت بازاری پویا برای 

فیلمسـازان ایرانی فراهـم بیاورد.
بـه دلیـل همیـن واقعیت هاسـت کـه همچنـان بـرای 
ارزیابی وضعیـت اقتصادی سـینمای ایـران و فیلم های 
تولید شـده در آن ناگزیر از آنالیز جـداول فروش و تمرکز 
بر خروجی تاسـف برانگیز گیشـه های داخلی هسـتیم.

با آنکـه از ابتـدای امسـال گزارش های آمـاری متعددی 
از سـوی اصحاب رسـانه و البتـه کارشناسـان اقتصادی 
سـینما مبتنی بر وضعیت گیشه سـینماها منتشر شده 
و هشـدارهایی درباره فروکـش کردن آمـار مخاطبانش 
داده شـده اما آنچه واضح اسـت، اسـتمرار ایـن وضعیت 

در گیشـه سینماها سـت، از آن ۳۳ فیلمی که در ابتدای 
این گـزارش عنـوان کردیـم ۱۰ فیلم فروشـی کمتـر از 
یک میلیارد تومـان را تجربـه کرده انـد، این موضـوع در 
وضعیتی که بـه گواه سـینماگران یک فیلم بـا هزینه ای 
بالغ بر ۵ میلیارد تومان سـاخته می شـود یعنی شکست 

کامل و مطلق در گیشـه!
۲۳ فیلـم دیگر هم گرچـه فروشـی بالغ بر یـک میلیارد 
تومـان را تجربـه کرده اند اما بـه جز چند فیلـم، این عدد 
و رقم هـا آنهـا را از جرگـه »شکسـت خوردگان« خـارج 
نمی کند امـا در این میان بـه مرور آمار فـروش فیلم های 

کمتـر از یک میلیـارد تومـان می پردازیم.
لازم به توضیح اسـت آمار »متوسـط تعـداد مخاطب در 
هر سـانس« کـه در این گـزارش و جـدول ضمیمـه، به 
آن اسـتناد کرده ایم حاصل نسـبت میان آمـار مربوط به 
مجمـوع مخاطبان و تعـداد سـانس های نمایش فیلم ها 
بر اسـاس ارقام گزارش شـده در سامانه »سـیمفا« است.

فیلـم سـینمایی »قدغـن« بـه کارگردانـی مجیـد 
مافـی و تهیه کنندگـی حسـین فرحبخـش از اولیـن 
شکست خوردگان اکران ۱۴۰۱ به شمار می رود؛ فیلمی 
که در بـازه اکران نـوروزی؛ از فصل های طلایـی اکران به 
نمایش درآمـد و به رغم توسـل بـه تبلیغات ماهـواره ای 
در نهایـت ۲۲۲ میلیـون تومـان فـروش کـرد تـا در هر 
سـانس به طور متوسـط تنها شـاهد پنج مخاطب باشد، 
دیگر فیلمـی که در شـرایطی مشـابه به نمایـش درآمد 
»گل بـه خودی« سـاخته احمد تجـری بـود؛ فیلمی در 
حـوزه کـودک و نوجـوان کـه گرچه فروشـی بـه مراتب 
بهتر از »قدغن« داشـت امـا با ثبت ۹۹۱ میلیـون تومان 

فروش و جذب ۸ نفر در هر سـانس همچنان در فهرست 
شکسـت خورده ها بـه چشـم می خـورد.

با عبـور از اکـران نـوروزی، پنج فیلـم در خردادماه سـال 
جاری در میان بازندگان گیشه جانمایی کردند، »پسران 
دریا« به کارگردانی مشـترک افشـین هاشمی و حسین 
قاسـمی جامی تنهـا بـا ۱۸ میلیـون تومـان فـروش و 
۴ مخاطـب در هـر سـانس، »سـلفی بـا دموکراسـی« 
سـاخته علی عطشـانی بـا ۱۱۳ میلیـون تومـان فروش 
و متوسـط ۶ مخاطـب در هر سـانس، »والدیـن امانتی« 
بـه کارگردانی حسـین قناعـت بـا ۸۰۰ میلیـون تومان 
و متوسـط ۹ مخاطـب در هـر سـانس، »نقـره داغ« بـه 
کارگردانـی محسـن آقاخـان بـا ۹۲۹ میلیـون تومـان 
عایـدی و متوسـط ۱۰ نفـر مخاطـب در هـر سـانس و 
»بی صدا حلزون« سـاخته بهرنـگ دزفولـی زاده با ۶۹۵ 
میلیون فـروش و متوسـط ۱۰ مخاطب در هر سـانس از 

جملـه ایـن آثـار بودند.
فصل تابسـتان اساسـاً از فصل هایـی پرفروش به شـمار 
می رود، فصلی که ظرفیت به سـینما کشاندن مخاطبان 
را دارد. بـا آغـاز ایـن فصـل امـا سـینما شـاهد اکـران 
فیلم هایی تـازه بـود، سـهم تیرمـاه از فـروش فیلم های 
جدیـد سـه فیلـم کم مخاطـب و کم رمـق توأمـان بود. 
آغازگر این روند فیلم سـینمایی »روز ششـم« نخستین 
ساخته سـینمایی حجت قاسـم زاده اصل بود، فیلمی با 
۷۹۷ میلیون تومان فروش و متوسط ۱۰ مخاطب در هر 
سـانس. »پیتوک« به کارگردانی سـید مجید صالحی با 
تجربـه ۲۳۵ میلیون فـروش و ۷ مخاطب در هر سـانس 

هـم از دیگـر فیلم هـای ناموفق پـرده بود.

گزارش
مهر

هر
س: م

عک

نشسـت رسـانه ای سـی ونهمین جشـنواره 
فیلـم کوتـاه تهـران بـا حضـور مهـدی 
آذرپنـدار دبیـر ایـن رویـداد برگـزار شـد.
به گزارش خبرنگار مهر، نشسـت رسـانه ای 
سـی ونهمین جشـنواره فیلـم کوتـاه تهران 
دیـروز یکشـنبه ۳۰ مرداد مـاه بـا حضـور 
انجمـن  مدیرعامـل  آذرپنـدار  مهـدی 
سـینمای جوانـان ایـران و دبیر ایـن رویداد 
در بـاغ زیبـا تهـران برگـزار شـد. در ابتدای 
این نشسـت آذرپندار مطرح کرد: به سـیاق 
همیشـگی توضیحاتی دربـاره آمـار و اعداد 
و ارقـام جشـنواره بیـان می کنـم. ما سـعی 
کردیم امورات جشـنواره را با تأکید سـازمان 
سـینمایی و حکمی کـه زودتـر از دوره های 
گذشـته بـرای مـن صـادر شـد، زودتـر آغاز 
کنیم. این جشـنواره بین المللی ترین رویداد 
سـینمایی ایـران اسـت. بـرای ایـن رویـداد 
معتبر باید از مدت ها قبـل برنامه ریزی کرد. 
جلسات ستاد جشـنواره از سال گذشته آغاز 
شـد و تصمیم گیری درباره زمـان و فراخوان 

جشـنواره در دسـتور کار قـرار گرفت.
وی ادامـه داد: در قـدم اول سـعی کردیـم 
زمان برگزاری را ثابت کنیم. سـال گذشـته 
جشـنواره از ۲۷ تـا ۲ مهر بـود. از این جهت 
کـه ایـن رویـداد سـال گذشـته در تقویـم 
جشـنواره ها قرار گرفـت، احسـاس کردیم 
این تاریـخ بین المللی بایـد ثابت شـود و به 
یک تاریخ ثابت برسـیم. ایـن تاریخ برای آن 
زمان فیکس شـد. در قـدم بعـدی فراخوان 
را زودتـر اعـلام کردیـم. فراخـوان ملـی و 
بین المللـی همزمان منتشـر شـد. در بحث 
فراخـوان، سیاسـت های کلـی جشـنواره را 
اعلام کردیم کـه همان سیاسـت های کلی 
انجمن بود و بعدها در سـند تحـول انجمن 
هـم آورده شـد. توجـه بـه بحـث تنـوع، از 
طریق فیلمسـازی در ژانرها سیاست اصلی 
بود که سـعی کردیـم بگوییم اولویـت ما در 
انتخاب آثـار، فیلم هایـی با اسـتاندارد بالا و 

در قالـب ژانر اسـت.
روی خط قرمز زمان بندی

 مقرر ایستادیم
آذرپنـدار ادامـه داد: فصـل تراکـم تولیـد 
فیلـم کوتـاه از فروردیـن تا مـرداد اسـت و 
تـلاش کردیـم بـا اعـلام زودتـر فراخـوان، 
سیاسـت ها را زودتـر اعـلام کنیم تا شـاید 
آثـار در جشـنواره راحت تر پذیرفته شـوند 
در نتیجـه ایـن اتفـاق زودتـر افتاد. امسـال 
۲۸ فروردین سـایت را برای دریافت آثار باز 

کردیم و تـا پنجم مـرداد این مهلـت وجود 
داشـت که تمدید هم نشـد. با اینکـه تا الان 
اصرار هایـی وجود داشـته و از طرق مختلف 
ایـن خواسـته را گفته انـد اما سـعی کردیم 
روی خـط قرمز خودمان بایسـتیم و فیلمی 
خـارج از زمانبنـدی مقرر تاکنـون پذیرفته 
نشـده و نمی شـود. بعـد از بسـته شـدن 
سـایت با یک افزایش آثار در حـوزه داخلی 
مواجه بوده ایم کـه ۱۹۹۶ اثر ثبت شـده در 
جشـنواره داریم. در بخش داسـتانی ۱۳۶۴ 
اثـر، در بخـش مسـتند ۲۶۱ اثـر، در حوزه 
آثار تجربـی ۲۶۴ اثر و در بخـش پویانمایی 

۱۰۷ اثـر به دسـت ما رسـیده اسـت.
وی افزود: در بخش بین الملـل ۵۰۱۲ اثر از 
۱۳۱ کشـور جهان ثبت نـام داشـتیم و این 
سرمایه ای اسـت که در بین جشـنواره های 
داخلـی بی همتـا و محصـول زحمـت همه 
اسـت. فرانسـه با ۵۷۲ اثر، اسـپانیا بـا ۴۰۱ 
اثـر، هنـد، چیـن و آمریـکا در رتبه هـای 
بعـدی هسـتند. در بیـن ثبت نامـی هـا ۲۵ 
اثر داریم کـه پیش تر در جشـنواره های رده 
الـف پذیرفته شـده اند و این نشـان می دهد 

کـه جشـنواره محـل رقابت جدی اسـت.
دبیـر جشـنواره فیلـم کوتـاه تهـران ادامه 
داد: بازبینـی و انتخـاب بین این آثار بسـیار 
فراینـد پیچیـده ای اسـت کـه همکارانـم 
تلاش کردند که اعلام شـود. ماراتن بسـیار 
سـختی بود البتـه چـون کار را زودتـر آغاز 

کردیـم کمـی از فشـارها کاسـته شـد. در 
حـوزه داخلـی کار هیـات انتخاب شـروع و 
بازبینی هـا آغـاز شـده اسـت. آنجـا هـم بـا 
ترافیـک دلپذیـری مواجه شـده ایم که این 
نشـان از امیدواری ثبت نام کننـدگان دارد.

حضور جدی آثاری از 5 ژانر
 در جشنواره سی ونهم

آذرپنـدار گفـت: ترکیب شـرکت کنندگان 
در بخـش داخلـی هـم به این شـکل اسـت 
کـه سـی درصـد شـرکت کنندگان متعلق 
بـه تهـران هسـتند. ایـن عـدد تقریبـاً در 
همه دوره ها اینچنین اسـت و هفتاد درصد 
مربـوط بـه شهرستان هاسـت، بالاتریـن 
آمـار بعد از تهـران هـم متعلق بـه اصفهان، 
خراسـان رضـوی، فـارس و خوزسـتان 
می شـود. مـا رصـدی روی فیلم هـا بـه 
فیلم هـای  داشـته ایم.  نسـبی  صـورت 
متفاوتـی بـا ژانرهـای متفـاوت در میـان 
آثـار متقاضـی حضـور دارد. این بـه معنای 
این نیسـت کـه بـرای داشـتن نماینـده در 
یـک ژانـر، یـک اثـر ضعیـف را می پذیریم. 
ایـن اتفـاق نمی افتـد. مـا هفـت ژانـر را در 
انجمـن اعـلام کرده ایـم کـه روی آن هـا 
سـرمایه گذاری انجـام می دهیـم. همین جا 
اعـلام می کنم مـا در پنـج ژانـر نمایندگان 
جدی خواهیـم داشـت، ضمن اینکـه تنوع 

آثـار را هـم شـاهد خواهیـم بـود.

مانی مهرزاد هنرمند ایرانی توانست برگزیده  
جشنواره آرت روولوشن تایپه شود.

ز مشاور  به گزارش خبرگزاری مهر به نقل ا
یرانی که با  رسانه ای، مانی مهرزاد هنرمند ا
د  ۲۰۲۰« در رویدا مجموعه ای با عنوان »
بین المللی آرت روولوشن در شهر تایپه حضور 
داشت، موفق شد برگزیده هیأت داوران این 

رویداد هنری شود.
آرت روولوشن تایپه ۲۰۲۲، بزرگ ترین رقابت 
، رویدادی است که  لمللی آسیا هنری بین ا
لمللی هنر معاصر تایوان  توسط موسسه بین ا
)TICAA( و با همکاری آرت روولوشن تایپه 

)A.R.T( سازماندهی شده است.
تعداد ۴۲۸۵ اثر هنری از ۷۶ کشور دنیا در این 
مسابقه جهانی که به IAGPC۲۰۲۲ مشهور 
است، داوطلب حضور در این دوره بودند که از 
بین آن ها ۳۲۸ اثر برگزیده و جهت نمایش و 

شرکت در این رقابت انتخاب شدند.
 برخی از هنرمندان منتخب در سال ۲۰۲۲، 
رند و آثارشان در مجموعه  شهرت جهانی دا

موزه های مشهور جهان نگهداری می شود و 
جوایز ارزنده ای کسب کرده اند.

 در میان این هنرمندان می توان به مصطفی 
یوجه از کشور ترکیه اشاره کرد که در چندین 
ه  نمایشگا جمله  ز  ا لمللی  بین ا ه  نمایشگا
انفرادی در موزه لوور در سال ۲۰۱۶ شرکت 

داشته است. 

هم چنین آدریان لیز از کشور رومانی، جایزه 
ا در سال ۲۰۲۱  نس ر ول بینال فلورا نفر ا

نصیب خود کرده است.
 آثار هنرمند ایتالیایی، گابریل لوچانی، از سال 
۲۰۱۷ تا ۲۰۱۹ در نمایشگاه آنتیکو پرزنته 
آکادمیکا دیز گنا در موزه واتیکان به نمایش 

گذاشته شده بود.

 هنرمند ایرانی جایزه  بزرگ 
بین المللی آسیا را گرفت

موضوعات ممنوعه در جشنواره فیلم کوتاه تهران

 با»کپی«برخورد می کنیم
گزارش
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مدیـر پردیـس سـینما آزادی بـا بیـان ایـن کـه برخـی تهیه کننده هـا 
یشـان  ری فیلم هـا و سریال ها حتـی یـک روز هـم سـر فیلمبـردا
نبوده انـد، گفـت: هیچ جـای دنیـا سـاختمان سـاز و خودروسـاز فیلم 

. د ز نمی سـا
سـجاد نوروزی در گفت وگو بـا خبرنـگار سـینمایی ایرنا دربـاره رابطه 
زیرسـاخت های سـینما، فیلـم خـوب و نـرخ بلیـت بـا جـذب مخاطب 
اظهـار داشـت: در بحـث سـاخت و توسـعه زیرسـاخت سـینما چنـد 
سـاحت بسـیار جـدی وجـود دارد که بـه عقیـده مـن تمـام آنهـا باید 
به یـک انـدازه مـورد توجـه قـرار بگیرند. بـا توجـه بـه اینکـه در حال 
حاضـر اصلی تریـن و فوری تریـن مسـئله مـا حفـظ مخاطبـان اسـت، 
قطعـا برای حفـظ آنهـا نیازمند یک توسـعه همـه جانبه در زیرسـاخت 
خـود سـینماها هسـتیم. شـما در پردیس هـای بـزرگ و مـدرن که در 
پایتخـت واقع شـده، بـه نـدرت تصویـر و صـدای اسـتاندارد می بینید 
کـه این خـود به ریـزش مخاطـب کمـک می کنـد. بـه عبـارت دیگر ما 
در توسـعه زیرسـاخت ها در پردیس هـا بـه عنـوان بهتریـن سـالن های 

موجـود یـک احتیـاج جـدی و مشـخص داریم.
وی افزود: ما تعدادی سـینمای تک سـالن و دو سـالن بسـیار فرسـوده 
بـا قدمت ۴۰ تا ۵۰ سـال داریـم کـه نیازمند بازسـازی و تحـول جدی 

یـن  یـن سـالن ها در ا گـر ا قـع ا هسـتند. در وا
وضعیـت باقـی بماننـد، نـه تنهـا بـاری از دوش 
سـینمای ایـران برنمی دارنـد بلکـه بـه ریـزش 
مخاطبـان کمـک می کننـد. بـه بـاور مـن بایـد 
بـه فوریـت بـه ایـن دو موضـوع رسـیدگی کـرد. 

امـروزه بـا رشـد اجـرای همزمـان )اسـتریم ها، وی او دی هـا( و انـواع 
و اقسـام فضاهـای فنـاوری کـه وجـود دارد، وقتـی یـک مخاطـب بـه 
سـالنی برود کـه صدا و تصویـر اسـتاندارد نداشـته باشـد، رغبتی برای 

بازگشـت بـه این سـالن نـدارد.
مدیرعامـل مجموعـه سـینما آزادی افزود: امـروزه ما دیگـر نمی توانیم 
از چیـزی بـه نـام سـینما به معنـای واقعی آن یـاد کنیـم. اگـر در دهه 
۶۰ و ۷۰ و حتـی در اوایل دهـه ۸۰، سـینما رفتن یک کنـش فرهنگی 
بـود. یعنـی سـینما به ماهـو یـک موقعیتـی داشـت ولـی الان این طور 
نیسـت. یعنـی اگر مخاطـب بخواهـد به سـینما بـرود، در کنـارش نیاز 
به تفریحـات دیگـر و رفـع نیازهـای فرهنگی دیگـری هـم دارد. یعنی 
در آن فضـا باید کافـه ای هم باشـد حتمـا باید یـک کتابفروشـی و یک 
فضای بازی بـرای کودکان باشـد. در واقع سـینما باید در سـطح کلان 

در دل یـک مجموعـه فرهنگی واقع شـود.

هیچ جای دنیا ساختمان ساز و خودروساز 
فیلم نمی سازد

خبر

فیلم هایی که برای صندلی های خالی اکران می شوند!

آمار یک »فاجعه«
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کارشناس داوری فوتبال ایران با اشاره به اشتباهات 
داوری در دو هفته ابتدایی لیگ برتر فوتبال گفت: 
متاسفانه این اشتباهات آنقدر فاحش بود که جای 

دفاع ندارد.
محمد فنایی روز شنبه در گفت وگو با خبرنگار ایرنا 
با اشــاره به عملکرد داوران لیگ برتر در دو هفته 
ابتدایی بیست ودومین دوره لیگ برتر اظهار داشت: 
به عنوان فردی که سال ها در جامعه داوری فعالیت 
کرده و تجربه دارم اعتقادم این است که داوران ما 
تمرکز لازم را ندارند و استرس بیش از حد باعث 
شده تا در دو هفته اخیر شاهد اشتباهات فاحش 
داوری باشیم. وی ادامه داد: داوران باید با تمرکز بالا 
و مسئولیت پذیری سوت بزنند و بدانند هر رفتار و 
واکنش آنها مورد رصد و قضاوت قرار می گیرد؛ البته 
تاکید می کنم اشتباهات داوری عامدانه نیست اما 
حرف این است که داور به عنوان فردی که قضاوت 
کرده و رای می دهد نباید اشتباه کند و این مسئله 

به هیچ عنوان قابل قبول نیست.
کارشناس داوری فوتبال کشــورمان یادآور شد: 
آنچه در این دو هفته از شروع رقابت های لیگ برتر 
شاهد آن بودیم، نشان می دهد که بین تیم داوری 
هماهنگی وجود ندارد و متاسفانه کمک ها و داور 
چهارم به هیچ عنوان نتوانستند وظیفه ذاتی خود را 
به انجام برسانند. بازیکن در چند قدمی داور، روی 
بازیکن تیم حریف فن سالتو اجرا می کند اما داور یا 
این صحنه را نمی بیند یا تمرکز لازم را برای اجرای 
قانون ندارد. یا در صحنه ای دیگر شاهد رفتار زشت 
و توهین آمیز سرمربی استقلال هستیم که با ضربه 
پا به برانکارد کنار زمین می کوبد اما متاسفانه هیچ 
برخورد و واکنشی از سوی تیم داوری نمی بینیم. 
یا در صحنه ای دیگر دروازه بان ســپاهان خطای 

محرزی را انجــام می دهد که باز هــم خبری از 
تصمیم قاطع داور نیســت. متاسفانه آنچه باعث 
نگرانی ما می شود این اســت که در برخی از این 
صحنه ها حتی فردی که هیچ تخصصی در داوری 
ندارد هم می تواند خطا را ببیند و آن را درک کند 
اما داوران ما در این دو هفته پراشتباه ظاهر شده 
و به گونه ای قضاوت کردند که جای هیچ دفاعی 

باقی نگذاشتند.
وی ادامــه داد: رقابت بین داوران ما کم اســت و 
باید به گونه ای سیاست گذاری کرد که داوران در 
کوران رقابت قرار گرفته و بدانند در صورت اشتباه 
با محرومیت مواجه خواهند شد. به عنوان مثال اگر 
درآمد داوران را افزایش دهیم و در صورت اشتباه 
داور محروم شود،  می داند که از نظر مالی با مشکل 
مواجه می شود و این مساله شاید یکی از موارد قابل 
ذکر و بررسی باشد. از سویی دیگر در محافل خبری 
و غیرخبری شنیده می شود که با داوران برخورد 
خواهد شد، این مسئله نباید اینگونه مطرح شود 
بلکه باید در خفا انجام شود تا شان داور حفظ شده 

و او با استرس کمتری در زمین بازی سوت بزند. 
فنایی گفت: وضعیت فوتبال ما به گونه ای است که 
یک مربی خارجی نیامده به خود جرات می دهد 
رفتارهایی خارج از شئونات فوتبال را از خود نشان 
دهد. آیا همین مربی در کشور خود چنین جراتی 
دارد؟ بدون شک خیر اما هنوز دو هفته از فوتبال ما 
نگذشته یاد گرفته که می تواند چنین رفتاری کند و 

خیالش هم بابت عدم برخورد راحت است. 
وی تصریح کرد: برخی از کمــک داوران و داوران 
چهارم متاسفانه در این دو هفته در حد و اندازه های 
خود ظاهر نشدند. عدم هماهنگی میان آنها و داور 
وسط موجب شده تا بسیاری از اتفاقات از چشم 

آنها پنهان بماند که این خوب نیســت. استرس، 
فقدان شهامت کافی یا هر چیزی دیگری که باشد 
باید حل و فصل شود. همین مسایل باعث می شود 
یک کمک داور یا داور چهارم ترقی کند و خودش 
را از سایرین جدا کرده و دیده شود اما متاسفانه در 
این دو هفته اشتباهاتی را دیدیم که امیدوارم در 

هفته های آتی دیده نشود. 
کارشناس داوری فوتبال ایران تاکید کرد: از سویی 
دیگر مدت هاست شاهد وعده و قول هایی هستیم 
که هیچ کدام محقق نشد و تا این مسائل حل نشود 
نمی توان به آینده داوری امیدوار بود. امیدوارم بعد 

از برگزاری انتخابات فدراسیون فوتبال و مشخص 
شدن رئیس فدراســیون در اولین اقدام، شاهد 
حضور فناوری کم داور ویدئویی/VAR در فوتبال 
ایران باشیم و تا این مساله حل نشود، مشکلات و 
اشتباهات داوری تمام نخواهد شد. وقتی داور ما 
برای مشــخص کردن فاصله توپ با خط دفاعی 
اسپری ندارد، باید فاتحه کار را خواند. متاسفانه تا 
حرف می زنیم برخی  به دنبال شکایت و مسائلی از 
این دست هستند اما واقعیت این است که ما دلمان 
برای فوتبال و داوری می سوزد و اگر حرفی نزنیم، 

خیانت کرده ایم.

چرا تایید صلاحیت شده های فنایی: اشتباهات داوری قابل دفاع نیست
انتخابات کمیته ملی المپیک 

معرفی نشدند؟
در فاصله یک هفته مانده تا انتخابات کمیته ملی المپیک هنوز فهرست 
نهایی کاندیداهای تایید صلاحیت شده در اختیار اعضای مجمع قرار 

نگرفته در حالیکه دستورالعمل اجرایی روی این موضوع تاکید دارد.
به گزارش خبرنگار مهر، اهمیت انتخابات کمیته ملی المپیک نه تنها 
از طرف مسئولان خارج از کمیته که مجری ایجاد شرایط قانونمند 
برای برگزاری آن هستند )از حیث برگزاری انتخابات فدراسیون های 
المپیکی( نادیده گرفته شده بلکه ستاد ویژه تشکیل شده در خودِ 
کمیته هم اهتمــام لازم را به این انتخابات و برگزاری ســرِوقت آن 
ندارد که اگر غیر از این بود دســتورالعمل ها و وظایف خود را نادیده 

نمی گرفت.
طبق دستورالعمل اجرایی انتخابات کمیته ملی المپیک که به منظور 
برگزاری انتخابات ۶ شــهریورماه تدوین و مصوب شد، تمام مراحل 
قانونی و لازم از اقدام اولیه برای انتخابات تا روز مجمع و تشکیل آن 
باید با نظارت »ستاد تطبیق و بررسی روند برگزاری انتخابات« انجام 

شود )بخش دوم دستورالعمل(
برای این ستاد وظایف و اختیاراتی تعریف شده که همگی در راستای 
برگزاری بدون اشکال انتخابات است. این در حالی است تا به امروز بعضا 
این وظایف نادیده گرفته شده است و از جمله فرصت در نظر گرفته 

شده برای اعلام عمومی فهرست کاندیداها.
طبق ماده ۱۵ از بخش سوم دستورالعمل اجرایی انتخابات کمیته ملی 
المپیک که مربوط به شرح وظایف ستاد تطبیق و بررسی روند برگزاری 
انتخابات است، این ستاد موظف است »حداقل یک هفته« پیش از 
تاریخ برگزاری انتخابات، فهرست اسامی نهایی کاندیداهای عضویت 
در هیات اجرایی را به تفکیک هر سمت همراه با بیوگرافی آنها را اعلام 
عمومی کرده و برای تمام اعضای مجمع ارسال کند. این در حالی است 
که در فاصله یک هفته مانده تا زمان مقرر برای برگزاری انتخابات هنوز 

این مهم انجام نشده است.
البته که ستاد موظف بود »ظرف سه روز کاری« درخواست های تایید 
شده ثبت نام برای احراز صلاحیت های عمومی را به مراجع ذی صلاح 
ارسال و پیگیری لازم جهت اخذ تاییدیه آنها )ماده ۱۴ از بخش سوم 
دستورالعمل( را انجام دهد اما در واقع نادیده گرفتن این مهم باعث 
عدم نهایی شدن فهرســت کاندیداها در فاصله یک هفته مانده به 

انتخابات شده است.
البته که بررســی و پیگیری پرونده کاندیداها در مراجع ذی صلاح 
معمولا زمان برَ است اما دستورالعملی که در آن »سه روزکاری« و »یک 
هفته« برای پیگیری تاییدیه کاندیدا ها و اعلام عمومی فهرست اسامی 
آنها تعیین شده، توسط مدیران داخلی کمیته ملی المپیک تدوین شده 
است. همین مسئله می طلبد آنها نگاه ویژه تری به قانونِ خود نوشته 

داشته باشند اما تا به امروز عکسِ این موضوع ثابت شده است.
البته که شرایط این روزهای ســتاد تطبیق و بررسی روند برگزاری 
انتخابات بی تاثیر در این کوتاهی ها نیست. به هر حال بعد از استعفای 
کیکاوس سعیدی، و بدون رئیس شدن ستاد، هیچ تصمیمی در این 
زمینه و به منظور تعیین تکلیف مدیریت ستاد گرفته نشد چون اصلا 

دستورالعمل تدوین شده راهکاری برای آن تعریف نکرده بود.
رئیس ستاد )کیکاوس سعیدی( در روز آخر نام نویسی از کاندیداها 
اقدام به ثبت نام کرد؛ اقدامی که دســتورالعمل اجرایی انتخابات آن 
را منع کرده بود اما سرپرست دبیرکلی کمیته که در تمام جلسات 
بررسی پرونده کاندیداها حضور داشت برای ورود به انتخابات آن را 
نادیده گرفت و با یک استعفای لحظه آخری، تصمیمش برای ورود به 

انتخابات را علنی کرد. 

تیم ملی کشتی فرنگی جوانان ایران قهرمانی 
زودهنگام رقابت های جهانی بلغارســتان را از 

آن خود کرد.
در پایان رقابت های ۵ وزن نخســت، ایمان محمدی در وزن 
۶۳ کیلوگرم به مدال طلا رســید و ابوالفضل چوپانی در ۸۷ 
و فردین هدایتی در وزن ۱۳۰ کیلوگــرم نیز صاحب مدال 

نقره شدند.
ایران در ۵ وزن دوم نیز شانس رسیدن به ۲ مدال طلا و ۳ برنز 
را دارد، سعید اســماعیلی در ۶۰، علیرضا محمدی در ۸۲ و 
علی عابدی در وزن ۹۷ کیلوگرم امشب برای کسب مدال طلا 
به میدان می روند و سید دانیال سهرابی در ۶۷ و امیر عبدی 
در وزن ۷۲ کیلوگرم نیز برای رسیدن به مدال برنز به مصاف 

رقبایشان خواهند رفت.
با توجه به نتایج بدست آمده در ۵ وزن نخست این رقابت ها، 
قهرمانــی قاطع تیم ملی کشــتی فرنگی جوانــان ایران در 
مسابقات قهرمانی جهان مسجل شــده و تیم های اوکراین 
و آذربایجان نیز برای کسب عنوان نایب قهرمانی با یکدیگر 

رقابت خواهند داشت.
ایران در پایان این مســابقات حداقل ۱۴۹ و حداکثر ۱۷۴ 
امتیاز بدســت می آورد، اوکراین بین ۹۶ تــا ۱۱۶ امتیاز و 

آذربایجان نیز از ۱۰۴ تا ۱۱۴ امتیاز کسب خواهد کرد.
با این اوصاف حتی اگر تمامی نمایندگان ایران در ۵ وزن دوم 
نیز در دیدارهای فینال و رده بندی مقابل رقبای خود شکست 

بخورند باز هم قهرمانی جهان از آن ایران خواهد شد.

یک پیشکســوت تیم فوتبال پرســپولیس 
می گوید اگر این تیم مشــکل خلق موقعیت 
را حل نکند، لوکاکو هــم بیاید کاری از پیش 

نمی برد.
اســماعیل حلالی در گفت وگو با ایســنا، درباره عملکرد 
پرســپولیس در دو هفته ابتدایی لیگ بیست ودوم اظهار 
کرد: دو بازی سخت را پرسپولیس پشت سر گذاشت. بازی 
برابر ذوب آهن در اصفهان و فولاد در تهران واقعا ســخت 
است. این دو تیم شرایط خوبی داشتند و اگر در هفته های 
چهارم و پنجم پرســپولیس با این تیم ها بــازی می کرد، 
شاید بهتر بود. ذوب آهن وقتی بازیکنی از دست می دهد با 
انگیزه بیش تری بازی می کند و پرسپولیس هم عجله کرد. 
همین عجله برای رسیدن به گل باعث شد خوب به دروازه 

نزدیک نشویم.
او در ادامه به عملکرد پرســپولیس برابر فولاد اشاره کرد 
و گفت: پرســپولیس برابر فولاد خوب شــروع کرد اما در 
ادامه پلن دومی برای نداشت. پرسپولیس باید با چند پلن 
بازی کند که اگر روند بازی آن طور که ما می خواهیم نشد، 
تغییر روند بازی را ایجاد کنیم. در نیمه دوم بازی با فولاد، 
تیم حریف کامل ما را بست و اجازه نداد ما صاحب فرصت 
گل بشویم. فولادی ها به دنبال ایجاد فرصت گل نبودند و 
می خواستند توپ را در اختیار داشته باشند و زمان بگذرد.

تیم ملی کشتی فرنگی جوانان 
ایران قهرمان جهان شد

پرسپولیس موقعیت گل
 ایجاد نکند، لوکاکو هم

 بیاید کاری نمی کند

خبر

خبر

خبر

رنا
: ای

س
عک

کاغذ ورزش

افقی
معدود  قلیل،  و  اندك، كم  ناچیز،   -  1 
تمام،  نا  نهان   - شادمانی۲  نشاط،   -
نزد   - تمام  نا  نهان  تمام،  نا  نهان 
ایرانیان است و بس، فعالیت ابتکاری 
 - نشین3  آشپزخانه  كننده  تصویه   -
موش   - ای  رایانه  شبكه  کاغذ کاهی، 
خرما، راسو - سریالی از مهدی فخیم 
زاده - فلز سرخ، فلز بادیه، فلز رسانا4 
تیغ  گل،  محافظ   - دزد  و  سارق   -
استخوان5   - قبر  شكافتن   - درخت 

فوتبالی  تیم   - لاتین  هشتم  حرف   -
 - پیشینیان6   - ایتالیا  لیگ  در 
وسط،   - نوباوگان  ها،  بچه  كودكان، 
آسمان،  اشك   - نگهبان۷   - میان 
خلاف  طبعش  لطافت  در  ابر،  فرزند 
فاصله،  حرف   - دلواپس   - نیست 
آثار  از   - بار8  لنگه  كاغذ،  خمیدگی 
چیره  ضابطه  بر  گاه  ارتباط،   - فنلن 
ایتالیا،  مرکز  می شود9 - گریزحیوان، 
آرامش   - فراری  شهر  دفاع،  بی  شهر 
دادن  تسلی  بخشیدن،  آرامش  دادن، 
- از بنادر انگلیس1۰ - بندری بو شهر، 

ناسپاسی،   - بو شهر  استان  در  بندری 
دندانساز   - شكل11  دارای   - الحاد 
بله  جمع،  نشانه   - كردارها  كارها،   -
 - جنبیدن   - ادب1۲  بی  بله  شیرازی، 
گوسفند   - المپیكی  شهر  یونان،  مركز 
عدد   - فوتبال  در  حركتی  جنگی، 
تکرار حرف  بالا13 -  منفی، جواب سر 
- حركت باد یا نسیم - بانگ و آواز - 
از   - یزد14  سابق  نام  همنشین گنده، 
بهترین   - زمان15   - پیامبر  معجزات 
توپ ربا در سال 94 در NBA، از سال 
به  راس  پست گارد  و  اورلاندو  در   93

آمد  NBA

عمودی
شوهر  تلویزیونی،  نمایش   -  1
روستایی، شب روستایی - یازده، دو 
مخفی  های  گنجینه  از   - قد  هم  یار 
مخترع   - فرانسیكو۲  سان  شهر 
پزشکی  علم   - هوا  از  تلفن، گرفتنی 
حرف  تکرار   - شده3  بافته  پارچه   -
 - وارونه  لنا   - قران  سورهای  از   -
به  حشرات  میان  در   - سنگریزه4 
معمار حرفه ای معروف است، موریانه 
انگلیسی  معتبر  های  باشگاه  از   -
عام  مال   - اروپای  های  جام  در 
برجسته،  مرتفع،  بلند،   - المنفعه5 
مرتفع و برجسته - از حواس پنجگانه 
 - شكنجه6  اذیت،  عذاب،  و  رنج   -
کیف سفری - پسوند آلودگی - گازی 
آلی۷  گازهای  از  زا،  آتش  و  رنگ  بی 
نوعی   - زدن  تپق   - شاه  مخفف   -
کیک8 - ماش زرد - سیلاب - سود 
- خیلی کم9 - مربی مشهور و پرآوازه 

نشانه  آرا -  بی  آرارات  آرسنال -  تیم 
واسطه1۰  بی  مفعول  علامت  مفعولی، 
- کوزه - پار برعکس - مخفف لیكن 
مامای  ماما،   - خرد  و  عقل   -  11
می  اطلاق  ماما  به  گذشته  در  محلی، 

ایتالیای   - سخت1۲  دشمن   - شد 
 - باستان  های  امپراطوری  از  قدیم، 
عنوان   - عطاران  رضا  بازی  با  فیلمی 
نام  ترکی،  نام   - سید13  مردانه، 
شهر   - کردن  هدایت   - آذربایجانی 

داخل،  داخلی،  ضمیر   - سنگی  كوه 
دوم شخص مفرد14 - فیل باستانی، 
فیل ما قبل تاریخ - سو وارونه - گه 
برعکس15  گه  برعکس،  گه  برعکس، 

خشک ضد  خیس،   - قندیل   -
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تیم فوتبال مس کرمان بعد از هشت سال و هشت 
ماه و ۲۰ روز موفق شد باردیگر در لیگ برتر ایران 

به برتری رسیده و طلسم بزرگی را بشکند.
به گزارش ایرنا، تیم فوتبال مس کرمان در هفته 
دوم رقابت های لیگ برتر فوتبال ایران موفق شد 
دســت به کار بزرگی زده و با نتیجه پرگل سه بر 
صفر از سد پیکان تهران بگذرد تا هم باخت سه بر 
۲ مقابل نفت مسجدسلیمان را به دست فراموشی 
بسپارد و هم پس از بازگشــتش به لیگ برتر، به 

اولین برد در فصل جدید برسد.
شاگردان فرزاد حسین خانی در حال حاضر با به 
ثمر رساندن پنج گل، بهترین خط حمله لیگ برتر 
را در اختیار دارنــد. اتفاقی که باور کردنش کمی 
سخت به نظر می رسد. تیم کم ادعا و گمنام مس 
در این ۲ هفته کاری را انجــام داده که تیم های 

پرقدرت و مملو از ســتاره از انجام دادنش ناتوان 
بوده اند. نارنجی پوشــان همچنین توانستند یک 
طلسم بزرگ را بشــکنند. آنها آخرین بار پیش از 
این، در لیگ سیزدهم در لیگ برتر حضور داشتند 
که در انتها به دســته پایین تر سقوط  کردند. آنها 
آخرین پیروزی خود را در هفته شانزدهم جشن 
گرفته بودند؛ جایی کــه در خانه میزبان یک تیم 
تهرانیِ دیگر یعنی راه آهن بوده و موفق شــدند 
با گل های شهرام گودرزی و لوســیانو ادینیو به 

برتری دست یابند.
بعد از آن دیدار مس وارد یک بحران بزرگ شــد. 
۱۴ بازی بعدی برای آنها بردی را به همراه نداشت. 
چهار باخت و ۱۰ تساوی ماحصل کار مسی ها بود. 
هفته اول لیگ بیســت ودوم هم برای آنها با یک 
باخت همراه شــد تا بعد از ۱۵ بازی لیگ برتری؛ 

پیروزی مقابل پیکان برای آنها به ارمغان بیاید.
حدفاصل بازی با راه آهن و پیــکان، ۳۱۸۵ روز 
است. به عبارتی دیگر مس برای رسیدن به یک 
برد لیگ برتری، هشت سال و هشت ماه و ۲۰ روز 

صبر کرد تا این اتفاق بازهــم در خانه مقابل یک 
تیم پایتخت نشین به دست بیاید. نکته قابل توجه 
دیگر این است که فرزاد حسین خانی در دیدار اول 
بازیکن بود و در بازی دوم سرمربی نارنجی پوشان!

طلسم مس پس از هشت سال و هشت ماه شکست
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دوشنبه  31 مرداد ماه 1401 کاغذ سیاست

خبرخبر

نایب رئیس مجلس شــورای اسلامی گفت 
که مطالبه مجلــس از دولت تعیین تکلیف 
کارکنان دولت است لذا از دولت می خواهیم 
که لایحه ای برای ساماندهی کارکنان دولت 
ارائه کنند. به گزارش ایســنا، علی نیکزاد در 
مراسمی به مناسبت روز خبرنگار برای تجلیل از 
خبرنگاران پارلمانی گفت: ما به همان اندازه که 
برای رزمندگان و مدافعان عزیز در بحث امنیت 
احترام قائل هستیم به کسانی که به دنبال بیان 
واقعیات هستند احترام قائل می شویم و برایمان 
عزیز هســتند. نایب رئیس مجلس شورای 
اســلامی با بیان این که معضل اصلی کشور 
بحث فرهنگ است، ادامه داد: هیچ مسئولی را 
نمی بینیم که در موضوعات فرهنگی صحبت 
کند و همه حرف ها حول مباحث اقتصادی 
می گردد؛ حال این که اگر تربیت توحیدی و 
مباحث فرهنگی نباشد فردی همچون حاج 
قاسم سلیمانی را نخواهیم داشت. نیکزاد با بیان 
این که اکنون درگیر جنگ نرم هستیم اظهار 
کرد: مردم از فساد و تبعیض ناراحت هستند 
آن ها می گویند اگر گرفتاری، گرسنگی و نبود 
امکانات است، برای همه باشد. مردم تبعیض 
و فساد را بر نمی تابند. این خبرنگاران هستند 
که باید این معضلات را بیان کنند. نایب رئیس 
مجلس شورای اسلامی همچنین با بیان این که 
به دلیل عملکرد نامناســب دولت ها کشور با 
مشکلاتی روبه رو است، اضافه کرد: دولت در 
حال آواربرداری است مجلس شورای اسلامی 
هم کمــک می کند که مباحــث اقتصادی، 
فرهنگی و سیاسی حل شود. ما به نفع مردم 
کار می کنیم. او با بیان این که برای حل مشکل 
تبدیل وضعیت کارکنان عــادی دولت باید 
دولت لایحه ای به مجلس شورای اسلامی ارائه 
کند، گفت: از دولت خواستیم لایحه ای برای 
ساماندهی کارکنان دولت ارائه کند چون اگر 
مجلس بخواهد مستقل طرح بدهد بار مالی 
دارد. با آقای رییسی صحبتی داشتم مبنی بر 
اینکه  این وضعیت با ارائه لایحه ای ساماندهی 
شود چرا که یکسری کارمندان دولت هستند 
که والدین آنها ســابقه ایثارگری ندارند و به 
همین دلیل رسمی نمی شوند باید فکری به 
حال آنها شود. مطالبه ما از دولت ساماندهی 
وضعیت کارکنان دولت و تعیین تکلیف آنها 

است.

نماینده مجلس: 

تفکیک وزارت صمت 
خواست دولت بود نه 

مجلس
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس گفت: 
الان تقریبا دو ماه گذشته و ما هیچ لایحه ای 
از جانب دولت برای بحث تفکیک وزارتخانه 
صمت در مجلس دریافت نکردیم، به هر حال 
درخواست مجلس تفکیک نبود و اینکه موافق 
یا مخالف هستیم یک بحث دیگر است این 
پیشنهاد دولت بود که برای پیشنهاد خودش 
اصلا پیگیری نکرده و لایحه ای هم ارسال نکرد. 
احسان ارکانی نماینده مردم فیروزه و نیشابور و 
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس مجلس 
شورای اسلامی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، 
در رابطه با مهلت دو ماهه مجلس به دولت در 
بحث استیضاح وزیر صمت و پیشنهاد دولت 
برای تفکیک ایــن وزارتخانه به دو وزارتخانه 
جدید، گفت: حدود دو ماه قبل بحث استیضاح 
آقای فاطمی امین وزیر صمت در دستور کار 
مجلس آمد و قاعدتا آن روز اگر اعلام می شد 
ظرف همان هفته جلسه اســتیضاح برگزار 
می شد. او ادامه داد: خب طی تماس مقامات 
ارشد دولت با رئیس مجلس، جمع بندی این 
شد که مجلس فعلا این اســتیضاح را انجام 
ندهد و از دســتور خارج کند تا خود دولت 
ظرف دو ماه آینده لایحــه ای برای تفکیک 
وزارتخانه ارسال کند و بعد از اینکه تفکیک 
انجام شد، دو وزیر جدید برای وزارتخانه های 
جدید التاســیس صنایع و معــادن و وزارت 
بازرگانی معرفی شوند. عضو مجمع نمایندگان 
خراسان رضوی افزود: با این توافق و طرح این 
درخواست دولت، اســتیضاح از دستور کار 
خارج شد و نمایندگان به این نتیجه رسیدند 
که چون تا دو ماه دیگر تغییر انجام می شود، در 
این کار تعجیل نکنند. این را هم عرض کنم که 
تفکیک وزارتخانه درخواست و مطالبه دولت 

بود نه مجلس.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: 
وقتی که واردات در کنار تولید و صادرات باشد 
و در افق دید این ها قرار گیرد کشور در معرض 
واردات بی رویه قرار نمی گیرد. ما در تاریخ 
۱۲ بار این وزارتخانه ها را تفکیک و ادغام 
کردیم و بعد از آسیب شناسی هایی که در 
کمیسیون انجام دادیم به این نتیجه رسیدیم 
که هیچ فایده ای برای کشور ندارد. معصومه 
پاشایی بهرام نماینده مردم مرند و جلفا و 
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
شورای اسلامی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، 
در رابطه با موضوع تفکیک وزارت صمت و 
فرصت دو ماهه مجلس به دولت که رو به اتمام 
است، گفت: ببینید در طرحی که در مجلس 
وجود دارد اصلا موضوع تفکیک وزارت 
صمت مطرح نیست، بلکه محتوای طرح 
این است که دو اختیار را از وزارتخانه های 
صمت و جهاد کشاورزی جدا کرده تا با ادغام 
این ها وزارتخانه جدیدی تشکیل شود. در 
این طرح هم وزارت صمت و هم وزارت 

جهاد کشاورزی بدون تغییر و تحول به کار 
خود ادامه می دهند و وزرای آن ها به قوت 
خود باقی هستند؛ صرفاً دو اختیار از این 
مجموعه ها جدا شده و یک وزارتخانه جدید 
تشکیل می شود. او ادامه داد: این طرحی است 
که در مجلس وجود دارد، دولت هم تاکنون 
هیچ لایحه ای نداده است و صرفاً نسبت به 
این طرح که براساس قانون باید اعلام رضایت 
و موافقت کند، موافقت و رضایت خود را 
اعلام کرده است. عضو کمیسیون صنایع 
و معادن مجلس در ادامه اظهار داشت: ما 
در کمیسیون از تمامی صاحب نظران این 
حوزه اعم از بخش خصوصی، اندیشکده ها، 
مرکز پژوهش های مجلس و ... فارغ از موافق 
یا مخالف بودنشان دعوت کردیم، در واقع 
همه کسانی که می توانستند در این زمینه 
نظر بدهند دعوت شدند و نظرهای مثبت و 
منفی خود را با استدلال در کمیسیون تشریح 
کردند. در پایان یک رأی گیری استمزاجی 
در کمیسیون صورت گرفت که نتیجه آن 

مخالفت کمیسیون صنایع با تفکیک بود.
پاشایی بهرام در خصوص علت و چرایی 
مخالفت کمیسیون صنایع با این اقدام، 
اظهار داشت: علت این مخالفت این است 
که در شرایط کنونی چه تغییر و تحول 
مهمی رقم خورده است؟ آیا نرخ ارز در 
کشور ما تغییر قابل توجهی داشته؟ آیا 
سیاست های بازرگانی ما تغییر کرده؟ یا 
هر اتفاق دیگری، در مجموع چه اتفاقی 
وجود دارد که ما یک ساختار جدید ایجاد 
کنیم و این اتفاق یا موقعیت جدید و مهم 
را به این وزارتخانه بسپاریم.  او افزود: از این 
سوی دیگر وقتی که واردات در کنار تولید 
و صادرات باشد و در افق دید این ها قرار 
گیرد کشور در معرض واردات بی رویه 
قرار نخواهد گرفت. ما در تاریخ ۱۲ بار این 
وزارتخانه ها را تفکیک و ادغام کردیم و بعد 
از آسیب شناسی هایی که در کمیسیون 
انجام دادیم به این نتیجه رسیدیم که هیچ 

فایده ای برای کشور ندارد.

سخنگوی هیات تحقیق و تفحص از فولاد مبارکه 
گفت: چون گزارش از سوی مجلس به قوه قضاییه 
ارجاع شده، حتما مجلس پیگیری های خود را 

انجام می دهد که پرونده در چه مرحله ای است.
حجت الله فیروزی در گفت وگو با ایسنا، درباره 
مطالبه مجلس از قوه قضاییه برای پیگیری گزارش 
های تحقیق و تفحصی که به این قوه ارجاع می 
شود، از جمله در رابطه با گزارش اخیر تحقیق و 
تفحص از فولاد مبارکه، گفت: مجلس یک سری 
سازوکارهای نظارتی برای نظارت بر مجموعه هایی 
که دولتی هستند دارد و فولاد مبارکه نیز یکی 
از مجموعه هایی است که بخش عمده سهام آن 

متعلق به دولت است.
او در ادامه تصریح کرد: این سازوکارهای نظارتی 
مجلس گاهی نسبت به اشخاص و گاهی نیز نسبت 
به مجموعه ها است. نسبت به اشخاص امکان دارد 
طرح سوال، تذکر و استیضاح مطرح شود که وزیر 
و مخاطبان اشخاص حقیقی هستند که به تناسب 
جرم و مسئولیتشان پاسخگو هستند. مثلا امکان 
دارد که مجلس تذکر بدهد و سوالی مطرح کند و 

یا در نهایت تعدادی از نمایندگان با هم استیضاح 
را در مورد وزیر یا مسئولی مطرح کنند، ولی در 
برخی موارد نظارت نسبت به عملکرد است که این 
عملکردها در قالب تحقیق و تفحص مطرح می شود 
و به نوعی هم حق نمایندگان است و به نمایندگی 
از طرف مردم، وقتی ابهاماتی نسبت به مجموعه ای 
وجود داشته باشد تحقیق و تفحص انجام می شود 
و در طول مجالس مختلف هم معمولا این اتفاقات 

افتاده است.
نماینده مردم فسا در مجلس با بیان اینکه در مجلس 
فعلی هم چند مورد تحقیق و تفحص کلید خورده 
که یکی از آن ها مربوط به فولاد مبارکه بوده است، 
گفت: طراحان اصلی تحقیق و تفحص ابهاماتی 
نسبت به عملکرد این مجموعه داشتند که این 
ابهامات در قالب تحقیق و تفحص صورت گرفته و 
گزارش آن با توجه به تمدیدهایی قانونی که انجام 
شده، بعد از حدود ۸ ماه تهیه شده و خلاصه این 
گزارش در صحن علنی مجلس خوانده شد و گزارش 
کامل آن هم طبق معمول به همراه مستندات از 

طریق هیات رئیسه به قوه قضائیه ارجاع شد.

فیروزی در ادامه اظهار کرد: طبیعی است که قوه 
قضائیه باید مستندات را بررسی کند و اگر اتهامی 
متوجه کسی است و تضییع حقی شده باشد، دیگر 
تشخیص آن با قاضی است و مجلس نمی تواند در 

این حوزه ورود کند.
سخنگوی هیات تحقیق و تفحص از فولاد مبارکه 
در رابطه با اینکه آیا مجلس روند رسیدگی به این 
پرونده ها و تحقیق و تفحص ها را پیگیری می کند 
یا خیر، گفت: قطعا با توجه به اینکه ارجاع از طرف 
مجلس انجام شده، حتما معاونت نظارت مجلس 
پیگیری ها و ارتباط ها را با قوه قضائیه دارند، ولی، 
تشخیص دهنده اصلی قوه قضائیه و قاضی پرونده 
است که تصمیم می گیرند که آیا این اتهامات و 
مستندات آن درست است یا نه و اینکه اگر اتهامی 
درست است و موضوع جرمی محقق شده، متوجه 
چه کسی است که آ ن ها او را احضار کرده و بررسی 

های خود را انجام می دهند.
فیروزی در پایان یادآور شد: چون گزارش از سوی 
مجلس ارائه شده، حتما مجلس پیگیری های خود 

را انجام می دهد که پرونده در چه مرحله ای است.

مجلس رسیدگی قوه قضائیه به گزارش تفحص
 از فولاد مبارکه را پیگیری می کند

کمیسیون صنایع در رأی گیری استمزاجی 
با تشکیل وزارتخانه جدید مخالفت کرد

نماینده مردم بندرعباس در مجلس شورای اسلامی تنها راه برون 
رفت از گرفتاری ها و نابسامانی ها را نظارت دقیق مجلس بر کار 
دولت دانست و گفت: تحقیق و تفحص یکی از ابزارهای نظارتی 

مجلس و بسیار قابل اهمیت است.
به گزارش ایسنا، احمد مرادی در نطق میان دستور خود در 
جلسه علنی روز یکشنبه مجلس شورای اسلامی گفت در ادوار 
مختلف مجلس نطق های بی شماری در باب توجه به معلمان، 
بازنشستگان، کارگران، کشاورزان، اشتغال، مسکن، گرانی 
و مبارزه با فسادهای اقتصادی از صحن علنی مجلس پخش 
شد و مردم هم به این کلمات و جملات عادت کرده اند، لکن 
گلایه مند هستند که چرا اتفاقی نمی افتد؟ هیات رئیسه مجلس 
پاسخ این سوال اساسی متوجه شما بزرگواران است، اگر طی 
این مدت چند مورد از مشکلات اساسی و مهم کشور در دستور 
کار مجلس قرار می گرفت و وزرای مربوطه زیر چتر نظارتی قرار 
می گرفتند، امروز وضع کشور بهتر از این می شد. نماینده مردم 
بندرعباس افزود: اگر مجلس به طور جدی وزرای اقتصاد، صنعت 
و معدن، کشاورزی، راه و تعاون را زیر ذره بین نظارتی خود قرار 
می داد امروز معلمین ما اینقدر مستاصل و نگران آینده خود و 
خانواده شان نبودند. اگر مجلس قوی عمل کند شاهد اشک های 
مظلومانه کارگران زحمتکش نمی شدیم، اگر امروز بازنشستگان 
به جای استراحت و آرامش مجبور هستند برای گذران زندگی 
خود در چند شیفت کار کنند مقصر کیست؟ اگر جوانان در 
آرزوی داشتن شغل و مسکن جوانی خود را به حسرت می برند 
مقصر کیست؟ اگر کشاورزان با دست های پینه بسته آب، زمین 
و محصولات خود را از دست داده اند چه کسی مسئول این بی 
تدبیری هاست؟ اگر مردم به اجبار بایستی از خودروهای بی 
کیفیت که منجر به مرگ و قطع عضو آنان می شود استفاده می 
کنند چه کسی مقصر است؟ وزیر صمت چه پاسخی دارد؟ اینها 
همه زمینه های فساد اقتصادی در کشور شده است که منجر به 

این نابسامانی ها می شود.

مرادی: چه کسی مقصر استفاده 
مردم از خودروهای بی کیفیت است؟

نیکزاد: دولت لایحه ای 
برای ساماندهی 

کارکنان ارائه کند

یک عضو ناظر مجلس در شورای عالی بورس از عرضه کم خودرو در 
بورس کالا انتقاد کرد و گفت: عرضه کم خودرو در بازار بورس کالا 
باعث افزایش قیمت خودرو شده که پول آن به جیب خودروسازان 

و ضرر آن برای مردم خواهد شد.
به گزارش ایسنا، مسلم صالحی در جلسه علنی روز یکشنبه مجلس 
افزود: عرضه کم خودرو در بازار بورس کالا باعث افزایش قیمت 
خودرو از ۸۰۰ تا ۹۰۰ میلیون تومان به یک میلیارد و ۱۰۰ تا یک 
میلیارد و ۲۰۰میلیون تومان در بازار بورس کالا شده که پول آن به 

جیب خودروسازان و ضرر آن برای مردم خواهد شد.

انتقاد صالحی از عرضه کم خودرو 
در بورس کالا

یـک فعال سیاسـی اصـلاح طلـب با اشـاره بـه اینکه 
بایـد منتظـر نهایـی شـدن توافـق برجـام حداکثـر 
در هفتـه آینـده باشـیم، گفـت: مـن فکـر می کنـم 
دولتمـردان بـه واقعیت هایـی رسـیده اند کـه در 
گذشـته نـه تنهـا آن هـا را نمی پذیرفتند بلکـه علیه 
آن هـا مواضع خیلی سـفت و سـخت داشـتند. با این 
رویکرد به ایـن نتیجه رسـیده اند که به طـرف توافق 
حرکت کننـد تا حداقل بخشـی از مشـکلات ناشـی 
از تحریـم هـا و تعاملـی کـه در این سـال ها بـا  نظام 
بین الملل حاصـل شـده را بتوانند مدیریـت کنند تا 
حداقل در سـه سـال  آینـده بتوانند بخشـی از وعده 
هایی که به مـردم قـول داده بودنـد را محقـق کنند.
مشـروح گفت و گوی خبرنگار جماران بـا محمدجواد 

حق شـناس را در ادامه می خوانید:
با توجه به اینکه هر دو طرف ایرانی و خارجی 
برجام تأکید دارند که خیلی به توافق نزدیک 

شده ایم، به نظر شما کشور ما از فرصت 
احتمالی که با این توافق به وجود می آید چه 

استفاده های سیاسی و اجتماعی می تواند 
داشته باشد؟

با اعـلام موضـع طـرف اروپایـی، نماینده روسـیه در 
برجام، افرادی کـه در ایران مرتبط با پرونده هسـتند 
و همیـن طـور آمریکایـی هـا، بـه نظـر می رسـد که 
عمـلا دود سـفید از این فضـا خارج مـی شـود و باید 
منتظـر نهایی شـدن توافق برجـام حداکثـر در هفته 
آینده باشـیم؛ اگر اتفـاق غیر منتظره ای پیـش نیاید. 
بـا توجه بـه اینکه مـا شـاهد تأمـل و تعلل یک سـاله 
دولـت سـیزدهم بودیم، فکـر می کنـم دولتمـردان 
در ایـن یـک سـال سـعی کردنـد در رابطـه با آثـار و 
تبعـات عـدم توافـق را بـا گوشـت و پوسـت و خـون 
خودشـان لمـس کننـد و عمـلا بـه مواضعی کـه در 
دولـت دوازدهم داشـته انـد یک نـگاه مجـدد کنند.

یعنی تعلل یک ساله دولت در زمینه توافق 
احیای برجام به خاطر مواضع آن ها در دولت 

دوازدهم بوده است؟
بـه هـر حـال بخشـی از مخالفین جـدی برجـام که 
حتـی شـنیدن برجـام موجـب برآمـدن رگ هـای 

گـردن آن هـا می شـد و بـه نوعـی یـک حساسـیت 
هیسـتریک به نام برجام داشـتند، در دولت سیزدهم 
در موقعیـت مقامـات اجرایـی و تصمیـم گیـر قـرار 
گرفتند. آن موقع شـعار می دادند که نباید معیشـت 
مردم را بـه برجام گـره زد و می گفتند کـه ۹۰ درصد 
مشـکلات کشـور به توان مدیران کشـور بر می گردد 
و هیچ ربطی بـه تحریم ها نـدارد.  این یک سـال فضا 
و موقعیتی بـود کـه بتوانند ایده هـا و شـعارهایی که 
داده بودنـد را در یـک محـک عملیاتی تجربـه کنند.
قـول داده بودنـد کـه بـا یـک میلیـون تومان شـغل 
ایجـاد کنند و هر سـال یـک میلیون مسـکن تحویل 
بدهند و یک میلیون شـغل ایجاد کننـد. عملا دیدیم 
که هیـچ کـدام از وعـده هـای ثبـت شـده در فضای 
تبلیغـات انتخاباتی و یـا مواضعی که دولتمـردان این 
دوره در موقعیـت های قبلـی خودشـان در مجلس و 
رسـانه ها داشـتند، حتی نتوانسـتند بـه مرزهای آن 
نزدیک شـوند. نهایتا بخشـی از آراء طرفدارانشان که 
به صندوق های رأی ریخته شـده بود را هم از دسـت 
داده اند و حتی بخشـی از حامیانشـان به خاطر اینکه 
نتوانسـتند به افکار عمومی پاسـخگو باشـند عملا به 

صـف منتقدیـن دولت پیوسـته اند.
 خیلی امیدوار نیستم که در کوتاه مدت برجام 

بتواند آثار معجزه آسایی در بر داشته باشد
همـه این هـا یـک نتیجـه بیشـتر نداشـت و آن بـود 
که اداره کشـور کار آسـانی نیسـت و افرادی که هیچ 
سـابقه و تجربه حضور در مصادر اجرایی نداشـته اند، 
صرفا شـعارها و سـخنانی که در حوزه دانش و فضای 
عملیاتـی قابـل پیـاده شـدن نیسـت را نمی توانیـم 
تحویـل مـردم بدهیـم. بـا ایـن رویکـرد مـن فکـر 
می کنم کـه در واقـع بـه واقعیت هایی رسـیده اند که 
در گذشـته نه تنها آن هـا را نمی پذیرفتنـد بلکه علیه 
آنهـا مواضع خیلی سـفت و سـخت داشـتند. بـا این 
رویکرد به ایـن نتیجه رسـیده اند که به طـرف توافق 
حرکت کننـد تا حداقل بخشـی از مشـکلات ناشـی 
از تحریـم هـا و تعاملـی کـه در این سـال ها بـا  نظام 
بین الملل حاصـل شـده را بتوانند مدیریـت کنند تا 
حداقل در سـه سـال آینـده بتواننـد بخشـی از وعده 
هایی که به مـردم قـول داده بودنـد را محقـق کنند.

اگر این توافق صورت بگیرد چه تأثیری می 
تواند در مؤلفه هایی مثل امید به آینده و 

آرامش سیاسی کشور داشته باشد؟

من خیلی امیدوار نیسـتم کـه در کوتاه مـدت برجام 
بتوانـد آثـار معجـزه آسـایی کـه بخواهـد تغییـرات 
شـگفتی را به کشـور منتقل کند، در بر داشـته باشد. 
به هر حـال بـرای بهتر شـدن اوضاع کشـور و کاهش 
نارضایتی ها بـه نوعی برجام شـرط لازم هسـت ولی 
شـرط کافی نیسـت. یعنی نمی توانیـم بگوییم قبول 
برجـام خـود بـه خـود موجـب تحـولات اساسـی در 

وضعیت مـردم در تمامـی حـوزه ها خواهد شـد. 
  آقای رئیسی قطعا باید در همکارانش 

تجدید نظر کند
بالأخره یک جوّ روانی ایجاد می کند؟

یک مانع برداشـته می شـود ولی معنایش این نیست 
کـه در کارآمـدی، مدیریـت و تصمیمـات مدیـران 
ارشـد و میانـی دولـت هـم اثرگذار باشـد. اسـتدلال 
خود آقایـان این بـود که نبایـد همه چیز را بـه برجام 
گـره زد و همچنـان مـن معتقـدم نمی شـود همـه 
چیز را به برجام گـره زد. قطعـا باید آقای رئیسـی در 
همکارانش تجدید نظـر کند و در مـورد راهبردهایی 
که در فضای داخلی کشـور اتخـاذ کرده انـد و خیلی 
هم بـه برجـام ربـط نـدارد هـم تجدیـد نظر کنـد تا 
بتوانیـم بـه حداقل خواسـته هـا و انتظارات برسـیم. 
یادمان باشـد نباید خیلی احسـاس کنیم کـه فردای 
پذیرش برجام ما شـاهد تغییرات شـگفت و شـگرفی 
در فضـای اقتصـادی، اجتماعـی و فرهنگـی کشـور 
باشـیم. اگر شـاهد تغییـر در رویکردها نباشـیم، من 
فکر مـی  کنم کـه حتـی پذیـرش برجام هـم خیلی 

به حال خـوب کشـور و مـردم کمـک نکند.

نمی شود وزیری داشته باشیم که بگوید با یک 
میلیون تومان می شود شغل درست کرد 

در دور قبـل برجـام شـاهد بودیـم کـه یـک سـری 
سـرمایه گذار و شـرکت خارجی به کشـور مـا آمدند 
و متأسـفانه با خـروج آمریـکا از برجـام همـه آن ها از 
کشـور ما رفتنـد و حتـی قراردادهـای خـود را نیمه 
کاره رهـا کردنـد. باید چـه کار کنیم که این سـرمایه 
گذاران از کشـور مـا نرونـد و دوم اینکه اگر کشـوری 
از برجـام خـارج شـد و حتـی سـرمایه گـذاران هـم 
از کشـور مـا رفتنـد، تأثیـر اقتصـادی که چند سـال 

گذشـته شـاهد بوده ایـم را شـاهد نباشـیم؟
مـن فکـر مـی کنـم امـورات کشـور مجموعـه ای از 
اجزائی اسـت کـه اگـر در کنـار هم قـرار بگیـرد می 
تواند منجـر به ایـن ایجاد تغییر شـود. یکـی از حلقه 
هـا و نیازهـای بهبـود وضعیـت این اسـت کـه به هر 
حال بایـد روابط با نظـام جهانـی را بهبود ببخشـید. 
وقتـی در این سـال هـا ما خیلـی شـاهد بهبـود این 
رابطه یـا توجـه بـه قواعد شـناخته شـده نظـام بین 
الملل نبوده ایم، می شـود گفت نه تنهـا آمریکا، بلکه 
حتـی کشـورهایی کـه بـه ظاهر دوسـت ما هسـتند 
چین و روسـیه هم طبیعتا بین ایران و اروپـا و آمریکا 
طـرف منافع سـنگین خودشـان کـه ارتیاط بـا اروپا 
و آمریـکا بـود را انتخـاب مـی کردنـد. قبـل از خروج 
اروپایـی هـا از کشـور مـا، چیـن و ژاپـن خارج شـده 
بودند. یکـی از بزرگترین بلوکـه  کننده پـول های ما 
در سـال های گذشـته چین بوده؛ مگر ما مـی توانیم 

ایـن را نادیـده بگیریم؟

مصاحبه
جماران 

ران
جما

س: 
عک

آگهی نوبتی سه ماهه اول 
سال 1401  رودبار جنوب

به موجب ماده 1۲ قانون ثبت اسناد و املاک 
و مواد 59 و 64 آئین نامه اصلاحی قانون ثبت و همچنین 
تبصره 4 ماده ۲ قانون اصلاح و حذف موادی از قانون ثبت 
بدینوسیله فهرست املاکی که در سه ماهه اول سال 14۰1 
در حوزه ثبتی شهرستان رودبار جنوب بخش 46 کرمان 
تقاضای ثبت شده اند  به ترتیب شماره پلاک و ذکر نام و 

نام خانوادگی متقاضی ثبت و محل وقوع ملک به شرح 
ذیل آگهی میشوند .

فرعیات ذیل از پلاک 44۰ اصلی واقع در زهکلوت ومرادآباد 
و خیرآباد رودبار جنوب قطعه سه بخش 46 کرمان

۲۲38 فرعی خانم مریم رستمی نیا فرزند محمد علی 
ششدانگ یک باب مغازه تجاری وزمین  به مساحت  ۲9 

متر مربع.
۲۲39 فرعی خانم جان  بی بی حسنی جاز فرزند عبدل 
ششدانگ یک باب خانه مسکونی  به مساحت  91۷.15 

مترمربع.

دادشاه  فرزند  پاک  بامری  مصطفی  آقای  فرعی   ۲۲4۰
ششدانگ یک باب مغازه به مساحت  4۷.5۰ مترمربع.

۲۲41 فرعی آقای موسی مکثایی فرزند عباس ششدانگ 
یک قطعه زمین مزروعی به مساحت  15۰۷11 مترمربع.

احمد  فرزند  افشان  دامن  علی  آقای  فرعی   ۲۲4۲
ششدانگ یک باب ساختمان مخروبه قدیمی به مساحت  

1۲6 مترمربع.
۲۲43 فرعی آقای محمد سرحدی  فرزند علی ششدانگ 

یک باب خانه مسکونی  به مساحت 1۰98 مترمربع.
حسین   فرزند  پور  جوزاک  صغری  خانم  فرعی   ۲۲48

ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت  5۷3۲5 
مترمربع.

لذا برابر ماده 16 قانون ثبت اشخاصی که نسبت به املاک 
مندرج در این اگهی واخواهی دارند می توانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی تا 9۰ روز اعتراض خود را مستقیما به 
اداره ثبت اسناد واملاک شهرستان رودبار جنوب تسلیم 
و رسید دریافت نمایید تا به دادگاه صالح احاله گردد در 
صورتیکه بین تقاضا کنندگان ودیگران قبل از انتشار این 
آگهی دعوی بوده می توانند گواهی نامه دادگاه مبنی بر 
طرح دعوی به این اداره تسلیم والا حق آنها ساقط میشود 

.ضمنا باستناد ماده 86 قانون ثبت معترضین باید ظرف 
مدت یکماه اعتراض خود را به این اداره نسبت به تقدیم 

دادخواست به مراجع قضایی اقدام نمایند.

تاریخ انتشار نوبت اول :شنبه 1401/05/01
تاریخ انتشار نوبت دوم :1401/05/31
 محمد کردستانی

رئیس اداره ثبت اسناد واملاک شهرستان رودبار 
جنوب

گواهی انحصار وراثت
استناد  به   1۰ شناسنامه  شماره  به  خامکانی  امیری  طاهره  خانم 
شهادت نامه و گواهی فوت و فتوکپی شناسنامه ورثه درخواستی 
به شماره 85/4/14۰1 تقدیم این دادگاه نموده چنین اشعار داشته 
است که شادروان مرحوم حسن محمودی خورندی به شماره شناسنامه 9 در تاریخ 
14۰1/3/۲۷ در اقامتگاه دائمی خود فوت نموده است و ورثه حین الفوت وی عبارتند 

از:
1. خانم فاطمه محمودی خورندی   فرزند محمد به شماره شناسنامه ۷ محل صدور 

حوزه راور مادر متوفی.
۲.خانم طاهره امیری خامکانی فرزند علی به شماره شناسنامه 1۰ محل صدور حوزه 

مرکزی زرند همسر متوفی. 
شناسنامه  شماره  به  حسن  فرزند  خورندی  محمودی  امیرحسین  آقای   .3

3۰8۰6۰888۷ محل صدور حوزه زرند فرزند متوفی.
4. خانم فاطمه محمودی خورندی فرزند حسن به شماره شناسنامه 3۰8۰۷3۷334 

محل صدور حوزه زرند فرزند متوفی.

پرونده  به شماره  ارث  بر  مالیات  قانونی و ملاحظه گواهینامه  از تشریفات  پس 
85 مورخه 14۰1/5/8 در وقت فوق العاده شعبه 4 شورای حل اختلاف کیانشهر و 
طغرالجرد به تصدی امضا کنندگان زیر تشکیل و پس از ملاحظه پرونده کار و باستناد 
،ماده 89۲، 86۲، 946، 913، 9۰1، 88۷، 864، قانون آیین دادرسی مدنی گواهی 
می نماید که ورثه درگذشته منحصر به اشخاص یاد شده در بالا بوده و وارث دیگری 
ندارد و دارایی ان شادروان پس از پرداخت و انجام حقوق و دیونیکه بر ترکه تعلق می 

گیرد بین ورثه تقسیم می گردد. ضمنا متوفی دارای 3 خواهر و 3 برادر می باشد.
  از کل ماترک متوفی اموال منقول و اموال غیرمنقول متوفی یک هشتم سهم همسر 
متوفی و یک ششم سهم مادر متوفی و بقیه آن بین فرزندان به هر پسر دو برابر هر 

دختر متوفی ارث تعلق می گیرد. 
این گواهینامه برای مبلغ بیشتر از پانصد میلیون ریال دارای ارزش قانونی است.

م الف 14
محمدمهدی میرزائی عبدالیوسفی
قاضی دادگاه عمومی/ شورای حل اختلاف کیانشهر و طغرالجرد

آگهي تحديد حدود اختصاصي
فرعی   31 پلاك  باغچه   و  خانه  دانگ  شش  چون 
  8۰6/ 15 به مساحت  8 كرمان  اصلی بخش   183 از 
متر مربع واقع در کوهپایه –ده شیب - کوچه شهید 
 - 1 تقاضاي  مورد   3 قطعه   – راست  سمت   ۷ صالحی  احمد 
امیرشکاری  نینا  خانم   - ۲ و  سلیمانی  میرشکاری  جمشید  آقای 
بالمناصفه  نياز به تحديد حدود دارد و اعمال تبصره ذيل ماده 15 
به  وارده  درخواست  لذا حسب  باشد  نمي  ميسر   هم  ثبت  قانون 
تحديد  آگهي  وسيله  بدين  مالك   14۰1/ 5/ ۲9- 11۰1/ 8341 شماره 
روز  صبح   8 ساعت  از  آن  تحديدي  عمليات  و  منتشر  آن  حدود 
مالك  به  لذا  آمد  خواهد  بعمل  و  شروع  محل  در   14۰1/ ۰6/ ۲۲
موعد  در  مي گردد كه  اخطار  مزبور  رقبه  مجاور(  املاك  )مالكين 
عدم  صورت  در  حاضر  ملك  وقوع  محل  در  اعلان  اين  در  مقرر 

و  انجام  مالك  معرفي  با  تحديدي  عمليات  مجاورين  مراجعه 
باشد  اعتراضي داشته  ارتقاقي آن  چنانچه كسي بر حدود وحقوق 
۲۰ قانون حداكثر ظرف مدت 3۰ روز پس از تنظيم  بر طبق ماده 
اعلام  اداره  این  به  را كتبا"  خود  اعتراض  تحدیدی  صورتمجلس 
نمايند و ظرف مدت یک ماه از تاریخ اعلام اعتراض مهلت دارند 
نموده  تقدیم دادخواست  به  اقدام  و  دادگاه صالحه مراجعه  به  تا 
و رسید تقدیم دادخواست را از دادگاه اخذ و به این اداره تسلیم 
نمایند بديهي است پس از گذشت مهلت ياد شده و ارائه گواهی 
ثبت  متقاضی  توسط  معترض  سوی  از  دادخواست  تقدیم  عدم 
ادعايي  هيچگونه  و  یافت  خواهد  ادامه  وی  بنام  ثبتی  عملیات 

بود. /پ.    نخواهد  مسموع 

تاريخ انتشار : دوشنبه 31 /5 /1401 
شناسه آگهی: 1367539

محمدجواد حق شناس:

دولت مردان به واقعیت هایی رسیدند که در گذشته با آن موضع داشتند
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13۰1 پیاپــی  شــماره  پنجــم     ســال      14۰1 مــاه  مــرداد   31 دوشــنبه   
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اینفوگرافیک

علیرضا عبدیان مدیرعامل شرکت آبفا استان کرمان طی ابلاغ های 
جداگانه شش تغییر در سطح معاونت و مدیریت شرکت اعلام نمود.

 به موجب ابلاغ های صادره آقایان؛ رضا زنگی آبادی به سمت سرپرست 
معاونت بهره برداری و توسعه آب شرکت ،عباس سلطانی نژاد به سمت 
سرپرست معاونت بهره برداری و توسعه فاضلاب شرکت ،مجتبی ابراهیم 
نژاد به سمت سرپرست مرکز پایش و نظارت بر کیفیت آب و فاضلاب و 
مشاور مدیرعامل در امور توسعه و بهره برداری شرکت ، حمید امین زاده 
به سمت سرپرست امور بهره برداری از تاسیسات و شبکه توزیع آب کرمان، 
محمود کربلایی به سمت سرپرست دفتر بهره برداری و توسعه شبکه 
توزیع آب بدون درآمد و حمید روح الامینی به سمت سرپرست گروه بهره 

برداری از تصفیه خانه فاضلاب شرکت منصوب شدند.

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان کرمان از اسکان ۲۶ زائر 
پاکستانی عتبات عالیات در شهر باغین خبر داد.

رضا فلاح بیان کرد: در طی تماس تلفنی مردمی با مرکز کنترل و 
هماهنگی عملیات اضطراری جمعیت هلال احمر مبنی بر نقص 
فنی و توقف یک دستگاه اتوبوس حامل زائرین پاکستانی در نزدیکی 
روستای رباط بلافاصله ۲ تیم امدادونجات هلال احمر به محل مذکور 

اعزام شد.
او با اشاره به اینکه زائرین از کشور عراق عازم کشور خودشان بودند، 
افزود: با هماهنگی مسئولین شهر باغین، زائرین در محل تکیه 

فاطمیه باغین اسکان یافتند.
فلاح بیان کرد: از سوی جمعیت هلال احمر استان کرمان نیز اقلام 
امدادی اولیه شامل پتو، برنج، روغن، کنسروجات و آب آشامیدنی در 

بین زائران پاکستانی توزیع شد.

 امام جمعه جیرفت با اشاره به اینکه رسانه شناسی از الزامات کار مدیران است گفت: 
مدیران ما  در صورتی موفق خواهند بود که یک رسانه قوی داشته باشند و به این 
معنی است که مسئولان مجهز به سواد رسانه ای باشند. حجت الاسلام میثم تار 
افزود: امروزه در دنیا اهمیت خاص و ویژه ای به رسانه و روابط عمومی ها که بخش 
عمده  رسانه  دستگاه ها و ادارات را بر عهده دارند قائل هستند. او با اشاره به دلایل 
اهمیت رسانه در دنیای کنونی ادامه داد: امروزه ما با افکار و مطالبات بحق یا ناحق 
مردم مواجه هستیم و در هر زمینه ای در صورتی موفق خواهیم بود که مردم با ما 
همراه و همگام باشند. امام جمعه جیرفت با اشاره به اهمیت مدیریت افکارعمومی و 
سیاستگذاری در حوزه رسانه خاطرنشان کرد: هیچ جنگ فیزیکی و سختی اتفاق 
نمی افتد مگر اینکه قبل از آن یک جنگ نرم و رسانه ای بتواند افکار عمومی را همراه 
خودش قرار دهد. او با اشاره به اینکه کار حرفه ای رسانه ای مسائل بسیار دقیق و 
پیچیده ای دارد افزود: در رسانه یک حرف جابه جا شدن، یک حرف بی جا و یک 
حرف که موقعش نباشد یا حرفی که موقعش گذشته باشد تبعات خاص خود را دارد؛ 

مجهز شدن به علم مربوط به این موارد بسیار اهمیت دارد.

توسط مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان کرمان کلید خورد؛
شش تغییر معاونتی و مدیریتی در شرکت آبفا 

استان کرمان

امام جمعه جیرفت: رسانه شناسی  از الزامات کار مدیراناسکان 2۶ زائر پاکستانی عتبات در کرمان

عکس نوشت

در راستای حفظ حقوق عامه دادستان، 
رییس دادگستری قلعه گنج، از یک 
کارخانه تولید لبنیات در این شهرستان 

بازدید کردند.
کیومرث قاسمی در حاشیه بازدید از این 
کارخانه، گفت: این واحد تولید لبنیات 
به دلیل عدم رعایت نکات بهداشتی و 
حسب نظر کارشناسان مرکز بهداشت 
و  عامه  حقوق  حفظ  راستای  در  و 
جلوگیری از به خطر افتادن سلامت 
جامعه، دستور پلمب کارخانه مذکور 

صادر شد.
او با بیان اینکه دستگاه قضایی همواره 
حامی تولید و سرمایه گذاری می باشد، 
افزود:در صورت برطرف کردن نواقص 
بهداشتی و زیست محیطی از سوی 
مدیران کارخانه، در کوتاه ترین زمان 
ممکن دستور بازگشایی مجدد کارخانه 

صادر خواهد شد.
دادستان قلعه گنج هشدار داد: حفظ 
سلامت مردم خط قرمز دستگاه قضایی 
است و اجازه نخواهیم داد هیچ فردی 
مخاطره  به  را  مردم  غذایی  امنیت 

می اندازد.

شرکت ملی صنایع مس ایران در آیین نشان 
ایمنی در منطقه جنوب شرق کشور، موفق به 
کسب نشان درجه یک ایمنی در سال ۱۴۰۰ 
شد. در راستای توسعه و ترویج فرهنگ ایمنی 
و کوشش همه جانبه، شرکت ملی مس از سوی 
کمیته اعطای نشان ایمنی در منطقه جنوب 
شرق کشور، به عنوان واحد برگزیده ایمنی 

موفق به کسب نشان درجه ۱ ایمنی در سال 
۱۴۰۰ شد. 

در آیین اعطای نشان ایمنی جنوب شرق کشور 
که توسط اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
استان کرمان در مرکز فنی و حرفه ای استان 
برگزار شد، از شرکت ملی مس ایران تجلیل 

به عمل آمد.

عامل   : گفت  سیرجان  انتظامی  فرمانده 
در  شهروند  یک  قتل  به  منجر  تیراندازی 
نمایشگاه خودرو سیرجان شناسایی و دستگیر 

شد.
 ۲۹  : گفت  امیرسبتکی  مرتضی  سرهنگ 
مردادماه در پی اعلام یک فقره نزاع فردی 
منجر به قتل در یک نمایشگاه خودرو در شهر 
سیرجان بلافاصله واحد گشتی به محل وقوع 

اعزام شدند.
او افزود: با حضور ماموران در صحنه مشخص 
شد دو فرد حاضر در یک نمایشگاه خودرو با 
یکدیگر درگیر و طی تیراندازی رخ داده در این 
نزاع، یک نفر از ناحیه لگن و پهلو مجروح و به 
قتل رسید و فرد ضارب ، نیز بلافاصله از محل 

متواری شده است.

فرمانده انتظامی سیرجان با اشاره به انجام 
و  شناسایی  برای  پلیس  ضربتی  اقدامات 
دستگیری عامل این نزاع منجر به تیراندازی 
و قتل گفت: در این رابطه با تلاش پلیس 
امنیت عمومی عامل وقوع قتل و یک نفر از 
افراد مشارکت کننده در تیراندازی کمتر از یک 
ساعت ، در یکی از خیابان های شهر دستگیر 

شد.
او تصریح کرد:  از یکی عوامل تیراندازی دو 
قبضه سلاح به همراه تعدادی فشنگ کشف شد.
سرهنگ امیرسبتکی گفت : علت و انگیزه این 
قتل اختلاف و درگیری قبلی بین دو نفر و 
کشیده شدن نزاع به این نمایشگاه عنوان شده 
که در این رابطه متهمان پس از تشکیل پرونده 

به مراجع قضایی معرفی شدند.

بهره برداری از پروژه فولادسازی شرکت فولاد بوتیای ایرانیان با ظرفیت سالانه ۱.۵ 
میلیون تن در هفته دولت توسط رئیس جمهور آغاز خواهد شد.

مجموعه فولاد بوتیای ایرانیان از سال ۱۳۹۰ با سرمایه گذاری هلدینگ توسعه معادن و 
صنایع معدنی خاورمیانه )میدکو(، با هدف تکمیل زنجیره تامین فولاد کشور و رسالت 
جلوگیری از خام فروشی مواد معدنی با ایجاد کارخانه های تولید کنسانتره، گندله، احیا 
مستقیم، فولادسازی و ریخته گری و همچنین نیروگاه سیکل ترکیبی ۴۵۰ مگاواتی 
آغاز به کار کرده است. این مجتمع با احتساب ۱۰۳ هکتار اراضی فضاهای جنبی 
و غیرصنعتی مجموعا در زمینی به مساحت ۶۶۳ هکتار در استان کرمان و در ۲۷ 
کیلومتری غرب شهر کرمان احداث شده است. در سال ۱۳۹۲ اقدامات اولیه در رابطه 
با طراحی و ساخت پروژه فولاد بوتیا همزمان با گندله سازی انجام و در سال های ۱۳۹۴ 
تا ۱۳۹۷ قراردادهای عملیاتی شدن اجرای آن نهایی شد. فولاد بوتیا پنج پروژه کلان 
در دستور کار دارد که پروژه گندله سازی آن در سال ۱۳۹۶ در مدار تولید قرار گرفته 
است. در سال ۱۳۹۸ نیز با حمایت صندوق توسعه ملی پروژه فولاد بوتیا، این طرح جان 
تازه ای گرفت. در نهایت بهره برداری از فولادسازی بوتیای ایرانیان آبان ماه سال گذشته 
در مراسمی به صورت آنلاین )با توجه شیوع ویروس کرونا( با ظرفیت تولید سالانه 
۱.۵میلیون تن با حضور مدیرعامل بانک پاسارگاد، مدیرعامل میدکو، مدیرعامل شرکت 
فولاد بوتیای ایرانیان و جمعی از مدیران و متصدیان برگزار شد. پس از بهره برداری 
کامل شامل واحدهای مکانیزه دریافت، تخلیه، انباشت، برداشت و انتقال مواد، ایستگاه 
مانوری راه آهن، واحد گندله سازی، واحد احیا مستقیم، ایستگاه گاز، واحدهای ذوب 
و ریخته گری مداوم، واحد تولید اکسیژن، سیستم تصفیه آب و بازیافت پساب آب، 
پست اصلی برق،نیروگاه سیکل ترکیبی و ابنیه جانبی، انبارها و فضای سبز خواهد شد.

جزییات طرح 
کارخانه های گندله سازی با ظرفیت تولید۲.۵ میلیون تن گندله در سال، احداث و به 
بهره برداری رسیده است و زمینه اشتغال ۲۶۰ نفر بصورت مستقیم و قریب به ۲۶۰۰ 
بصورت غیرمستقیم را فراهم کرده است. همچنین ایجاد کارخانه های احیا مستقیم با 
ظرفیت دو میلیون تن در سال آهن اسفنجی گرم و سرد و همچنین ساخت کارخانه  
فولادسازی و ریخته گری مداوم با ظرفیت تولید سالانه ۱.۵ میلیون تن در دستور کار 
قرار گرفته است. مراحل ساخت این دو واحد تولیدی در زمینی به مساحت ۲۷۶ هکتار 
در حال اجرا است که پس از راه اندازی زمینه اشتغال ۷۰۰ نفر بصورت مستقیم و ۱۷ 

هزار نفر به صورت غیرمستقیم را فراهم می کند.
با توجه به محدودیت تولید برق در استان کرمان و عدم امکان تامین برق مورد نیاز از 
شبکه سراسری، نیروگاه سیکل ترکیبی ۴۵۰ مگاواتی با به کارگیری توربین های کلاس 
F در زمینی به مساحت ۴۶ هکتار در مجتمع فولاد بوتیای ایرانیان مورد بهره برداری قرار 
خواهد گرفت و مازاد ظرفیت این نیروگاه در اختیار شرکت های گروه هلدینگ میدکو 

و شبکه برق سراسری کشور قرار می گیرد.
به گزارش ایسنا،مجتمع فولاد بوتیای ایرانیان پس از بهره برداری متشکل از واحدهای 
مکانیزه دریافت، تخلیه، انباشت، برداشت و انتقال مواد، ایستگاه مانوری راه آهن، واحد 
گندله سازی، واحد احیاء مستقیم، ایستگاه گاز، واحدهای ذوب و ریخته گری مداوم، 
واحد تولید اکسیژن، سیستم تصفیه آب و بازیافت پساب آب، پست اصلی برق و نیروگاه 

سیکل ترکیبی است.
این پروژه )طرح فولاد بوتیای ایرانیان کرمان( به اضافه ی ۴۶ طرح صنعتی و معدنی در 
حوزه وزارت صنعت، معدن و تجارت در هفته دولت سال جاری، توسط سید ابراهیم 

رئیسی- رئیس جمهور- افتتاح خواهد شد.

برداشت سیب زمینی از مزارع همدان

ایسـنا/ اسـتان همـدان یکـی از قطب هـای اصلی 
تولیـد سـیب زمینی و سـیر در کشـور محسـوب 
می شـود. این اسـتان تولیـد کننده سـیب زمینی 
تابسـتانه و پاییـزه اسـت کـه کشـور را در هـر دو 
فصل گرم و سـرد سـال از نظر این محصول تأمین 
می کنـد. برداشـت سـیب زمینـی در این اسـتان 
از فصـل بهار تـا اوایل تیر شـروع شـده و تـا اواخر 
شـهریور ادامـه دارد و براسـاس پیـش بینی هـا 
۶۰۰۰ هکتـار از مـزارع ایـن اسـتان زیـر کشـت 

سـیب زمینی اسـت. 

دادستان قلعه گنج خبر داد:

یک کارخانه لبنیات در 
قلعه گنج پلمب شد

اعطای نشان درجه یک ایمنی به شرکت ملی مس

دستگیری عامل تیراندازی مرگبار
 در نمایشگاه خودرو سیرجان

در هفته دولت انجام می شود؛
افتتاح پروژه فولادسازی »فولاد بوتیای ایرانیان«

خبر

قطب پسته جهان این روزها حال و روز خوبی ندارد و خسارت 
های پی در پی ناشی از بلایای طبیعی رمق طلای سبز را 

گرفته است.
 پسته رفسنجان که هر سال از تازیانه سرما زخمی می شود 
امسال هم دچار این مشکل شد و خسارت فراوانی دید؛ این 
محصول ارزآور هنوز این آسیب را پشت سر نگذاشته با بحران 

سیلاب روبرو و ۱۰ هزار هکتار از باغات نابود شد.
حالا کشاورزان مانده اند با زحمتی که بر باد رفته و زمین هایی 
پر از گل و لای که اگر زود به داد آن ها نرسند درختانش هم 

خشک می شود اما با کدامین پول؟
 کشاورزی که هر ساله دچار خسارت شده اکنون پولی در 

بساط ندارد که بخواهد خرج احیای زمین هایش کند.
اکنون به فصل برداشت پسته نزدیک شده ایم و حالا پسته 

هایی که رسیده اند کم کم باید لبخند اولیه خود را به نمایش 
بگذارند اما بسیاری از قسمت های درختان زیر گل و لای رفته 
و فقط خوشه های اصلی سرشاخه ها بیرون هستند که می 

تواند منجر به خفگی درخت شود.
 در سال های اخیر خشکسالی و سرمازدگی هم بر محصول 
تاثیر گذاشته است، کشاورزان هنوز وام سرمازدگی را دریافت 
نکرده بودند که سیلاب هم به سراغشان آمد و خسارت 

مضاعف شد.
محمد از کشاورزان رفسنجان است که در گفتگو با بازار اظهار 
کرد: در طول ۳۰ سالی که در زمینه تولید پسته فعالیت می 
کنم چنین سیلابی که در تابستان خسارت به این سنگینی 

به باغ های پسته وارد کند، ندیده بودم.
وی خارج کردن گل و لای از باغات پسته را بسیار هزینه بر 

دانست و افزود: در صورتی که این گل و لای از باغات خارج 
نشود باعث نابودی و خشک شدن درختان پسته می شود. 

مسئولان به این مشکلات رسیدگی کنند و این هزینه ها را یا 
پرداخت کنند یا به صورت رایگان این کار را برای کشاورزان 

انجام دهند.

 قطب پسته جهان در بحران

حدود 80 درصد کارگاه های 
ضایعاتی کرمان مجوز ندارند

معاون فرماندار کرمان گفت: ۸۹۷ کارگاه ضایعاتی در شهر 
تعداد فقط ۲۰۰  ازین  قرار دارند که  و حاشیه شهر کرمان 

کارگاه دارای مجوزند.
دادگستری  از جرم  پیشگیری  نشست شورای  در   سلاجقه 
استان کرمان گفت: در این کارگاه ها ۵ هزار نفر مشغول کار 
هستند که ۶۰ درصد آن ها افاغنه اند، هم چنین ۴۰۰ کارگاه 

ضایعاتی به دست افاغنه است.
ساماندهی  برای  صنفی  شهرک  ساخت  به  اشاره  با  او 
توسط  زمین   ۲ کرد:  اذعان  ضایعاتی  کارگاه های 
راه وشهرسازی در محدوده شرف آباد و الله آباد درنظر گرفته 
شده اما متاسفانه تاکنون تحویل شهرداری داده نشده است.

به گفته ی سلاجقه با ایجاد این فضا تمامی کارگاه های دارای 
مجوز در سطح شهر به این شهرک منتقل می شوند تا نظارت 

دقیقی صورت گیرد تا از وقوع سرقت نیز جلوگیری شود.
در این نشست مقرر شد تا ۳ روز آینده وضعیت زمین های 

مذکور از سوی راه وشهرسازی اعلام شود.

فراخوان جایزه بین المللی 
 Luice Valtuena عکاسی

2022 Humanitarian
مهلت: ۹ آبان ۱۴۰۱

بیست  اسپانیا   Medicos Del Mundo انجمن 
 Luice عکاسی  المللی  بین  جایزه  رقابت  ششمین  و 
Valtuena Humanitarian را با هدف شناسایی و 
به  که  کند  می  برگزار  عکسی  مجموعه های  بهترین  انتشار 
طور منحصر به فردی نابرابری های اجتماعی، بی عدالتی ها و 
یا نقض حقوق بشر و یا موقعیت هایی که هم به آنها آموزش 
انجمن  می دهد .این  نشان  را  می کند  مبارزه  هم  و  می دهد 
 Luice عکاسی  بین المللی  جایزه  رقابت   ۱۹۹۷ سال  از 
از  نفر  چهار  یاد  به  را   Valtuena Humanitarian
اعضایش برگزار می کند که در رواندا، بوسنی و هرزگوین در 

حین انجام کارهای بشر دوستانه کشته شدند.
لینک ها و دانلودها:

 Luice Valtuena المللی عکاسی  بین  وبسایت جایزه 
۲۰۲۲ Humanitarian

خبر

فراخوان 

گردهمایی پژوهشگران و علاقمندان 
به نجوم در رفسنجان

گردهمایی نجومی رفسنجان به همت معاونت فرهنگی اجتماعی شهرداری و جمعی 
از پژوهشگران رفسنجانی برگزار شد.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شهرداری رفسنجان، در این برنامه که در سالن شهدای 
دانش آموز اداره آموزش و پرورش رفسنجان برگزار شد، دکتر دوست محمدی استاد 
اختر فیزیک و نجوم دانشگاه شهید باهنر کرمان به معرفی و بررسی جدیدترین 

یافته های نجومی جهان پرداختند.
پس از آن نیز مهندس امیرحسین ستوده فر نخبه جوان رفسنجانی و مدال آور ملی و 

بین المللی المپیاد نجوم به تشریح مسائل نجومی و پرسش و پاسخ علمی پرداخت.
تجلیل از مهندس ستوده فر توسط رئیس شورای اسلامی شهر و رئیس کمیسیون 
فرهنگی شورا و رصد اجرام آسمانی اعم از ماه و سیارات با حضور پرشور مردم از دیگر 

برنامه های این گردهمایی بود.

بحران کم آبی را جدی بگیریم


